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یادداشت

معصومـه طاهـری / جامعه شـناس: ماجـرای مثلث 
اسـرارآمیز »برمـودا« کـه بـه دهـه نـود میـادی برمی گـردد، 
سـالها پیش نقل رسـانه های مکتوب رایج آن زمـان بود. مجله 
دانسـتنی ها،  داسـتان های هیجان انگیزی از اتفاقات »برمودا« 
را  بـرای مخاطبان در نشـریه می گنجاند تـا رغبت خوانندگان 
را بـرای دنبـال کـردن  بیشـتر کنـد، ولـی ایـن روزها بـه مدد 
تنـوع و تعدد رسـانه ها و داسـتان هـا مختلف پرتهییـج  دیگر  
مثلـث» برمودا « جذابیت و اعجاب آور نیسـت و حالا سـوغات  
بیـش از یـک دهه زندگی کامـران نجف زاده  خبرنگار بیسـت 
و سـی در آمریـکا در قالـب برنامـه »برمودا« دوبـاره روی آنتن 
آمده اسـت و از شـبکه نسـبم در حال پخش اسـت؛ برنامه ای 
کـه نـه تنهـا هیـچ آورده ای برای صداوسـیما  نداشـته اسـت، 
بلکـه به یـک تولیدی کسـالت بار و خسـته کننده صرفـا برای 
پـر کـردن زمان و آنتن شـباهت دارد به غیر از عنوان سـوخته 
و قدیمـی یعنـی »برمـودا« کـه بـرای مخاطب تحـت بمباران 
اطاعـات کششـی ندارد  تقریبا سـوژه ها و موضوعـات تکراری 
و کلیشـه ای اسـت کـه نه حـرف تـازه ا ی دارند نه نـگاه تازه ای 

در آن وجـود دارد؛ هرچنـد  نجـف زاده در . ....

رئیسی:اجازه نمی دهم فساد در
 سیستم اداری نفوذ کند
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فرمانده منطقه یکم امامت نیروی دریایی ارتش:

« صفحه3

 صادرات 
کنسانتره 

سنگ آهن 
رکورد زد

»لیلت گالتیان« نماینده مجلس ارمنستان می گوید 
که به جرات می گویم که از نظر مردم ارمنستان 
اظهارتی که از سوی رهبر ایران در خصوص حفظ 
اعلام  بارها  مرزها  ناپذیری  تغییر  و  مردم  امنیت 
برای  را  اهمیت  بیشترین  روحی  لحاظ  از  شده، 
مردم ارمنستان داشت. روابط ایران و ارمنستان بر 
ارتباط فرهنگی، سیاسی و تاریخی دیرینه دو کشور 
همسایه و اشتراک معنوی و فکری دو ملت استوار 
ارمنستان  استقلال جمهوری  اعلام  از  است. پس 
ایران  اسلامی  جمهوری  سپتامبر ۱۹۹۱،  در ۲۱ 
استقلال  که  بود  جهان  کشورهای  نخستین  از 
ارمنستان را به رسمیت شناخت و دو کشور روابط 
همه جانبه سیاسی، دیپلماسی، فرهنگی و اقتصادی 
برقرار کردند. غیر از عوامل استراتژیکی و اقتصادی، 
مناسبات دوستی دو ملت نیز یکی از عوامل مهم 
در توسعه روابط حسن همجواری کشورهای ایران 

و ارمنستان به شمار می رود.
در این خصوص با »لیلیت گالتیان« نماینده مجلس 

ارمنستان گفتگو کرده ایم:
دو کشور ایران و ارمنستان همواره روابط خوبی 
با هم داشته اند، با توجه به سیاست های دولت 
کشورهای  با  روابط  توسعه  که  ایران  جدید 
همسایه را یکی از اولویت های سیاست خارجی 
خود قرار داده، روابط دو کشور را چطور ارزیابی 

می کنید و چگونه می توان آن را توسعه داد؟
روابط ایران و ارمنستان در طول تاریخ همواره یک 
رابطه متقابل و قابل احترام بوده، خصوصا اینکه ما 
در ایران جامعه بزرگی از ارمنی ها رو داریم. پس 
از استقلال جمهوری ارمنستان این روابط حسنه 
و احترام متقابل ادامه پیدا کرده و در طول این 
سال ها شاهد روابط سیاسی بسیار دوستانه ای بین 
دو کشور بوده ایم. در طول این سال ها بیش از ۳۰ 
تفاهم نامه همکاری بین ایران و ارمنستان به امضا 
رسیده که بخشی از این تفاهم نامه ها الان درحال 

اجرایی شدن است.

اجتماعی،  زمینه های  در  بیشتر  همکاری ها  این 
اقتصادی و فرهنگی است. روابط اقتصادی دو کشور 
روابط  دارد.  گذشته  به  نسبت  چشمگیری  رشد 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی اهمیت زیادی دارد 
ولی متاسفانه در حال حاضر به دلیل اوضاع داخلی 
ارمنستان  به  که  خارجی  فشارهای  و  ارمنستان 
اولویت  نخستین  و  مهم ترین  می شود،  تحمیل 

ارمنستان حفظ امنیت و حاکمیت خود است.
سال  در  روزه   ۴۴ جنگ  از  بعد  نکنیم  فراموش 
۲۰۲۰، توازن قوا در »قفقاز جنوبی« به هم خورد. 
رسمی  مرز  از  کیلومتر   ۲۴۰ حدود  آذربایجان 
وجود  با  و  دارد  خودش  اشغال  در  را  ارمنستان 
اخیر  سال   ۲-۳ طی  بسیاری  کشورهای  اینکه 
درمورد حق حاکمیت و تمامیت ارضی ارمنستان 
از  که  می گویم  جرات  به  ولی  کرده اند  صحبت 
رهبر  سوی  از  که  اظهارتی  ارمنستان  مردم  نظر 
جمهوری اسلامی ایران در خصوص حفظ امنیت 
مردم و تغییر ناپذیری مرزها بارها اعلام شده، از 
لحاظ روحی اهمیت بیشتری برای مردم ارمنستان 
داشته است. ماه گذشته یک نظرسنجی رسمی در 
ارمنستان برگزار شد که از مردم پرسیده شده بود، 
شما چه کشورهایی را دوست ارمنستان می دانید. 
شاید برای شما جالب باشد که در این نظرسنجی 

سه کشور اول، ایران، آمریکا و فرانسه بودند.
اخیرا هجدهمین اجلاس کمیسیون مشترک 

اقتصادی بین ایران و ارمنستان در ایران برگزار 
شده و معاون نخست وزیر ارمنستان به همراه 
هیئت اقتصادی به ایران آمد. ایشان در صحبتی 
عنوان کرد، امضای سند کمیسیون مشترک 
می تواند تاثیر عمیقی بر روابط اقتصادی بین دو 

کشور داشته باشد؛ در این باره توضیح دهید.
بیشتری  ظرفیت های  ارمنستان  و  ایران  همکاری 
نسبت به وضعیت فعلی دارد و امکان گسترش آن نیز 
وجود دارد. طبیعتا مناسبات اقتصادی بسیار اهمیت 
دارد ولی در حال حاضر بزرگترین مشکل ما امنیت 
داخلی است زیرا امنیت ما با خطر جدی مواجه است.
منطقه چطور  و کشورهای  ارمنستان  ایران، 
می توانند برای ایجاد ثبات و توسعه اقتصادی 

این امنیت را برقرار کنند؟
طبیعی است که باید از طریق گفت وگو و نه درگیری 
ارمنستان  کنیم.  حل  را  خودمان  مسائل  نظامی 
میانجی گری  خواهان  که  دولت هایی  از  همیشه 
بودند استقبال کرده است به شرطی که این کشورها 

حاکمیت و استقلال ما رو به خطر نیاندازند.
چه  آمریکا  مانند  خارجی  کشورهای  حضور 
برای  مشارکت  در  چه  و  میانجی گری  برای 
تحریک طرفین در جنگ و ایجاد بحران چقدر 
تاثیر می گذارد، خروج این کشورها از منطقه 

چقدر به کاهش بحران کمک می کند؟
حضور کشورهای خارجی نمی تواند کمکی به بحران 
منطقه بکند. آمریکا طبق فرمت گروه مینسک که 
با کشورهای فرانسه و روسیه در حل بحران قره 
به عنوان میانجی سال ها حضور داشته است  باغ 
اما درخواستی که از آمریکا داریم این است که از 

استانداردهای دوگانه پرهیز کند.
برای مثال در جریان جنگ ۴۴ روزه قره باغ آمریکا 
و غرب در بسیاری از جهات سکوت کرده بودند در 
صورتی که طبق مفاد کنوانسیون هلسینکی باید 
دادن  به  تنها  غرب  ولی  می دادند  نشان  واکنش 

اعلامیه بسنده کرد.

صحبت های رهبر ایران برای مردم ارمنستان اهمیت ویژه ای دارد
نماینده مجلس ارمنستان:
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هشدار عضو ارشد انصارالله 
به جنگنده های آمریکا

محمد علی الحوثی عضو دفتر سیاسی جنبش انصارالله یمن در اظهاراتی 
به نقاط ضعف و آسیب جنگنده های آمریکا هنگام برخاستن و نشستن 
بر روی عرشه ناوشکن ها اشاره کرد و هشدار داد که نیروهای یمنی 
می توانند از این نقاط ضعف استفاده کنند و به آنها آسیب برسانند. محمد 
علی الحوثی در شبکه اجتماعی ایکس، نوشت: قهرمانان نیروهای مسلح 
از نقاط آسیب جنگنده های آمریکایی هنگام برخاستن و نشستن روی 
ناوشکن ها آگاه هستند و به آمریکایی ها و متحدش )انگلیس( توصیه 
می کنم که تصمیم بگیرند اصاً به هوا برنخیزند. ارتش یمن در چند ماه 
گذشته در حمایت از مقاومت ملت فلسطین در نوار غزه چند کشتی 
دریای  در  را  اشغالی  عازم سرزمین های  یا کشتی های  صهیونیستی 
سرخ و تنگه باب المندب هدف قرار داد. نیروهای ارتش یمن متعهد 
شده اند تا زمانی که رژیم اسرائیل حمات خود به غزه را متوقف نکند، 
حمات به کشتی های این رژیم یا کشتی های عازم سرزمین های اشغالی 
را در دریای سرخ ادامه خواهند داد. نیروهای یمنی تاکید کرده اند که 
کشتیرانی در خلیج عدن و دریای سرخ برای سایر کشتی ها آزاد است و 

آنها از امنیت کامل برخوردار هستند.

دیدار اعضای شبکه ارتباطی سازمان های 
غیردولتی زنان ایران با دبیرکل آیورا رییس جمهور در جمع باشکوه مردم ایذه 

تاکید کرد: اجازه نمی دهم رشوه و فساد 
در سیستم اداری کشور نفوذ کند چراکه 
اراده بنده و همه دولتمردان خدمت بی 
منت، صادقانه و بی چون و چرا به مردم 
است.آیت الله سید ابراهیم رییسی روز 
ایذه که  باشکوه مردم  جمعه در جمع 
در مصای نماز جمعه این شهر برگزار 
شد، تصریح کرد: مبادا بشنوم که روابط 
ناسالم در سیستم اداری کشور نفوذ کرده 

و جای روابط سالم را گرفته است.
فرمانداران،  استانداران،  به  خطاب  وی 
مدیران و مجموعه کارکنان دستگاه های 
اجرایی کشور، افزود: دستگاه های دولتی 
باید نماد کارآمدی و گره گشایی از کار 
مردم باشد و مبادا بشنوم خدای ناکرده 
اداری  مجموعه  یک  در  فساد  و  رشوه 
رخنه کرده است. رییس جمهور گفت: 
مردم خوب، متدین، بابصیرت و انقابی 
ایران شایسته بهترین ها هستند و باید 
هنگام مراجعه به دستگاه های اجرایی، 
احساس کنند که همه توان برای رفع 
بکار  آنها  کار  از  گشای  گره  و  مشکل 

گرفته شده است.
* دستور رییس جمهور به شرکت 
های ایمیدرو و فولاد خوزستان برای 

سرمایه گذاری در ایذه
به  گایه  به  اشاره  با  رییسی  الله  آیت 
حق جمعی از جوانان این شهرستان در 
خصوص مشکل اشتغال، به شرکت های 
داد  دستور  خوزستان  فولاد  و  ایمیدرو 
در اسرع وقت نسبت به سرمایه گذاری 
صنعتی در این شهرستان با هدف ایجاد 

فرصت های شغلی اقدام کنند.
اجرای  کرد:  تصریح  جمهور  رییس 
گذاری  سرمایه  با  ورق  فولادی  طرح 
ایمیدرو و فولاد خوزستان  شرکت های 
و چند شرکت بزرگی که می توانند در 
اینجا سرمایه گذاری کنند باید تسریع 
وزیر  و  استاندار  باید  را  مقدمات  شود، 
صنعتی  سریعا  تا  کنند  فراهم  صمت 

اشتغال زا در منطقه ایجاد شود.
به  دغدغه های  از  یکی  جمهور  رییس 
حق و اصلی مردم ایذه و مناطق اطراف 
را اشتغال و توسعه کشاورزی و دامداری 

گذاری  سرمایه  گفت:  و  کرد  عنوان 
اشتغال  ایجاد  هدف  با  مهمی  صنعتی 
این  برای  برای جوانان در بخش فولاد 
شهرستان درنظر گرفته شده که این مهم 
با پیگیری های وزارت صمت و استاندار 

خوزستان انجام خواهد شد.
ارتباط،  همین  در  کرد:  اظهار  وی 
اعتبارات مناسبی برای فعالیت بیش از 
۲۰۰ نفر از کسانی که آمادگی خود برای 
فعالیت در بخش تولیدات گلخانه ای را 

اعام کرده اند نیز فراهم خواهد شد.
از  یکی  را  اشتغال  جمهور  رییس 
و  دانست  ایذه  مردم  اصلی  چالش های 
در  انجام شده  کارهای  بر  گفت: عاوه 
بخش دامداری و کشاورزی و همچنین 
توسعه کسب و کارهای مربوطه، سرمایه 

گذاری صنعتی بزرگی انجام می شود.
* سفرم به خوزستان و شهر ایذه 
نمایشی نیست و منتج به تصمیمات 

عملی می شود
آیـت الله رییسـی تاکیـد کرد: سـفر من 
به ایذه به هیچ عنوان نمایشـی نیست و 
آمـده ام که به صورت عملی، تصمیمات 
عینـی و مناسـبی بـرای رفع مسـایل و 

مشـکات این دیار گرفته شـود.
رییس جمهور با تاکید بر اینکه تامین 
آب مورد نیاز شهر ایذه باید به سرعت 
پیگیری و انجام شود، گفت: دستورات 
لازم به استاندار و وزیر نیرو داده شده تا 
طرح انتقال آب به ایذه به منظور تامین 
و  عملیاتی  کشاورزی  و  شرب  مصارف 
خواسته به حق مردم منطقه محقق شود. 
وی با اشاره به اینکه انتقال آب از کارون 
۳ به ایذه به طور قطع تسریع خواهد شد، 
ادامه داد: طرح مطالعاتی انتقال آب از 

این سد به ایذه انجام و اعتبار لازم نیز 
تخصیص داده شده است و در این سفر 
را رفع  ایذه  به  تمام موانع رسیدن آب 
می کنیم.  آیت الله رییسی اظهار کرد: 
سفرهای استانی دولت شعاری و نمادین 
نیست بلکه هدف اصلی سفرها، بررسی 
مشکات و در ادامه کار و تاش برای 

رفع کمبودها و محرومیت ها است.
افزود: اشتغال،  ادامه  رییس جمهور در 
و  مهم  موضوع  سه  مسکن  و  ازدواج 
که  است  کشور  جوانان  برای  محوری 
است  برنامه ریزی کرده  آن  برای  دولت 
و اجرای آن نیز در دستور کار قرار دارد.

تکمیل  به  همچنین  رئیسی  الله  آیت 
طور  به  و  خوزستان  ارتباطی  های  راه 
و  کرد  اشاره  ایذه  شهرستان  خاص 
افزود: به همین منظور عاوه بر مطالعات 
این  در  لازم  گذاری  سرمایه  کاربردی، 

زمینه انجام می شود.
به  اشاره  با  ادامه  در  جمهور  رییس 
شهرستان  گردشگری  ظرفیت های 
و  باستانی  منطقه ای  ایذه  افزود:  ایذه، 
گردشگری است که سرمایه گذاری برای 
تقویت و توسعه اقتصاد گردشگری در 
این منطقه یک موضوع محوری و مورد 

حمایت دولت است. 
زیبا و  بسیار  اظهار کرد: طبیعت  وی  
بکر ایذه یکی از جاذبه های اصلی و مهم 
و  تقویت  که  است  منطقه  گردشگری 
توسعه زیرساخت ها برای فعال کردن 
صنعت گردشگری در این شهرستان به 

صورت جدی دنبال می شود. 
ایل  منطقه  و  ایذه  رییسی،  الله  آیت   
فراوان  استعداد  دارای  را  بختیاری 
احداث  گفت:  و  کرد  بیان  ورزشی 

برای  منظوره  چند  ورزشی  سالن های 
ریزی  برنامه  ایذه  شهرستان  بانوان 
شده که ساخت این سالن ها به زودی 
آغاز می شود.  رییس دولت سیزدهم، 
ایل  فرهنگی  سرمایه  از  حراست 
بختیاری را نیز مورد تاکید قرار داد و 
گفت: سنت های ایل بختیاری همواره 
با آداب و اعتقادات دینی و مذهبی گره 
خورده که باید تاش کنیم این فرهنگ 

غنی و اصیل حفظ شود. 
* حضور در جمع مردم ایذه برای این 

طلبه خدمتگزار افتخار بزرگی است
آیت الله رئیسی همچنین با قدردانی از 
حضور گسترده و استقبال باشکوه مردم 
جمع  این  در  حضور  کرد:  اظهار  ایذه 
طلبه ای  عنوان  به  بنده  برای  ارزشمند 
بزرگی  توفیق  همکارانم  و  خدمتگزار 
سرزمین  این  تاریخ  گفت:  وی  است. 
نشانه های زیادی از رشادت، شجاعت و 
ایستادگی مردم لر و ایل بختیاری دارد، 
تاریخ ایل بختیاری و این خطه گواه این 
است که مردم این سرزمین همواره در 
برابر زیاده طلبی ها ایستادگی و مقاومت 
همچنین  رییسی  الله  آیت  اند.  کرده 
ایذه،  شهرهای  شهدای  شامخ  مقام  به 
باغملک، صیدون، میداوود و دهدز ادای 
احترام کرد و افزود: مردم این دیار همواره 
پشتوانه ای با ارزش برای انقاب اسامی 
بوده و هستند.  رییس جمهور که صبح 
بهره  منظور  به  اسفند(  روز)جمعه ۱۸ 
بزرگ  و  مهم  پروژه  از چندین  برداری 
تولیدی، صنعتی و خدماتی وارد استان 
عظیم  خیل  میان  در  شد،  خوزستان 
جمعیت استقبال کننده وارد شهرستان 
رییس  سفر  هشتمین  این  شد.  ایذه 
جمهور از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم 
افتتاح  است.  خوزستان  به  تاکنون 
بیمارستان  پتروشیمی،  طرح   چندین 
بندر امام خمینی )ره( ، سفر به مناطق 
عملیاتی و حضور در جمع کاروان های 
راهیان نور، بهره برداری از کارخانه فولاد 
زمزم سه و فولاد آتیه در اهواز و بهره 
برداری از چند پروژه مهم آب و فاضاب 
از جمله برنامه های رییس جمهور در 

سفر به خوزستان است.

اجازه نمی دهم رشوه و فساد در سیستم اداری نفوذ کند

ریاست سفیر ایران در ژنو بر هیأت مدیره 
سازمان بین المللی کار

آینده ای درخشان در انتظار
 مجموعه  پدافند هوایی است

هیئت شرکت کننده در هفته فرهنگی و صنایع دستی ایران در موریس 
با حضور در مقر آیورا )اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند( که 
دبیرخانه دائمی آن در جزیره موریس می باشد، با سلمان الفارسی، 

دبیرکل این سازمان ماقات کردند.
اعضای این هیات که بیشتر زنان کارآفرین، صنایع دستی ساز و... از 
شهرهای مختلف ایران  هستند، با برنامه ریزی سفارت جمهوری اسامی 
ایران در موریس جهت انجام این رویداد اقتصادی - فرهنگی و صنایع 
دستی به این جزیره سفر کرده اند.  در ابتدای این دیدار که در روز 
جهانی زن  انجام شد حسن علی بخشی، سفیر جمهوری اسامی ایران 
در موریس گزارشی از اقدامات کشورمان در زمان ریاست دوساله ایران 
در این سازمان )ژانویه ۲۰۲۲ تا ژانویه ۲۰۲۴( را به دبیرکل آیورا ارائه 
داد و از همکاری های نزدیک و بسیار خوب دبیرخانه با کشورمان در این 
مدت قدردانی کرد.  سپس دبیرکل آیورا طی سخنانی سفر زنان فعال و 
کارآفرین کشورمان به موریس را اقدامی ستودنی معرفی و از تاش های 
کشورمان در جهت ارتقاء توانمندی های اقتصادی زنان طی ریاستش بر 
میز گروه توانمندسازی اقتصادی زنان و برگزاری کارگاه های آموزشی 
قدردانی کرد. وی ضمن اشاره به سفر اخیر خود به تهران تصریح کرد 
زنان جایگاه فعال و نقش سازنده ای در جامعه ایران دارند و ایران می تواند 
همچنان این تجارب خود را در اختیار دیگر کشورهای آیورا قرار دهد و 
بر حمایت آیورا در این خصوص تاکید کرد. وی ضمن قدردانی از اقدامات 
سفارت خصوصا به خاطر حضور بانوان ایرانی در مراسم ۲۷ مین سالگرد 
تاسیس این سازمان و ارائه چندین غذا متنوع در روز آیورا و نیز برگزاری 

هفته فرهنگی، خواستار تداوم اینگونه فعالیت ها در موریس شد.

سلسله نشست های سیصد و پنجاهمین جلسات هیات مدیره سازمان 
بین المللی کار با شرکت نمایندگان ۱۸۷ کشور و نمایندگان اتحادیه 
های بین المللی کارگری و کارفرمایی به ریاست علی بحرینی سفیر 

جمهوری اسلامی ایران در ژنو آغاز به کار کرد.
هیات مدیره سازمان بین المللی کار در این جلسه که به مباحث حقوقی 
و استانداردهای بین المللی کار اختصاص داشت؛ موضوعاتی از قبیل  
اساسنامه سازمان، آیین نامه های مختلف، وضعیت سازمان بین المللی کار 
در کشورهای عضو، توافقنامه های حقوقی منعقد شده با سایر سازمان های 
بین المللی و همچنین مسائل مربوط به فعالیت های استاندارد سازمان 
بین المللی کار از جمله تصویب فرم های گزارش برای کنوانسیون ها و 
توصیه نامه ها، انتخاب ابزارهای گزارش دهی  و اقدامات مربوط به حمایت 
از حقوق بشر را در دستور کار خود قرار داد. انتظار می رود این دوره از 

جلسات هیئت مدیره تا ۱۴ مارس ادامه داشته باشد.
جمهوری اسلامی ایران در این دوره علاوه بر ریاست هیات مدیره سازمان 
بین المللی کار، هماهنگ کننده گروه آسیا و اقیانوسیه این سازمان را بر 
نیز می باشد. گفتنی است ایران به عنوان یکی از بنیانگذاران سازمان بین 
المللی کار از زمان تاسیس این سازمان در سال ۱۹۱۹ عضو این سازمان 
بوده و از سال ۱۹۸۶ تاکنون بی وقفه عضو هیئت مدیره این سازمان می 
باشد . همچنین از ۱۹۸۶  تاکنون ۷ دوره مسوولیت هماهنگی گروه آسیا 

و اقیانوسیه با عضویت ۴۸ کشور را برعهده داشته است.

امیرسرتیپ صباحی فرد با بیان اینکه رشد تسلیحات موشکی راداری و 
پهپادی نوید آینده ای درخشان در مجموعه  پدافند هوایی را می دهد، 
گفت: تحریم ها نمی تواند موتور پیشران و پیشرفت پدافند را دچار 
اختلال و توقف کند. به نقل از ارتش، امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد 
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در جمع معاونت های تخصصی این 
نیرو اظهار داشت: نیرو انسانی نخبه و متخصص اولین مولفه پدافند برتر 
و کارآمد است.فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش اضافه کرد: در زمینه 
ارتقای علوم پدافندی تمامی بسترها و ظرفیت ها بکار گرفته می شود و 

از طرح های علمی و فنی برتر به ویژه در حوزه پهپاد استقبال می کنیم.
وی با بیان اینکه اساس و پایه مراکز علمی آموزشی و تحقیقاتی این 
نیرو بر پایه پژوهش محوری است، ابراز داشت: پدافند برتر زمانی نمایان 
می شود که همیشه چند گام جلوتر از تهدیدات باشیم و بتوانیم در 

موقعیت های مختلف اقدام غیرقابل پیش بینی و متقابل را انجام دهیم.
امیر سرتیپ صباحی فرد با بیان اینکه رشد تسلیحات موشکی راداری 
آینده ای درخشان در مجموعه  پدافند هوایی را می  نوید  و پهپادی 
دهد، گفت: تحریم ها نمی تواند موتور پیشران و پیشرفت پدافند را 
دچار اختلال و توقف کند. اساسی ترین اولویت ارتش و نیروهای مسلح 

کشورمان پیشرفت لحظه ای مطابق با فناوری روز دنیا است.

درخواست وزیر جنگ رژیم صهیونیستی از 
دانش آموزان برای حمل سلاح

سیاستمدار عراقی:
 آمریکا قصد خروج از »عین الاسد« را ندارد

یک رسانه صهیونیستی گزارش داد، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی 
دانش آموزان اسرائیلی را تشویق به حمل ساح کرده است.

به گزارش تارنمای عربی ۲۱، روزنامه یدیعوت آحارونوت گزارش داد، 
یوآو گالانت وزیر جنگ رژیم صهیونیستی از دانش آموزان اسرائیلی 
خواسته است تا در دستی ساح و در دست دیگرشان کتاب داشته 
باشند. گالانت در جریان صحبت های خود با دانش آموزان مدعی شد 
که حماس نمی تواند به عنوان یک نهاد دولتی و نظامی به حیات خود 
ادامه دهد. وی با بیان این ادعا که ما آنها را همه جا تعقیب خواهیم 
کرد، خطاب به دانش آموزان، گفت: شما دلیل روشنی هستید که 
می توانید در یک دست تفنگ و در دست دیگر کتاب درسی بگیرید. 
گروه های مقاومت فلسطین ۱۵ مهرماه برابر با هفتم اکتبر ۲۰۲۳، 
عملیات »طوفان الاقصی« را از غزه )جنوب فلسطین( علیه مواضع 
رژیم اسرائیل آغاز کردند که سرانجام پس از ۴۵ روز نبرد و درگیری، 
سوم آذرماه ۱۴۰۲ )۲۴ نوامبر ۲۰۲۳( آتش بس موقت چهار روزه یا 
همان وقفه برای تبادل اسرا میان حماس و رژیم صهیونیستی برقرار 
شد. این وقفه در جنگ، هفت روز ادامه یافت و سرانجام صبح جمعه 
۱۰ آذر )اول دسامبر ۲۰۲۳( آتش بس موقت به پایان رسید و رژیم 
اسرائیل حمات علیه غزه را از سرگرفت. این رژیم برای تافی حمات 
مقاومت،  توقف عملیات  و  الاقصی«، جبران شکست خود  »طوفان 

گذرگاه های نوار غزه را بسته و در حال بمباران این منطقه است.

یکی از سیاستمداران عراقی به مکر و فریب اشغالگران آمریکایی و تعلل 
آنها در خروج نیروهایشان از کشورش اشاره کرد.به نقل از المعلومه، 
»محمد الدلیمی« یکی از رهبران ائتاف »الانبار المتحد« درباره خروج 
نیروهای آمریکایی از پایگاه عین الاسد گفت که آنچه دولت آمریکا درباره 
طرح عقب نشینی نیروهایش از این پایگاه مطرح می کند، با واقعیت 
تطابق ندارد.این قبیل اظهارنظرها مصرف رسانه ای دارد و هدف، وقت 
کشتی و ماندن برای مدت طولانی به دلایلی است که برای همگان 
مشخص است. الدلیمی تاکید کرد: آمریکا از شگرد رسانه ای به دور 
از واقعیت استفاده می کند. نیروهای حاضر در پایگاه عین الاسد رزمی 
هستند. نیروهای اشغالگر آمریکایی همراه با سایر نظامیان خارجی در 
قالب به اصطاح ائتاف بین المللی از سال ۲۰۰۳ میادی در عراق 
مستقر شده اند که بزرگترین پایگاه آنها »عین الاسد« در استان »الانبار« 
در غرب این کشور است. آمریکایی ها همچنین شماری از نیروهای 
نظامی و سامانه های پدافندی را در سفارت خود در منطقه تحت تدابیر 
شدید امنیتی سبز در مرکز بغداد مستقر کرده اند. سریال جنایات های 
آمریکا در داخل عراق همچنان ادامه دارد و آخرین آن نیز، هدف قرار 
دادن »ابوباقر الساعدی« یکی از فرماندهان مقاومت عراق بود. پارلمان 
عراق ۱۵ دی سال ۱۳۹۸، دو روز پس از اقدام تروریستی دولت »دونالد 
ترامپ« رئیس جمهوری پیشین آمریکا در به شهادت رساندن سردار 
سپهبد قاسم سلیمانی فرمانده پیشین نیروی قدس سپاه پاسداران و 
ابومهدی المهندس جانشین فرماندهی سازمان الحشد الشعبی و شماری 
از یاران ایشان در مسیر فرودگاه بغداد، با برگزاری جلسه ای به خروج همه 
نیروهای نظامی خارجی رای داد.به دنبال جنایت های نظامیان آمریکایی 
و شهادت سرداران  الحشدالشعبی  سازمان  های  پایگاه  به  در حمله 
سلیمانی و المهندس، اخراج نظامیان آمریکایی و نیروهای خارجی به 
مطالبه اصلی مردم، جریان های سیاسی و دینی عراق تبدیل شده است.

رییس نمایندگی وزارت امور خارجه در خراسان رضوی 
گفت: چین به صورت رسمی اعام کرده که خراسان 
استان  با  همکاری  و  ارتباط  برقراری  برای  را  رضوی 
مسلمان نشین »سین کیانگ« و پهناورترین استان این 
کشور انتخاب کرده است.احمد معصومی فر افزود: چین 
حدود یک ماه قبل درخواست داده که استانهای سین 
کیانگ و خراسان رضوی همکاری ها خود را آغاز کنند 
و این پیشنهاد از سوی نمایندگی وزارت امور خارجه به 
استانداری اعام شده است. وی گفت: در همین راستا 
پیگیر جلسات و سفرهای متقابل مسوولان بین خراسان 
رضوی و سین کیانگ هستیم. رییس نمایندگی وزارت 
امور خارجه در خراسان رضوی اظهار کرد: همچنین 
برای راه اندازی پرواز مستقیم بین مشهد و »ارومچی«، 
مرکز استان سین کیانگ هستیم و در این رابطه حتی 
ایرلاین مربوطه نیز مشخص و به دولت چین نیز معرفی 
شده است.وی سین کیانگ را پهناورترین استان چین 
اعام کرد و گفت: چین ۳۰ استان دارد و تقریبا هر 
استان به اندازه یک کشور است، برخی استانهای این 

کشور یک و نیم برابر ایران جمعیت دارند. معصومی 
فر بیان کرد: سین کیانگ با ۲۵ میلیون نفر جمعیت، 
استانی مسلمان نشین است که در غرب این کشور واقع 
شده و خط آهن سراسری چین از غرب، این کشور را 
به آسیای مرکزی و اروپا متصل می کند. این دیپلمات 
کشورمان در ادامه گفت: البته به دلایل مختلف، انگ و 
برچسب تجزیه طلبی بر پیشانی سین کیانگ خورده 
است، لذا دولت چین حساسیت زیادی دارد که کدام 
کشورهای اسامی با این استان ارتباط برقرار کنند. 

وی ادامه داد: مثا چینی ها حساسیت زیادی دارند که 
کشوری مانند عربستان سعودی با سین کیانگ ارتباط 
برقرار کند اما به نظر می رسد ایران تنها کشور اسامی 
است که چینی ها برای برقراری ارتباط با سین کیانگ 
بر روی آن حساسیت ندارند.معصومی فر اظهار کرد: 
آنان به این نتیجه رسیده اند اندیشه های برخواسته 
از ایران برای برقراری ارتباط با سین کیانگ ضرری 
ندارد. رییس نمایندگی وزارت امور خارجه در خراسان 
رضوی گفت: اینکه چین به صورت رسمی اعام می 
کند خواستار برقراری ارتباط با کانشهر مذهبی و مهم 
مشهد با استان سین کیانگ است و حزب کمونیست 
نشان دهنده چراغ سبز  را تصویب کرده،  آن  چین 
چین برای توسعه همکاری ها است.بر اساس آخرین 
آمار میزان صادرات کالا از خراسان رضوی به کشور 
چین در پنج ماهه امسال رشد ۵۷۳ درصدی داشته 
است، به طوریکه از چهار میلیون و ۲۰۰ هزار دلار در 
پنج ماهه نخست سال گذشته به بیش از ۲۸ میلیون 

دلار در مدت مشابه امسال رسید.

 وزیر کشور با بیان اینکه امر به معروف و نهی از منکر 
یک الزام برای مؤمنان است و نیازی به مجوز ندارد، 
گفت: این فریضه، نظارت همگانی و مسئولیت اجتماعی 
بزرگ است که فرهنگ های دیگر از آن بی بهره هستند.

احمد  کشور،  وزارت  رسانی  اطاع  مرکز  گزارش  به 
وحیدی بعد از ظهر جمعه در نخستین آئین تجلیل از 
آمران به معروف و ناهیان از منکر افزود: امر به معروف و 
نهی از منکر مهم ترین موضوع روز و در روایات حتی از 
جهاد هم بالاتر توصیف شده است. وی یادآور شد: امر به 
معروف هدف قیام امام حسین)ع( است و در فرمایشات 
ائمه معصومین )ع( هم اشاره دارد که همه فرایض به 

واسطه امر به معروف و نهی از منکر، اقامه می شوند.
نظارت همگانی و مسئولیت اجتماعی بزرگ

وزیر کشور با تقدیر از فعالان عرصه امر به معروف و نهی 
از منکر افزود: نباید جامعه نسبت به امر به معروف و نهی 
از منکر دچار غفلت شود. امر به معروف و نهی از منکر 
در فضای عمومی، یک نظارت همگانی و مسئولیت 
اجتماعی بزرگ است که فرهنگ های دیگر از آن بی 
بهره هستند. وحیدی ادامه داد: برخی به دنبال استخفاف 
این امر مهم هستند در حالیکه ما به آن افتخار می کنیم 
و نباید اجازه دهیم در هیچ زمانی به فراموشی سپرده 
شود.وی در این امر هم نباید از حرف ها و طعنه های 
کسی ناراحت شویم. برخی معاندند و برخی هم نسبت 
به موضوع فهم کافی ندارند. امر به معروف یک موضوع 
بسیار مترقی است و باید با قدرت در جامعه دنبال شود.

کشف حجاب، جلوگیری از مقاومت فرهنگی در 
برابر غرب

جدی  مساله  یک  را  حجاب  موضوع  کشور  وزیر 
دانست که دشمن آن را دنبال می کند و گفت: از 
اجباری  حجاب  کشف  است.  بوده  انقاب  از  قبل 
برای جلوگیری از مقاومت فرهنگی ملت ما در برابر 
فرهنگ غربی ایجاد شد. وحیدی اظهار کرد: کشف 
حجاب عنصری برای از بین بردن حیا، عفت، پایداری 
و استقامت فرهنگی جامعه است. کسی را که با حفظ 
حجاب سعی دارد این فرهنگ را پاس بدارد با واژه 
های مجعولی زیر سوال می برند. وی خاطرنشان کرد: 
ما نباید از این مسایل هراسی داشته باشیم و منفعل 
شویم. امر به معروف در موضوع حجاب بسیار حائز 

اهمیت است چرا که شرعی، اخاقی و قانونی است.
الزام برای همه مؤمنان

وزیر کشور با بیان اینکه برخی افراد بی اطاع با تبلیغات 
باید  دشمن، هم کام می شوند، تصریح کرد: همه 
حمایت کنند و قانون هم می گوید اگر کسی مانع امر 

به معروف و نهی از منکر شد، مرتکب جرم شده است.
وحیدی ادامه داد: امر به معروف و نهی از منکر مجور 
است؛  مومنان  همه  برای  الزامی  بلکه  خواهد  نمی 
البته چارچوب آن هم معلوم است. وی با تاکید بر 
اینکه مرحله عمومی امر به معروف و نهی از منکر، 
افزود: مراحل بعدی در حوزه  در حد لسانی است، 
مسئولیت دستگاه های رسمی همچون فراجا و قوه 
قضائیه است چرا که کشف حجاب از نظر قانون، جرم 

است و باید به آن رسیدگی شود.
پرهیز از مخدوش شدن صیانت جامعه

وزیر کشور با اعام حمایت از آمران به معروف و ناهیان 
از منکر، بار دیگر یادآور شد: امر به معروف و نهی از منکر 
در این حوزه همراه با احساس شفقت قلبی، محبت و 
مدارا باید انجام شود و نباید عنصری که حفاظت و 
صیانت جامعه را دچار خطر می کند، وجود داشته باشد.

وحیدی ضربه به حجاب را مقدمه آسیب های اجتماعی 
دیگر دانست و با اشاره به گستردگی دامنه امر به معروف 
و نهی از منکر اظهار کرد: حجاب یکی از این مسایل 
است که باید با روشی که اسام و رهبر عزیز مشخص 
کرده اند، نسبت به امر به معروف و نهی از منکر اقدام 
شود.وظیفه خود می دانیم در همه رده های وزارت 

کشور حامی آمران به معروف و ناهیان از منکر باشیم.

چین، خراسان رضوی را برای همکاری با استان »سین کیانگ« انتخاب کرد

وزیر کشور: امر به معروف و نهی از منکر، نظارت همگانی و مسئولیت اجتماعی است

رییس جمهور در جمع مردم ایذه:

رییس نمایندگی وزارت خارجه در مشهد:
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اقتـصاد 3
اخبار کوتاه اقتصادیگزارش اقتصادی

تولید ۱۴۵ میلیون کیلووات ساعت برق 
از منابع تجدیدپذیر

به  انرژی  انواع  بهترین  از  که  تجدیدپذیر  انرژی های  از  برق  تولید   
جهت حفظ محیط زیست است، در بهمن ماه امسال به ۱۴۵ میلیون 
کیلووات ساعت رسید.  توسعه ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر یکی از 
اهداف و برنامه های وزارت نیرو در دولت سیزدهم است. بر همین اساس 
انرژی های  از  اقدام های گسترده ای برای توسعه استفاده  وزارت نیرو 
تجدیدپذیر اجرایی کرده است. افزایش تعرفه خرید تضمینی برق از 
منابع تجدیدپذیر، امکان عرضه برق تولیدی در تابلوی برق سبز بورس 
انرژی، امکان صادرات برق تجدیدپذیر و الزام دستگاه های اجرایی به 
تأمین ۲۰ درصد از برق موردنیاز از منابع تجدیدپذیر از جمله اقداماتی 
است که برای توسعه استفاده از انرژی های تجدیدپذیر در وزارت نیرو 
اجرایی شده است. مجموع این اقدام ها سبب شده میزان تولید برق 
از منابع انرژی های تجدیدپذیر در بهمن ماه امسال به ۱۴۵ میلیون 
کیلووات ساعت برسد.این میزان برق تولیدی از منابع تجدیدپذیر سبب 
شده صرفه جویی در مصرف سوخت فسیلی به میزان ۳۹ معادل میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی در کشور شده است. عاوه برآن این میزان برق 
تولید شده از منابع تجدیدپذیر سبب صرفه جویی ۳۲ میلیون لیتری 
در مصرف آب شود. برق تولید شده از منابع تجدیدپذیر در بهمن ماه 

توانسته از انتشار ۸۱ هزار تن گاز گلخانه ای جلوگیری کند.

پاکستان: جایی برای مخالفت آمریکا با ساخت 
خط لوله گاز ایران وجود ندارد  روز جمعه با بهره برداری از میدان های 

سپهر و جفیر توسط رئیس جمهور، تولید 
نفت ایران ۵۰ هزار بشکه افزایش یافت.

در ابتدای دولت سیزدهم اکثر پروژه های 
توسعه ای نفت و گاز کشور متوقف شده 
بود و تولید نفت نیز به کمتر از ۲ میلیون 

بشکه در روز رسیده بود.
دولت گذشته اجرای پروژه های توسعه ای 
را به امید واگذاری به شرکت های غربی 
سیزدهم  دولت  اما  بود  کرده  متوقف 
داخلی،  شرکت های  به  دادن  میدان  با 
توسعه  را  گاز  و  نفت  میادین  توسعه 
بخشید و اکنون با گذشت ۲.۵ سال از 
پروژه هایی  تدریج  به  سیزدهم،  دولت 
بهره برداری  به  بودند  راکد  سال ها  که 
و جفیر  نفتی سپهر  میادین  می رسند. 
نیز از جمله این پروژه ها هستند که در 
آنطور  بودند.  شده  رها  گذشته  دولت 
که جواد اوجی وزیر نفت گفته، در آغاز 
روزانه  برداشت  سیزدهم  دولت  به کار 
خوزستان  در  نفتی  میدان های  از  نفت 
یک میلیون و ۷۰۰ هزار بشکه میلیون 
بشکه بود و امروز با همت کارکنان صنعت 
نفت این رقم به ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار 
بشکه رسیده است. در چند سالی که از 

عمر دولت سیزدهم می گذرد، تولید نفت 
۶۰ درصد، تولید روزانه گاز طبیعی ۵۰ 
میلیون مترمکعب، ظرفیت پالایش نفت 
روزانه ۲۱۰ هزار بشکه و ظرفیت پالایش 
ایران روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب  گاز 
افزایش یافته است. یک میلیون بشکه 
سیزدهم  دولت  در  نفت  تولید  افزایش 
عمدتا ناشی از احیای بازارهای صادراتی 
کشور بوده است. یعنی دولت گذشته به 
علت ناکامی در صادرات نفت، به ناچار 
اما  بود  داده  کاهش  را  تولید  ظرفیت 
اتخاذشده،  تدابیر  با  در دولت سیزدهم 
از  به بیش  مجددا صادرات نفت کشور 
یک میلیون بشکه در روز افزایش یافت 

و به تبع آن تولید از میادین به حداکثر 
ظرفیت رسید. گام دوم دولت سیزدهم 
برای افزایش تولید نفت، توسعه میادینی 
بود  سال ها  آنها  توسعه  پروژه  که  بود 
متوقف مانده بود. میادین سپهر و جفیر 

از جمله این میادین به حساب می آید.
میدان سپهر سال ۱۳۹۱ کشف شد و نفت 
درجای آن ۴.۵ میلیارد بشکه و نفت قابل 
استحصال آن ۴۵۰ میلیون بشکه برآورد 
می شود. میادین نفتی سپهر و جفیر در 
منطقه غرب کارون به فاصله ۶۰ کیلومتری 
متری از جنوب غربی شهر اهواز واقع شده 
که در راستای سیاست های دولت سیزدهم 
و وزارت نفت برای توسعه میادین نفتی و 

افزایش تولید نفت، برنامه جامع توسعه و 
تولید از میادین نفتی سپهر و جفیر در 
شرکت ملی نفت ایران طرح ریزی شد که 
مسئولیت آن به شرکت مهندسی توسعه 
نفت از شرکت های فرعی شرکت ملی نفت 
ایران واگذار شد. این دو میدان نفتی در 
جوان ترین  می توان  را  خوزستان  استان 
میدان های نفتی ایران دانست که با شروع 
به کار دولت سیزدهم استفاده حداکثری از 
ساخت داخل در توسعه آن، اولویت قرار 
گرفت. میزان تولید بیشینه در این طرح 
۱۱۰ هزار بشکه در روز است که این طرح 
با آغاز به کار دولت سیزدهم و پیگیری 
شرکت ملی نفت ایران و شتاب بخشی در 
اجرای پروژه برای جبران عقب افتادگی ها 
با اتکا بر مدیریت، دانش و سرمایه ایرانی 
رسید.  بهره برداری  به   ۱۴۰۲ سال  در 
پایان قرارداد )۲۰ سال(  تا  تعداد چاه ها 
۱۳۰ حلقه چاه و میزان تولید بیشینه 
۱۱۰ هزار بشکه نفت در روز تعیین شده 
است. درحال حاضر ظرفیت تولید در این 
میدان ها ۵۰ هزار بشکه نفت در روز بوده 
و فاز یک از نظر زمان بندی برای توسعه 
این دو میدان نفتی به پایان رسیده و از 

اسفندماه نیز فاز دوم آغاز شده است.

دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق با اشاره به 
تداوم فعالیت بانک ملی در عراق گفت:  فراهم کردن 
استفاده از ریال آفشور در عراق توسط بانک مرکزی به 

گسترش روابط تجاری با این کشور کمک می کند.
سید حمید حسینی - دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق - در رابطه با اباغ فعالیت مجدد بانک ملی 
ایران در بغداد توسط بانک مرکزی عراق، به ایسنا، گفت: 
بیش از یک ماه قبل خبری اعام شد که بانک مرکزی 
عراق در راستای کنترل پولشویی و خروج ارز از کشور 
تعدادی از بانک های قرض الحسنه عراق را از دسترسی 
به دلار منع کرده و برخی از بانک های کشورهای دیگر 
در این کشور را تعلیق کرد. در این اقدام اعام شد که 
مجوز دو بانک ایرانی پارسیان و بانک ملی نیز دیگر 

تمدید نخواهد شد.
ماجرای تلاش برای عدم تمدید مجوز دو بانک 

ایرانی در عراق
وی با بیان اینکه در همان زمان نیز اعام کردیم که 
این اقدام از سوی بانک مرکزی عراق ناممکن است و 
این اقدام غیرقانونی است، گفت: با اعتراض بانک های 
ایرانی، بانک مرکزی عراق نمی توانست مجوز این بانک ها 

را لغو کند؛ چرا که طبق قوانین، بانک مرکزی عراق که 
به بانک های ایرانی برای فعالیت و تاسیس بانک مجوز 
داده است، امکان لغو مجوز بانک های تاسیس شده در 
این کشور تنها در دو صورت امکان پذیر است که شامل 
بانک های ایرانی نمی شود.  حسینی تشریح کرد: ایران 
مجوز تاسیس بانک در عراق را دریافت کرده و بانک های 
ملی و پارسیان در این کشور تاسیس شده اند و طبق 
بانک مرکزی می تواند مجوز  به دو علت  تنها  قوانین 

بانک ها را تعلیق کند؛ اول اینکه بانک زیان ده باشد و 
دوم اینکه تخلفات آشکاری کرده باشد که در رابطه با 
بانک های ایرانی در عراق هیچکدام از این دو مورد صادق 
و جاری نبوده است.وی افزود: این اقدام بیشتر فشاری 
بود که از سوی آمریکایی ها جهت کمرنگ کردن حضور 
ایران در بازار عراق انجام شد و با اعتراض بانک ملی در 

عراق و پیگیری سفارت در ابتدا به نتیجه نرسید. 
ریال آفشور در خدمت تاجران ایرانی

بانک  به تازگی  خوشبختانه  گفت:  ادامه  در  حسینی 
مرکزی عراق اعام کرد که تعلیق فعالیت بانک ملی در 
عراق انجام نمی شود و این بانک در بغداد به فعالیت خود 

ادامه می دهد. این اقدام به نفع منافع دو کشور است. 
وی در پایان اظهار کرد: با توجه به اینکه بانک مرکزی 
برنامه ای برای ریال آفشور دارد و می خواهد امکاناتی 
از  بتوانند  را فراهم کند که فعالان تجاری در عراق 
عراق  در  ایرانی  بانک های  کنند؛  استفاده  ابزار  این 
می توانند بستری برای اجرای این اقدام باشند و این 
مسئله در کنار تدام فعالیت بانک های ایرانی در این 
کشور به گسترش روابط تجاری ایران و عراق و اجرای 

سیاست های بانک مرکزی کمک کند.

کشور  فولاد  و  آهن  زنجیره  صادرات 
مدت  به  نسبت  امسال  ماهه   ۱۱ در 
لحاظ  به  هم  گذشته،  سال  مشابه 
حجمی و هم به لحاظ ریالی افزایشی 
آهن  اینکه  به ویژه  است.  خورده  رقم 
اسفنجی و گندله سنگ آهن رشد بالغ 
بر ۸۰ درصدی داشته و کنسانتره نیز 
هم به صورت وزنی و هم ریالی رکورد 
افزایش زده است.  بر اساس آمار ارائه 
شده توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد 
فولادسازان  ماهه  عملکرد ۱۱  از  ایران 
کشور در امر صادرات، از ابتدای سال تا 
پایان بهمن ماه، بخشی از تولید فولاد 
کشور صادر شده است؛   آمار صادراتی 
در مدت مذکور سال جاری و مقایسه آن 
با صادرات در مدت مشابه سال گذشته، 
نشان می دهد که صادرات وزنی فولاد 
کشور در تمام زنجیره آهن و فولاد از 
درصدی  تا ۷۹۸.۶  درصدی  رشد ۵.۵ 
برخودار شده است؛ این در حالیست جز 
مقاطع تخت و محصولاد فولادی، ارزش 
قابل  افزایش  نیز  زنجیره  این  صادرات 
توجهی داشته است. طبق آمار صادرات 
زنجیره آهن و فولاد کشور، در مجموع 
۱۱ ماهه امسال، دو میلیون و ۷۱۴ هزار 
شده  صادر  فولادی  طویل  مقاطع  تن 
که حدود یک میلیون و ۱۴۰ هزار تن 
بیشتر میزان صادرات آن در مدت مشابه 
سال گذشته معادل دو میلیون و ۵۰۰ 

هزار تن بوده است. ارزش صادرات این 
مقاطع فولادی نیز ۱۵.۸ درصد بیشتر 
شده است. در حالیکه در ۱۱ ماهه سال 
صادرات  ارزش  مجموع  در  گذشته، 
مفقاطع طویل فولادی ۷۶ میلیون دلار 
بوده، این عدد در صادرات امسال به ۸۸ 

میلیون دلار رسیده است.
از  نیز  فولادی  تخت  مقاطع  صادرات 
میلیون  ارزش ۲۹۳  به  تن  هزار   ۴۱۷
دلار در مجموع ۱۱ ماهه ۱۴۰۱ به ۴۴۰ 
هزار تن در مدت مشابه سال جاری به 
ارزش ۲۷۹ میلیون دلار رسیده است؛ 
گرچه حجم صادرات ۵.۵ درصد رشد 
مقطع  این  صادارت  ارزش  اما  داشته 

فولادی، پنج درصد کمتر شده است.
و  میلیون  سه  امسال  ماهه   ۱۱ ظرف 
)به  فولادی  محصولات  تن  هزار   ۱۵۴
ارزش یک میلیارد و ۶۳۶ میلیون دلار( 
طی مدت مذکور سال جاری صادر شده 

که نسبت به دو میلیون و ۸۹۹ هزار تن 
صادراتی در ۱۱ ماهه سال گذشته به 
ارزش یک میلیارد و ۶۹۲ میلیون دلار 
اما  صادرات  حجم  درصدی   ۸.۸ رشد 
افت ۳.۳ درصدی ارزش ریالی صادرات 

این مقاطع را نشان می دهد
از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، 
و ۱۰۲ هزار تن شمش  میلیون  هفت 
سه  بر  بالغ  صادراتی  ارزش  به  فولاد 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار صادر شده 
است. این حجم صادرات شمش فولاد 
۷.۴ درصد بیش از میزان صادرات  آن 
در مدت مشابه سال گذشته است که 
فولاد  تن  هزار   ۶۱۲ و  میلیون  شش 
 ۲۳۶ و  میلیارد  سه  ارزش  به  میانی 
ارزش  بود.  شده  صادر  دلار،  میلیون 
ریالی صادرات شمش فولاد، ۵.۷ درصد 

در این مقایسه آمار رشد داشته است.
رشد صادرات در گندله سنگ آهن، آهن 

اسفنجی و کنسانتره سنگ آهن هم به 
لحاظ وزنی و هم به لحاظ ریالی رکورد 
زده است. صادرات آهن اسفنجی، افزایش 
اختصاص  خود  به  را  درصدی   ۸۱.۳
ماهه   ۱۱ در  که  حالی  در  است؛  داده 
سال گذشته حدود ۷۹۶ هزار تن آهن 
در  عدد  این  بود،  شده  صادر  اسفنجی 
مجموع ۱۱  ماهه ۱۴۰۲ به بالغ بر یک 
هزار  و ۳۹۴  میلیون  )یک  تن  میلیون 
تن( به ارزش صادراتی ۳۴۱ میلیون دلار 
رسیده است. ارزش صادراتی این محصول 
حدود ۱۸۶  ماه ۱۴۰۲  در ۱۱  معدنی 
بنابراین  است؛  شده  ثبت  دلار  میلیون 
ارزش ریالی صادرات ۸۳.۳ درصد افزایش 
یافته است. صادرات گندله سنگ آهن در 
مجموع ۱۱ ماهه امسال ۹ میلیون و ۳۱۵ 
هزار تن به ارزش ۹۷۶ میلیون دلار ثبت 
شده که نسبت به چهار میلیون و ۹۹۳ 
هزارتن صادراتی به ارزش ۵۹۶ میلیون 
دلار به لحاظ وزنی ۸۷ درصد و به لحاظ 
افزایش  درصد   ۶۳.۸ صادراتی  ارزش 
داشته است. در نهایت بیشترین رشد 
صادرات مختص کنسانتره سنگ آهن 
از  درصدی   ۶۳۳.۸ رشد  با  که  است 
ارزش صادراتی ۷۴  به  ۶۵۷ هزار تن 
به   ۱۴۰۱ ماهه   ۱۱ در  دلار  میلیون 
پنج میلیون و ۹۰۴ هزارتن به ارزش 
مدت  در  دلار  میلیون  صادراتی ۵۴۳ 

مشابه سال جاری رسیده است.  

بعضی از فروشگاه های طرف قرارداد کالابرگ فجرانه 
یازده گانه  اقام  از  غیر  به  کالاهایی  فروش  به  اقدام 
داشته اند، اما همان کالاهای تعیین شده دولت را ثبت 
کرده اند در صورتی که به مشتری نفروخته اند؛ به نوعی 
کاهی بر سر دولت گذاشته اند و برای فرد ناآگاه خرید 

برنج و سایر اقام از ۱۱ قلم کالا را ثبت می کنند.
حـال پرسـش آن اسـت چگونـه ایـن فروشـگاه ها بـا 
وجـود نفروختن کالاهـای یارانه ای، ثبت فـروش را در 
فاکتـور یارانـه فجرانـه انجـام می دهنـد و مـورد مهم 

آنکـه چـه برخـوردی بـا آن ها می شـود؟
تعاون،  کل  اداره  رسانه  مشاور  حدادی پور،  افشین 
با  گفت وگو  در  اصفهان  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار 
خبرنگار ایمنا اظهار کرد: به طور قطع طرح فجرانه در 

راستای حفظ امنیت غذایی است و اگر هدف دولت 
تعیین شده  قلم   ۱۱ از  به غیر  کالایی  نوع  هر  خرید 
افزود:  وی  می کرد.  استفاده  دیگر  روش های  از  بود 
گزارش های  و  نظارت ها  با  چنانچه  اساس  این  بر 
از  زمینه  این  در  فروشگاهی  شود  مشخص  موجود 
اهداف اجرای طرح، انحرافاتی داشته است، ترمینال 
آن فروشگاه قطع خواهد شد، زیرا تأکید دولت حفظ 
امنیت غذایی توسط این یارانه تشویقی است. مشاور 
استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  کل  اداره  رسانه 
طرح  این  از  دوره  نخستین  اجرای  گفت:  اصفهان 
هفدهم  تا  و  است  شده  آغاز  بهمن  هفدهم  از  که 
ایراداتی در  ادامه دارد و بدون شک  اردیبهشت هم 
روند اجرا وجود داشته است که با تدابیر انجام گرفته 

در دوره های بعدی این مشکات رفع خواهد شد و با 
شرایط مطلوب تری در راستای حفظ و ارتقای امنیت 
بود. خواهیم  روبه رو  مشخص شده  دهک   ۷ غذایی 

حدادی پور اظهار کرد: اگر مشخص شود فروشگاهی 
این طرح  در  را  اقام مشخص شده  از  به غیر  کالایی 
عرضه کرده است با قطعی ترمینال و حتی محرومیت 
چند روزه از فعالیت مواجه خواهد شد که در نهایت 

این موضوع به زیان فروشگاه منتهی می شود.
مدیر روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان اصفهان بیان کرد: به طور قطع طرح فجرانه در 
راستای حفظ امنیت غذایی است و اگر هدف دولت 
خرید هر نوع کالایی به غیر از ۱۱ قلم تعیین شده بود، 

از روش های دیگری استفاده می کرد.

افزایش 50 هزار بشکه ای تولید نفت ایران

گسترش روابط تجاری ایران و عراق با ادامه فعالیت بانک  ملی

 صادرات کنسانتره سنگ آهن رکورد زد

با فروشگاه های متخلف در طرح فجرانه برخورد می شود

کارخانه نورد فولاد آتیه خاورمیانه با حضور رییس 
جمهور به بهره برداری رسید

تامین بیش از ۱۳۰ هزارتن شکر
 برای خانوار و صنف

خسارت ۲ هزار میلیارد تومانی سیل
 به راه های سیستان و بلوچستان

ایمن سازی راه های کشور به ۲۰۰ همت اعتبار نیاز دارد

بخش ۸۰  روی  بر  کار  تا  است  گرفته  تصمیم  کرد:  اعام  پاکستان 
کیلومتری از خط لوله پاکستان-ایران را آغاز کند و هیچ گونه جای 
اعتراضی از سوی کشور ثالثی مانند آمریکا وجود ندارد زیرا ساخت این 

پروژه در داخل خاک پاکستان انجام می شود.
امور خارجه - در یک نشست  بلوچ - سخنگوی وزارت  ممتاز زهرا 
هفتگی در پاسخ به این سوال که آیا اسام آباد در مورد تصمیم برای 
شروع ساخت خط لوله با واشنگتن تماس گرفته است، گفت: کابینه 
پاکستان چند روز پیش تصمیم گرفت کار ساخت ۸۰ کیلومتر از خط 
لوله پاکستان-ایران را آغاز کند و این آغاز کار ساخت خط لوله و مطابق 
با تعهد ما به خط لوله ایران- پاکستان است و از آنجایی که این خط لوله 
در داخل خاک پاکستان در حال ساخت است، تصور نمی کنیم در این 

مقطع، جایی برای اعتراض طرف ثالث وجود داشته باشد.
پروژه ۷.۵ میلیارد دلاری خط لوله ۲۷۷۵ کیلومتری ایران-پاکستان 
از زمانی که در دهه ۱۹۹۰ برای متصل کردن میدان گازی غول پیکر 
پارس جنوبی ایران به مصرف کنندگان در پاکستان و هند اعام شد، 
بارها با تاخیر مواجه شده است. پاکستان این خط لوله را به عنوان راهی 
برای کاهش کمبود شدید انرژی که اقتصاد این کشور را فلج کرده، دنبال 
کرده است. در عین حال، اسام آباد به شدت به میلیاردها دلار کمکی 
که از آمریکا دریافت می کند، نیاز دارد و آمریکا سرسختانه با این پروژه 
مخالفت کرده و می گوید این پروژه، تحریمهای هسته ای اعمال شده 

علیه ایران را نقض کند. ایران چنین ادعایی را رد کرده است.
با این حال، پاکستان در ۲۳ فوریه، به دلیل ترس از جریمه احتمالی ۱۸ 
میلیارد دلاری برای عدم تکمیل به موقع پروژه، ساخت بخشی از خط 
لوله را تصویب کرد. بر اساس گزارش عرب نیوز، هند، برخاف پاکستان، 
در سال ۲۰۰۹ - یک سال پس از امضای توافق هسته ای با واشنگتن- به 

دلیل هزینه و مسائل امنیتی، از این پروژه خارج شد.

کارخانه نورد فولاد آتیه خاورمیانه روز جمعه به صورت ویدیو کنفرانس 
به  اهواز  با حضور آیت الله رییسی در مجموعه شهرک های صنعتی 
بهره برداری رسید. واحد تولیدی فولاد آتیه خاورمیانه اهواز با ظرفیت تولید 
۶۰۰ هزار تن و با سرمایه گذاری ۵۰ هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی و 
همکاری و مشارکت اداره کل صنعت، معدن و تجارت خوزستان اجرا شده؛ 

محصول تولیدی این طرح، ورق های فولادی گرم است.
حدود هزار نفر با راه اندازی مجموعه فولاد آتیه خاورمیانه در استان 
خوزستان مشغول بکار شده اند. اجرای فاز اول کارخانه فولاد آتیه خاورمیانه 
در مجموعه ۳۶۰ هزار تنی نورد ورق عریض شرکت فولاد آتیه خاورمیانه 
سال ۱۳۹۹ آغاز شد. این طرح با مشارکت بانک تجارت و به خدمت گرفتن 
نیروهای متخصص، مدیران و کارکنان کارآزموده، در یک بازه زمانی برنامه 
ریزی شده با استفاده از متخصصان داخلی و تامین ۷۰درصد از تجهیزات 

توسط سازندگان داخلی به بهره برداری رسید.
در فاز دوم که با ساخت کوره دوم تکمیل خواهد شد، ظرفیت تولید به ۶۰۰ 
هزار تن در سال می رسد؛ تولید نهایی کارخانه نورد ورق عریض شرکت 
فولاد آتیه خاورمیانه در دو بخش صنعتی و ساختمانی از سایز ۸ تا ۱۰۰ و 
با عرض ۱۸۰۰ میلیمتر، و همچنین تولید انواع ورق ها با مختصات ۵۲st و 
۳۷St با استاندارد A...Api.. ,Astm ۵۱۶ و تولید ورق های کم آلیاژ 
به بازارهای داخلی و خارجی عرضه خواهد شد و عاوه بر تامین نیازهای 
داخلی قادر به ارز آوری قابل توجه برای کشور خواهد داشت. میزان تولید 
این واحد، ۲ میلیون تن است که با این حجم از تولید دیگر نیازی به واردات 
این محصول از خارج نیست، این طرح برای حدود ۲۰۰ نفر به صورت 
مستقیم و برای شمار زیادی نیز به صورت غیر مستقیم شغل ایجاد می کند.

مدیر کل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
از تامین ۳۰ هزار تن شکر برای خانوار و بیش از ۱۰۰ هزار تن شکر برای 
صنف و صنعت در ایام عید و ماه رمضان خبر داد.مسعود امراللهی با بیان 
اینکه مشکلی در تامین شکر مورد نیاز بازار را نداریم، گفت: برای شب عید 
و ماه رمضان ۳۰ هزار تن شکر برای مصرف خانوار از محل بخش دولتی به 
استان ها تحویل داده شده است. وی افزود: همچنین بیش از ۱۰۰ هزار تن 
شکر از محل بخش خصوصی نیز در سامانه بازارگاه بارگذاری شده که برای 
صنف و صنعت قابل دسترس است و می توانند به هر میزانی که نیاز دارند 
خریداری کنند.مدیر کل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی وزارت 
جهاد کشاورزی تصریح کرد: بازرسان مربوطه بر بازار شب عید و ماه رمضان 
نظارت های لازم را دارند و چنانچه گرانفروشی در بازار باشد حتما بازرسان 

سازمان حمایت با آن برخورد خواهند کرد.

 رئیس سازمان راهداری از برآورد آسیب بیش از ۲ هزار میلیارد تومانی 
به محورهای روستایی و راه های اصلی استان سیستان و بلوچستان در 

پی بارش های اخیر این استان خبر داد.
امانی  داریوش  جاده ای،  حمل ونقل  و  راهداری  سازمان  گزارش  به 
گفت: پیرو بازدید روز گذشته ریاست محترم جمهوری و مقام عالی 
اولیه خسارت و  برآورد  و  بررسی  استان  وزارت، وضعیت محورهای 
از  انجام شود و مقداری  اقدامات اساسی  تا  انجام شد  اعتبار  تأمین 
آلام مردم سیستان و بلوچستان کاسته شود. وی ادامه داد: در پی 
هشدار هواشناسی، همکاران ما از همان دقایق ابتدایی بارش باران 
در محورهای مواصاتی حضور فعال داشتند. رئیس سازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای کشور افزود: باتوجه به شدت خسارات، نیاز به 
اعزام کمک از استان های هم جوار و استان های معین بود و در این 
راستا اکیپ هایی از استان های هرمزگان، کرمان و کرمان جنوب در 
شهرستان چابهار مستقر شدند و در حال حاضر در محورهای مختلف 
فعالیت می کنند و مشغول عملیات بازگشایی محورها هستند. امانی با 
بیان این که عمده محورهایی که امکان باز کردن آنها وجود داشته، 
بازگشایی شده است، گفت: در برخی محورها به دلیل بالابودن سطح 
آب و فروکش نکردن، عملیات بازگشایی به تعویق افتاده که به محض 
فراهم شدن شرایط دراسرع وقت اقدام لازم انجام می شود.رئیس سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای افزود: باتوجه به اعام هشدار سطح قرمز 
هواشناسی در روزهای شنبه و یکشنبه، همکاران ما تاش می کنند نقاط 
آسیب پذیر را شناسایی و با ایجاد آب بند در کنار جاده از خسارات به ردی 
جاده جلوگیری شود و امکان تردد در محورهای مواصاتی برقرار باشد.

و  نگهداشت  گفت:  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  سازمان  رئیس 
ایمن سازی حدود ۲۸۰ هزار کیلومتر راه های کشور و اجرای اقداماتی 
شامل خط کشی، نیوجرسی، تأمین روشنایی، رفع نقاط حادثه خیز به 

۲۰۰ همت اعتبار نیاز دارد.
به گزارش سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای، داریوش امانی در 
دومین نشست تخصصی رؤسای پلیس راه و مدیران کل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای سراسر کشور که باهدف ارتقای ایمنی عبور و مرور 
سفرهای نوروزی برگزار شد گفت: بیشترین بار خدمت در سفرهای 
این خدمت در  و  بوده  راهداری  پلیس و سازمان  بر دوش  جاده ای 

سفرها، موقعیت ها و مناسبات خاص مضاعف می شود.
وی با اشاره به این که به دلایلی مانند کمبود منابع و اعتبارات، ظرفیت 
تولید گواهینامه و خودرو با زیرساخت های جاده ای تناسب و همخوانی 
ندارد، گفت: نگهداشت و ایمن سازی حدود ۲۸۰ هزار کیلومتر راه های 
کشور و اجرای اقداماتی شامل خط کشی، نیوجرسی، تأمین روشنایی، رفع 
نقاط حادثه خیز و... قریب به ۲۰۰ همت اعتبار نیاز دارد. معاون وزیر راه 
و شهرسازی با اشاره به خروج ۷ هزار دستگاه اتوبوس از حوزه حمل ونقل 
مسافری کشور ادامه داد: باتوجه به نقش همه گیری و شیوع کرونا در 
اقتصاد این حوزه، بخشی از ناوگان به دلیل فرسودگی و بخش دیگر نیز 
به واسطه تبعات قیمت گذاری از ناوگان مسافری جدا شده اند و اکنون 
کمبود ناوگان بر نحوه خدمات رسانی اثر گذاشته است.رئیس سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای افزود: باوجود محدودیت ها و مشکات، 
بیرون از این مجموعه مردم انتظار خدمت دارند.امانی بر ضرورت هم افزایی 
و تعامل بین پلیس و سازمان راهداری باهدف ارتقا ایمنی محورهای 
مواصاتی، به حداقل رسیدن آمار تصادفات و نوروزی شاد، متفاوت و ایمن 
برای مردم و خاطرنشان کرد: در ایام نوروز بایستی ظرفیت ناوگان اتوبوسی 
فعال در حوزه های دیگر نیز به منظور بهبود خدمات رسانی به مسافران 
پای کار بیاید. وی با تأکید بر این که عملکرد مجزا و جداگانه پلیس راه و 
سازمان راهداری خروجی و نتیجه مورد انتظار را رقم نمی زند، عنوان کرد: 
تعامل دوجانبه آنها بر اساس تجزیه وتحلیل اطاعات و تصادفات و بسیج 
امکانات، موجب تحقق سیاست های ترسیم شده در کاهش آمار تصادفات 

و فوتی ها در سطح محورهای مواصاتی می شود.

با بهره برداری از میدان های سپهر و جفیر محقق شد؛

رشد ۸ درصدی صادرات فولاد؛
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دفاتر متخلف مشاور املاک در اصفهان ۲۰ 
میلیارد ریال جریمه شدند

دشمنان انقلاب مثل همیشه بازنده اصلی 
انتخابات بودند

۵۹۸۲ داوطلب اصفهانی در آزمون وکالت 
شرکت کردند 

بیش از ۶۳ هزار ماده مُحترقه در اصفهان کشف شد

روابط عمومی فولاد مبارکه تندیس و جایزه ویژه 
»مدیریت روابط رسانه ای« را به خود اختصاص داد

امروزه اهمیت اطاع رسانی دستاوردها و موفقیت های کشور عزیزمان 
ایران و امیدآفرینی و شور و نشاطی که این موفقیت ها با خود برای 
جامعه به ارمغان می آورد، در قالب جهاد تبیین از سوی رهبری معظم 
انقاب برای روابط عمومی سازمان ها و اصحاب رسانه مورد تأکید قرار 
گرفته است و خبر خوب اینکه در بیستمین کنفرانس بین المللی روابط 
عمومی ایران و سومین جشنواره مردم داری ایران، روابط عمومی فولاد 
مبارکه خوش درخشید و با رأی داوران این کنفرانس توانست تندیس 

و جایزه ویژه »مدیریت روابط رسانه ای« را به خود اختصاص دهد.
به گزارش خبرنگار فولاد، بیستمین کنفرانس بین المللی روابط عمومی 
ایران با حضور متخصصان و فعالان روابط عمومی از سراسر ایران با 
آینده«  ارتباطات  عمومی:  روابط  و  مولد  مصنوعی  »هوش  موضوع 
از  قدردانی  هدف  با  ایران،  مردم داری  جشنواره  سومین  همراه  به 
دستاوردهای سازمان ها و شرکت ها در زمینه ها و حوزه های مختلف 
روابط عمومی، روز چهارشنبه نهم اسفند ۱۴۰۲ در مرکز همایش های 

بین المللی سازمان مدیریت صنعتی برگزار شد.
فعالیت های  مهم ترین  از  یکی  رسانه ای  روابط  است  گفتنی 
برون سازمانی روابط عمومی است که تأثیر زیادی بر معرفی سازمان 
و برنامه ها و اقدامات آن به افکار عمومی و خوش نامی سازمانی دارد 
و ارزیابی مستمر کمیت و کیفیت آن سطح کارآمدی روابط عمومی 
یک سازمان را نشان می دهد.  ازجمله شاخص های سنجش روابط 
عمومی فولاد مبارکه در بخش »مدیریت روابط رسانه ای« می توان 
به این موارد اشاره کرد: تدوین راهبرد و برنامه رسانه ای مشتمل 
دستورالعمل های  و  شیوه نامه ها  رسانه ای  سالانه  برنامه  تدوین  بر 
رسانه ای  معاشرت  وضعیت  گزارش  ارائه  اطاع رسانی؛  مختلف 
رسانه ها  از  بازدید  خبرنگاران،  با  کاربردی  نشست های  قالب  در 
بر  مشتمل  رسانه ها  به  پاسخ گویی  وضعیت  گزارش  ارائه  و…(؛ 
افکار عمومی؛  و روشنگری  تأیید  توضیح،  ارائه جوابیه، اصاحیه، 
رسانه های  در  سازمان  اخبار  انتشار  و  تولید  بازتاب  گزارش  ارائه 
کشور ازجمله مطبوعات، رادیو و تلویزیون، خبرگزاری ها، سایت ها، 
شبکه های اجتماعی و…؛ ارائه گزارش وضعیت تولید محتوا برای 
موشن  اینفوگرافیک،  فیلم،  مقاله،  یادداشت،  قالب  در  رسانه ها 
ارشد  مدیران  شرکت  و  حضور  بازتاب  گزارش  ارائه  و...؛  گرافیک 
سازمان در رسانه ها، کنفرانس خبری، میزگردها و…؛ ارائه گزارش 

برگزاری و بازتاب سفرهای رسانه ای.

مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان گفت: بازرسی های انجام شده از 
دفاتر مشاور اماک استان در ماه های اخیر به تشکیل یک هزار و ۲۰۰ 
پرونده تخلف منجر شد و واحدهای متخلف به پرداخت ۲۰ میلیارد ریال 
جریمه محکوم شدند. علیرضا قاری قرآن ر افزود: ۹ هزار و ۳۰۰ بازرسی 
در ماه های اخیر از بنگاه های مشاور و معامات اماک استان انجام که 
به پلمب حدود یک هزار و ۲۰۰ دفتر بنگاه معامات ملکی متخلف منجر 
شده است.وی با بیان اینکه عمده تخلفات بنگاه های اماک نداشتن 
پروانه کسب، گران فروشی در اخذ کمسیون و استفاده از مبایعه نامه 
های دستی است ادامه داد: شهروندان حتما از نوشتن قولنامه در قالب 
اجاره نامه و یا مبایعه نامه دستی خودداری و برای معامات خود کد 
رهگیری ثبت کنند. مدیر کل راه و شهرسازی استان اصفهان اظهار 
داشت: بازرسی دوره ای با همکاری سایر دستگاه های نظارتی از مشاوران 
اماک استان انجام می شود. وی اضافه کرد: هر گونه خرید و فروش 
طرح نهضت ملی مسکن تا زمانی که سند از طرف دولت به افراد واگذار 
نشده، غیر قانونی است و تبعاتی را برای طرفین به دنبال خواهد داشت.

قاری قرآن خاطرنشان کرد: بعضی از واحدهای مشاور اماک متخلف 
در ماه های اخیر با ایجاد نوساناتی در قیمت ها، به خرید و فروش طرح 
نهضت ملی مسکن هم اقدام کرده بودند. بیش از ۱۱ هزار واحد مشاور 

اماک و بنگاه معامات ملکی در استان اصفهان مجوز فعالیت دارند.

 امام جمعه موقت اصفهان گفت: ملت با بصیرت ایران اسامی حماسه 
بزرگی در انتخابات یازدهم اسفند خلق کردند و استکبار و دشمنان 
انقاب مثل همیشه بازنده اصلی این انتخابات بودند. حجت الاسام 
سیداحمد محمودی در خطبه های این هفته نماز جمعه اصفهان در 
مُصای امام خمینی )ره( این شهر با بیان اینکه مردم با حضور خود در 
پای صندوق های رای کار جهادی کردند، افزود: حضور مردم در انتخابات 
یک جهاد بزرگ بود و ملت ایران در این مصاف روبه روی دشمن قرار 
گرفتند. وی با بیان اینکه امنیت، سامت، رقابت و مشارکت چهار راهبرد 
اصلی انتخابات یازدهم اسفند سالجاری بود، تصریح کرد: امنیت، سامت 
و رقابت، مطلوب و رضایت بخش بود، در زمینه مشارکت نمی توان به 
این حد بسنده کرد اما با توجه به هجمه های دشمن، مقبول و خوب 
بود. امام جمعه موقت اصفهان با بیان اینکه توقع در نظام اسامی فراتر 
از این است، اضافه کرد: دشمنان تبلیغات و کارشکنی های گسترده ای 
برای  مقابله با حضور مردم در انتخابات انجام دادند اما حضور ملت ایران با 
وجود این هجمه ها در انتخابات قابل قبول بود. انسان باید نفس خود را در 
این ماه، تصفیه و از گناهان خود توبه کند و سپس وارد ماه رمضان شود.

بـا حضـور مدیرعامـل ، اعضای شـورای معاونیـن و برخـی از مدیران 
آبفـای اسـتان اصفهـان از ۵۳ نفـر از کارمندان نمونه این شـرکت در 

سـال ۱۴۰۱ تقدیـر به عمـل آمد.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان در این مراسم با بیان اینکه فعالان 
درصنعت آب و فاضاب به دلیل داشتن توفیق خدمت به مردم به 
خود میبالند، اظهار داشت: در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ آبفای استان 
اصفهان از طریق بهبود فرآیندهای کاری موفق شده اقدامات خوبی 
در زمینه های خدمات رسانی به مردم در جای جای استان انجام 
دهد بطوریکه توانست در جشنواره های مختلف رتبه های برتر را به 
خود اختصاص دهد.حسین اکبریان این موفقیت ها را مرهون تاش 
همه کارکنان آبفا در رده های مختلف شغلی در سطح استان دانست 
و اظهار داشت: بدون شک این موفقیت ها بدون تاش و تعهد کاری 
نمونه  کارمندان  از  میان  این  در  و  شد  نمی  میسر  کارکنان  همه 
انتظار می رود ،همچنان با تاش روز افزون، تخصص و تعهد درصدد 

خدمت رسانی پایدار به مردم باشند.
وی از تبدیل وضعیت و جذب بیش از ۲۰۰ نفر از ایثارگران در آبفای 
استان اصفهان خبر داد و گفت: سرمایه انسانی یکی از مهمترین منابع 
هر شرکتی تلقی می شود که نقش بسزایی در کسب موفقت های آن 
شرکت دارد. مدیرعامل آبفای استان اصفهان در ادامه این مراسم   به 
راهبردهای تامین پایدار آب شرب مردم در شهرها و روستاهای استان 
در سال آینده پرداخت و خاطر نشان کرد: امسال با توجه به کاهش 
بارش ها ، با ایجاد قرار گاه رصد و پایش، برنامه هایی جهت تامین 
پایدار آب شرب همه مردم در سطح استان در دستور کار قرار گرفته 
است.در ادامه این مراسم معاون منابع انسانی و تحقیقات آبفای استان 
اصفهان به فرآیند انتخاب کارمندان نمونه در سال ۱۴۰۱ اشاره و اظهار 
داشت: با تشکیل کمیته  سرمایه انسانی و بازنگری در آیین نامه  انتخاب 
کارکنان  نمونه و سپس تصویب آیین نامه جدید در کمیسیون توسعه 
مدیریت ،فرآیند انتخاب کارمندان نمونه  به واحدهای مربوطه اباغ 
شد و در نهایت از میان هزار و ۶۹ کارمند رسمی و ۲ هزار و ۴۳۵ 

کارمند غیر رسمی ، ۵۳  نفر به عنوان کارمند نمونه برگزیده شدند.
امراله سلیمانی هدف از انتخاب کارمند نمونه را تقویت وجدان کاری، 
انضباط اجتماعی، افزایش روحیه کاری ، ابتکار وکارآفرینی بر شمرد 
و اظهار داشت: تشویق و ترغیب کارکنان به ارائه خدمات بهتر، تقویت 
انگیزش کارکنان در انجام فعالیت های محوله، توسعه و ترویج فرهنگ 
ارتقای  افزایش رضایت شغلی کارکنان و  و رفتار مطلوب سازمانی، 
ارزنده  خدمات  به  نهادن  ارج  نهایت  در  و  انسانی  نیروی  بهره وری 

کارکنان متعهد و کارآمد از دیگراهداف انتخاب کارمند نمونه است.

اخبـاراخبـار

برگزاری یازدهمین آیین تجلیل از کارمندان 
نمونه آبفای استان اصفهان

یک شب هتلِ رایگان در ازای قطره های سخاوتِ گردشگران

رییس اداره منابع طبیعی: ۱۴ هزار اصله درخت در اردستان کاشته شد

نوعدوستانه  اعمال  از  اهدای خون یکی 
است که این روزها اگر گردشگرانی که 
به اصفهان سفر می کنند در آن سهیم 
باشند، می توانند از یک شب اقامت رایگان 

در هتل های این استان بهره مند شوند.
خون  انتقال  کل  اداره  پیش  روز   ۲
اصفهان از کاهش ذخایر خونی استان و 
نیاز مُبرم به همه گروه های خونی بویژه 
پیرو  و  داد  خبر  منفی   )B(ب و   )O(ُاو
آن، اطاع رسانی گسترده ای در رسانه ها 
و شبکه های اجتماعی در این زمینه و 
دعوت از مردم برای اهدای خون صورت 
انتقال  گرفت. کیان دهراب پور مدیرکل 
خون اصفهان با تاکید بر ضرورت تامین 
این گروه های خونی برای خدمات رسانی 
به بیماران بویژه تالاسمی و هموفیلی از 
مردم دعوت کرد تا در این روزهای سرد 
زمستانی مانند سایر ایام سال با حضور 
خون،  اهدای  مراکز  از  یکی  در  خود 

یاری رسان بیماران باشند.
اهمیت مشارکت در این اقدام خداپسندانه، 
سایر بخش های جامعه را نیز بر آن داشت 
تا نقش و سهمی در آن داشته باشند؛ 
بدین ترتیب در یک تعامل بین بخشی، 
از  اصفهان  فرهنگی  میراث  کل  اداره 
به  رایگان  اقامت  شب  یک  اختصاص 
این  در  خون  اهداکننده  گردشگران 
استان خبر داد. به گفته سرپرست اداره 
کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  
دستی اصفهان، با توجه به کمبود ذخایر 
خونی استان، گردشگرانی که در سفر به 
منطقه و با مراجعه به مراکز اهدای خون 
در این امر انسان دوستانه مشارکت کنند با 
یک شب اقامت رایگان در هتل ها و مراکز 
اقامتی، مهمان مردم این خطه خواهند 
بود. حمیدرضا محققیان با بیان اینکه این 
کار به همت اداره کل میراث  فرهنگی و 

جامعه هتل داران اصفهان انجام می شود، 
افزود: گردشگرانی که اهدای خون کردند 
می توانند در بازه زمانی ۱۵ تا ۱۸ اسفند 
جاری )سه شنبه تا پایان روز جمعه( در 
هتل ها و مراکز اقامتی اصفهان، یک شب 

بصورت رایگان اقامت داشته باشند.
ایجاد  را  طرح  این  اجرای  از  هدف  وی 
مُشوق برای اهدای خون و تامین ذخایر 
خاطرنشان  و  برشمرد  استان  خونی 
شماره  با  می توانند  گردشگران  کرد: 
بگیرند  تماس   ۰۳۱۳۲۲۲۶۳۶۴ تلفن 
و بعد از اهدای خون از یک شب اقامت 
رایگان در هتل ها و مراکز اقامتی استان 
انتقال  شوند.مدیرکل  بهره مند  اصفهان 
این  از  قدردانی  با  نیز  اصفهان  خون 
اقدام مشترک اداره کل میراث فرهنگی 
و جامعه هتل داران استان، تصریح کرد: 
با توجه به استانداردهای سازمان انتقال 
امکان  ایرانی«  »گردشگران  فقط  خون 
اهدای خون دارند. دهراب پور افزود: مراکز 
پنجشنبه  تا  سه شنبه  از  خون  اهدای 
پذیرای هموطنان اهداکننده در ۱۱ مرکز 

استان خواهند بود.
تعامل برُد - برُد در اجرای مسوولیت 

اجتماعی

رییس جامعه حرفه ای هتل داران استان 
اصفهان نیز با تاکید بر اینکه این طرح 
بمنظور انجام تکلیف و مسوولیت اجتماعی 
هتل داران  جامعه  گفت:  شود،  می  اجرا 
اصفهان از این موضوع استقبال کردند و 
در صورتیکه گردشگران اهدا کننده خون 
به ما معرفی شوند، یک شب اقامت رایگان 

برای آنها در نظر گرفته می شود.
کریم بیگی روز سه شنبه افزود: این کار 
مهمان نوازی  جمله  از  بعُد  چند  دارای 
مردم اصفهان، احساس رضایت مهمانان، 
رفع  و  نوعدوستانه  اقدام  در  مشارکت 
بیان  با  وی  است.  خونی  ذخایر  کمبود 
در  طرح هایی  چنین  اجرای  اینکه 
واقع  در  اجتماعی  مسوولیت  چارچوب 
»تعامل برُد- برُد« بین بخش های مختلف 
جامعه است، اظهار کرد: جامعه هتل داران 
های  بخش  با  همکاری  آماده  اصفهان 

مختلف و دولت در چنین مواردی است.
بیگی به سفر تعدادی از فعالان شبکه های 
اجتماعی چینی در ۲ هفته گذشته به 
اصفهان اشاره و خاطرنشان کرد: جامعه 
و  همکاری  یک  در  اصفهان  هتل داران 
تعامل مشترک، مساله اقامت و پذیرایی 
زیرا  گرفت  عهده  بر  را  مهمانان  این  از 

نفع همه بخش های  به  این کار  نتایج 
گردشگری است.

گروه  سفر  از  هدف  اینکه  بیان  با  وی 
چینی، معرفی هرچه بیشتر اصفهان و 
ایران در سطح جهان و جذب گردشگران 
که صنعت  زمانی  افزود:  است،  خارجی 
بخش ها  سایر  بگیرد  رونق  گردشگری 
مانند رستوران داری، حمل و نقل و صنایع 
دستی نیز از منافع آن بهره مند می شوند.

شبکه های  در  فعال  جوانان  از  نفر   ۱۱
اجتماعی شرق آسیا بویژه چین اسفند 
امسال در قالب طرحی با عنوان »ایران 

سام« به استان اصفهان سفر کردند.
تلفن  شماره  که  داد  نشان  پیگیری ها 
قصد  که  گردشگرانی  برای  شده  اعام 
اهدای خون در اصفهان دارند در ساعت 
اداری پاسخگوی آنهاست و امروز نیز چند 
گردشگر در این زمینه اقدام کردند. هر 
واحد خون  می تواند جان حداقل سه نفر 

را از مرگ نجات دهد.
بر  بالغ  تالاسمی،  بیمار  یکهزار  و ۵۰۰ 
یکهزار بیمار هموفیلی و حدود ۲ هزار 
و ۵۰۰ بیمار دیالیزی در استان اصفهان 
بصورت ماهانه و هفتگی نیازمند دریافت 
خون هستند. ۱۱ مرکز اهدای خون در 
استان اصفهان فعالیت می کند که ۲ مرکز 

در شهر اصفهان مستقر است.
این مراکز شامل خواجو و شهید حُججی 
در  همچنین  و  اصفهان  کانشهر  در 
خمینی شهر،  شهر،  شاهین  شهرهای 
کاشان،  گلپایگان،  خوانسار،  نجف آباد، 

نایین، شهرضا و زرین شهر است.
استان اصفهان با بیش از ۲۲ هزار بنا و اثر 
تاریخی، کانون توجه گردشگران داخلی 
و خارجی است. حدود ۲۲۰ هتل، هتل 
اقامتگاه سنتی عضو جامعه  آپارتمان و 

حرفه ای هتل داران استان اصفهان است.

رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
منابع  هفته  با  همزمان  گفت:  اردستان 
طبیعی )۱۵ تا ۲۱ اسفند ماه( افزون بر 
۱۴ هزار اصله درخت در این شهرستان 

توزیع و کاشته شده است.
کاشت  درحاشیه  خداپرستان  مجید 
فاضاب  خانه  تصفیه  محل  در  درخت 
اردستان به مناسب هفته منابع طبیعی 
افزود: درختان مثمر و غیرمثمر کاشته 
سنجد،  توت،  شامل  اردستان  در  شده 
زیتون سبز، اقاقیا، سرو، زبان گنجشک و 
کاج است که بین شهرداری های اردستان، 
زواره و مهاباد، سایر نهادها و کارخانه های 
دارای پساب و افراد در محل اداره منابع 

طبیعی و آبخیزداری توزیع شده است.
وی اضافه کرد: با توجه به طرح کاشت یک 
میلیارد درخت در کشور و اجرای دستور 
رهبر فرزانه انقاب اسامی و جلوگیری 
از ورود ریز گردها،در مجتمع بین راهی 
آسمان پنج هزار اصله اکالیپتوس در سه 
هکتار زمین و پنج هزار اصله درخت در 
چهار هکتار عرصه بیابانی کارخانه کویر 
مقوا و در مزارع در بخش مرکزی، زواره 
و مهاباد، دانشگاه آزاد اسامی زواره، نیز 

درخت کاشته شده است.
رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
هکتار  هزار   ۱۰۰ کرد:  بیان  اردستان 
سال ۱۳۵۰  از  تاغ  دست کاشت  جنگل 
تاکنون در منطقه کویری اردستان کاشته 
شده و عرصه بیابانی به جنگل تبدیل و 

نقش مهمی در جلوگیری از توفان شن و 
گرد و خاک داشته است.

اعتبار  ریال  میلیارد   ۳۳ اختصاص 
سیلاب  مهار  طرح  اجرای  برای 

روستای نهوج
وضعیت  خصوص  در  خداپرستان 
اعتبارسال ۱۴۰۲ گفت: مبلغ ۳۳ میلیارد 
ریال اعتبار از محل اعتبارات ملی واستانی 
برای اجرای طرح مهار سیاب روستای 
نهوج در بخش مرکزی اختصاص یافته 
پیمانکار مشخص و قرار داد بسته شده در 
فروردین ۱۴۰۳ اجرا می شود. مطالعات ۲ 
حوزه آبخیز داری مشرف به شهر اردستان 
خرم  و  کسوج  روستای  آبخیز  حوزه  و 
آباد در بخش مهاباد با اعتبار ۱۲ میلیارد 
ریال نیز انجام شده، پیمانکار آن تعیین 
گردیده، همچنین یک بند خاکی وماتی 
و یک بند خاکی جانمایی شده که در 
صورت تخصیص اعتبار اجرایی می شود.

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیز داری 

اردستان بیان کرد: در راستای مبارزه با 
ریال  میلیون   ۹۰۰ مبلغ  امسال  آفات 
همکاری  با  که  یافت  تخصیص  اعتبار 
شبکه بهداشت ودرمان در زمینه مبارزه 
از  پیشگیری  برای  صحرایی  موش  با 
بروز بیماری سالک در حاشیه تاغزار ها 
فعال  از  پرستان  است.خدا  شده  هزینه 
شدن شرکت تعاونی مرتع داران خبر داد 
و افزود: با انتخابات مدیرعامل جدید این 
شرکت فرآوردهای دامی تهیه و تحویل 

پیمانکار می شود.
سند دارشدن بیش از یک میلیون 

هکتار از اراضی ملی
وی در خصوص اجرای طرح کاداستر 
اظهار کرد: با همکاری اداره ثبت اسناد 
و اماک اردستان یک میلیون و ۲۰۰ 
شهرستان  ملی  اراضی  از  هکتار  هزار 
دارای سند تک برگی شده، ۸۰ پاک 
ثبتی فاقد اجرای قانون تعیین تکلیف 
و  بررسی  حال  در  پاک   ۴۰ شده، 

تعیین تکلیف است.
تاغ  چوب  تن  یک  از  بیش  کشف 

قاچاق و 400 کیلوگرم  زغال
رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
و  تن  یک  ضبط  و  کشف  از  اردستان 
۴۳۵ کیلوگرم چوب درخت تاغ ۲۰ ساله 
این  داد.در  خبر  زغال  کیلوگرم  و ۴۳۰ 
ارتباط هشت پرونده در دادگاه تشکیل و 
برای متخلفان جریمه در نظر گرفته شده، 
مجازات عمومی برای آنها توسط دستگاه 
اظهارکرد:  وی  می شود.  تعیین  قضایی 
و  انتظامی  نیروی  همکاری  و  تاش  با 
یگان حفاظت این اداره کار قاچاق چوب 
به صفر  اما  یافته  در شهرستان کاهش 
نرسیده است.رییس اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری اردستان بیان کرد: با توجه به 
وضعیت آب و هوایی اردستان حدود ۱۰۰ 
هزار هکتار تاغ زار در این شهرستان وجود 
دارد که حفظ و حراست از پوشش های 
گیاهی و به خصوص درختان تاغ که با 
شرایط شهرستان سازگاری دارد از اهمیت 
ویژه ای برای اداره منابع طبیعی برخوردار 
است.خداپرستان با اشاره به اهمیت وجود 
تاغ از اهالی خواست در حفظ و حراست 
و  باشند  کوشا  ارزشمند  منابع  این  از 
در صورت مشاهده تخلف آن را فوری 
بهره  و  احیا  اصاح،  کنند.برای  گزارش 
برداری بهتر از مراتع آنغوزه امسال ۹۰ 
هکتاراز مراتع روستای فسخود در بخش 

مرکزی بذر پاشی شده است.

۳۳۰۰ مددجوی بهزیستی اصفهان، وام اشتغال دریافت کردند
معاون توانبخشی اداره بهزیستی استان 
از  اصفهان گفت: سه هزار و ۳۰۰ نفر 
مددجویان معلول تحت پوشش این اداره 
از ابتدای سالجاری تاکنون از تسهیات 

اشتغال بهره مند شده اند.
این  ارائه  افزود:  صدیقی  سیدکمال 
تسهیات تا پایان سال ادامه دارد و در 
این زمینه بهزیستی یک تعهد کشوری و 
استانی و در پی آن اعتباراتی در اختیار 
تسهیات  زمینه  در  آن  وفق  که  دارد 
اشتغال طبق بند الف تبصره ۱۸ )تاش 
و برنامه ریزی مناسب برای توانمندسازی 

جامعه هدف( اقدام کرده است .
وی اضافه کرد: آن عده از مددجویان که 
در رسته تولیدی و غیرتولیدی هستند از 

این تسهیات بهره مند می شوند.
وی با اشاره به اینکه یکی از مهمترین 
دغدغه ها و نیازهای جامعه هدف تحت 
پوشش بهزیستی اشتغال و درآمد پایدار 
به  وابسته  نیازمند کمتر  افراد  تا  است 
از طریق بهزیستی  پرداخت مستمری 
اشتغال  استانی  تعهد  افزود:  باشند، 
مدجویان معلول بهزیستی برای چهار 

هزار و ۴۵۴ نفر و تعهد کشوری ۶ هزار 
و ۲۰۰ نفر بوده است که آن دسته از 
افرادی که امکان خود اشتغالی ندارند به 
کارفرمایان معرفی و مشوق هایی به آنها 
اداره  توانبخشی  معاون  می شود.  داده 
بهزیستی اصفهان تصریح کرد: آن عده 
مددجویان مشاغلِ خویش فرما بسته به 
اینکه در کدام رده تولیدی یا غیرتولیدی 
دریافت  تسهیات  نیز  دارند  حضور 
می کنند. وی ادامه داد: برای تسهیات 
مشاغل غیرتولیدی یک میلیارد و۵۰۰ 
سه  تولیدی  مشاغل  و  ریال  میلون 

میلیارد ریال در نظر گرفته شده است 
که پس از بررسی پرونده مددجو بشرط 
فنی  گواهی  و  کسب  پروانه  داشتن 
تاکنون  که  صورتی  در  و  حرفه ای  و 
وامی دریافت نکرده باشد، تسهیات را 
دریافت می کند. صدیقی با اشاره به ارائه 
مشاوره شغلی به افراد برای اشتغال در 
حوزه خویش فرمایی و کارفرمایی گفت: 
کارفرما موظف است حق بیمه و حقوق 
افراد را بر اساس ضوابط اداره کار بپردازد 
و از سوی دیگر بهزیستی نیز مُشوق هایی 
کارفرمایان  کارایی  سطح  ارتقاء  برای 

اگر  کرد:  اضافه  وی  می گیرد.  درنظر 
کارفرمایی فرد معلول مددجویی را به کار 
بگمارد اما او توان انجام کار واگذار شده 
را نداشته باشد، بهزیستی ۵۰ درصد از 
حقوق فرد ناتوان را می پردازد کمااینکه 
تاکنون ۲۶۰ میلیارد ریال به کارفرمایان 

استان پرداخت شده است .
معاون توانبخشی اداره بهزیستی استان 
اصفهان گفت:یکی از موارد که بهزیستی 
برای درآمدزایی معلولان و افراد تحت 
پنل  نصب  می کند،  دنبال  پوشش 
خورشیدی است که ۱۵۶ مورد از ابتدای 
منازل  بام  پشت  در  تاکنون  سالجاری 
افراد  این  استفاده  بدون  زمین های  یا 
نصب شده است که درآمد ثابتی برای 
این افراد باشد.  حدود ۱۳۲ هزار معلول 
زیر پوشش بهزیستی استان اصفهان قرار 
دارند که از این تعداد ۲۹ هزار معلول 
جسمی حرکتی، ۲۴ هزار معلول ذهنی، 
۱۲ هزار معلول اعصاب و روان، ۱۳ هزار 
معلول شنوایی، هفت هزار معلول بینایی، 
سایر  جزو  مابقی  و  سالمند  هزار   ۲۱

رییس مرکز وکای قوه قضاییه اصفهان از شرکت پنج هزار و ۹۸۲ معلولیت ها هستند.
داوطلب از این استان در آزمون وکالت روز )جمعه( و همزمان با سراسر 
کشور خبر داد. نرگس صلواتی افزود: از این تعداد سه هزار و ۴۳ نفر زن 

و ۲ هزار و ۹۳۹ نفر مرد هستند.
صلواتی با اشاره به برگزاری آزمون وکالت در دانشگاه های اصفهان 
تا حدود ۲  این آزمون  نهایی  نتایج  و صنعتی اصفهان، اظهار کرد: 
ماه آینده اعام خواهد شد. وی با اشاره به برگزاری دومین آزمون 
وکالت سالجاری با حضور ۱۱۳ هزار و ۸۲۷ نفر در کشور ادامه داد: از 
این تعداد ۶۰ هزار و ۳۳۲ نفر مرد و ۵۳ هزار و ۴۹۵ نفر زن در ۳۱ 
استان و ۵۰ شهر به رقابت می پردازند. صلواتی اظهار داشت: سازمان 
سنجش مرجع اعام پذیرفته شدگان نهایی آزمون کتبی و مرجع 
قبولی نهایی پس از طی مراحل استعام، تحقیقات و مصاحبه مرکز 

وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه است.
وی با بیان اینکه داوطلبان مطابق قانون تسهیل و بر اساس نمره حد 
نصاب کسب شده در آزمون قبول می شوند، افزود: داوطلبانی که ۷۰ 
درصد امتیاز میانگین نمرات یک درصد حائزان بالاترین امتیاز را کسب 
کنند بعنوان پذیرفته شده برای گذراندن مراحل بعدی به مرکز وکا، 

کارشناسان و مشاوران خانواده قوه قضاییه معرفی خواهند شد.
مرکز وکای قوه قضاییه از سال ۱۳۷۹ در کشور راه اندازی شد و بیش 

از ۲۳ هزار وکیل فعال در این زمینه فعالیت دارند.

جانشین فرمانده انتظامی استان اصفهان از کشف بیش از ۶۳ هزار ماده 
محترقه غیرمجاز در ماه جاری خبر داد. سردار محمدرضا هاشمی فر 
روز پنجشنبه افزود: در این مدت ۶۳ هزار و ۷۴۶ ترقه دست ساز و ماده 
مُحترقه و مُنفجره و همچنین ۴۵ کیلوگرم ماده پیش ساز در استان 
کشف و ۲۵ نفر نیز در این رابطه دستگیر شدند. وی ادامه داد: پلیس از 
یک ماه پیش برنامه کنترل و نظارت خود را برای جلوگیری از ساخت، 
تهیه، توزیع و فروش مواد محترقه تشدید و با کسانی که با فعالیت در 
این حوزه زمینه ایجاد حادثه و آسیب رسیدن به شهروندان را فراهم 
می آورند، برخورد کرده است.بیشترین مواد مُحترقه کشف شده در 
استان مربوط به شهرستان های اصفهان، برُخوار، خمینی شهر، فریدن، 

فریدونشهر، لنجان، کاشان و گلپایگان بوده است.

اهدای خون و خوش نشینی در اصفهان
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مدیرکل آموزش و پرورش کهگیلویه و بویراحمد:
آماده سازی ۱۰۴ مدرسه در استان برای  پذیرش 

و هدایت میمانان نوروزی 

انسداد ۳۸ حلقه چاه غیر مجاز در استان گلستان 

شبکه آب ۲۵۱روستای سیل زده سیستان و 
بلوچستان برقرار شد

برگزاری جلسه هماهنگی با جایگاه داران منطقه اردبیل:
آمادگی کامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

منطقه اردبیل برای عرضه سوخت نوروزی ۱4۰۳

همزمان با سراسر کشور آیین ارسال تجهیزات 
آموزشی و پرورشی به مدارس و هنرستان های 

استان گیلان برگزار شد 

 تقویت زیر ساخت های IT بانکهای استان 
مرکزی با توسعه شبکه فیبر نوری 

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی استان همدان 
گفت: اجرای۲ شرکت دارویی همدان در مراحل نهایی 
بوده و تا اوایل سال آینده راه اندازی می شود و یک 

شرکت تولید دارو نیز در حال دریافت مجوز است.
قدرت الله رستمی در جمع خبرنگاران افزود: هم اینک 
چهار شرکت تولید دارو و مکمل در شهرستان های 
تویسرکان و کبودرآهنگ فعال هستند که شامل شرکت 
اولیه  مواد  تولید  شرکت  یک  مخدر،  داروهای  تولید 

دارویی و ۲ شرکت تولید مکمل است.
این شرکت  تولیدات  بر عرضه  اضافه کرد: عاوه  وی 
های دارویی در کشور، تولیدات این واحدها به دیگر 
کشورها نیز صادر می شود و یکی از شرکت ها که تحت 
لیسانس کشور خارجی در حال تولید دارو است هم 
امکان صادرات دارو را دارد. معاون غذا و دارو دانشگاه 
علوم پزشکی استان همدان بیان کرد: تنها یکی از این 
شرکت ها بیش از ۲۰ قلم دارو به میزان انبوه تولید می 
کند.رستمی یادآوری کرد: ۳۰۴ داروخانه روزانه، نیمه 
وقت و شبانه روزی در این استان فعال است که در حوزه 
داروخانه شبانه روزی ۲۰ درصد افزایش و در مجموع 
شمار داروخانه ها هشت درصد نسبت به سال گذشته 
اصافه کرد: ۵۰ شرکت کار  افزایش داشته است. وی 
توزیع دارو را بر عهده دارند که بیشتر آنها داخل استان 

فعال بوده و سبد دارویی استان را تامین می کنند.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی استان همدان 
کرد:  بیان  ها  داروخانه  در  شیرخشک  عرضه  درباره 
شیرخشک یک کالای مصرفی ضروری برای کودکان 
است و با توجه به ارزان بودن آن ، دست اندازی هایی 
به این کالا یارانه ای می شد یعنی افراد سودجو برای 

دیگر مصارف، شیرخشک را از سیستم عرضه صحیح 
دولت خارج می کردند. رستمی افزود: طرح دارویار از 
سال گذشته آغاز و به خوبی اجرا و در بخش شیر خشک 
هم سیاست ارزی شیرخشک از اوایل مهر ۱۴۰۲ شروع 
شد که با تاش این مجموعه، چندین مرحله بازرسی از 
داروخانه و شرکت ها با هدف احصای موجودی برای به 

روز کردن قیمت و حذف یارانه انجام شد.
وی گفت: ۳۷۰ عطاری دارای مجوز در همدان وجود 
فاقد مجوز هم  مقابل حدود ۱۰۰ عطاری  و در  دارد 
در حال عرضه محصولات هستند. معاون غذا و دارو 
دانشگاه علوم پزشکی استان همدان بیان کرد: وزارت 
بهداشت نقشی در صدور مجوز عطاری ها ندارد بنابراین 
پیشنهاد شده در راه اندازی این اماکن عاوه بر صمت و 
سایر نهادها از حوزه علوم پزشکی نیز استعام و تاییدیه 
دریافت شود. رستمی تصریح کرد: گرایش روز افزون 
مردم به استفاده از گیاهان دارویی و داروهایی سنتی به 
جای مصرف داروهای صنعتی و فراوانی تبلیغات در این 
زمینه موجب رشد قارچ گونه عطاری های فاقد مجوز 

شده است. وی درباره کمبود برخی از اقام دارویی گفت: 
کمبود دارو تنها مختص همدان یا کشورمان نیست بلکه 

در همه کشورهای جهان این کمبود وجود دارد.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی استان همدان 
افزود: اواخر سال گذشته همدان با کمبود ۲۰۰ قلم 
به ۷۰  در سال جاری  رقم  این  که  بود  مواجه  دارو 
علوم  کرد:  اضافه  رستمی  است.  داشته  کاهش  قلم 
پزشکی در برخی از اقام دارویی از جمله داروهای 
برند کمبودی ندارد بلکه این قبیل داروها را مدیریت 
به  تا  بیماران می دهد  به  مرحله  به  مرحله  و  شده 
جای دپو در خانه در داروخانه دپو شود یعنی به جای 
مصرف سه ماه مصرف ۲۰ روز بیمار تحویل می شد. 
وی افزود: با وجود افزایش تولید برخی داروها اما در 
مقطعی کفاف میزان تقاضای بیماران را نمی داد که 
در بررسی ها مشخص شد علت این موضوع تجویز 
غیر منطقی دارو از سوی پزشک یا درخواست و اصرار 
بیمار برای تجویز این اقام و اجابت نابجای پزشکان 
بوده است. معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی 
استان همدان ادامه داد: البته در مقطعی به علت بروز 
یکسری بیماری های ناشناخته پزشکان دست به عصا 
حرکت کرده و برخی داروها را تجویز می کردند که 
با گذشت زمان و شناخت ابعاد این بیماری ها، دیگر 
این داروها تجویز نمی شود و این موضوع کمبودها 
را به حداقل رساند. رستمی گفت: داروهای گوارشی 
و قلب و عروق بیشترین میزان مصرف را در استان 
دارد و میزان مصرف داروهای گران قیمت کمتر است 
هر چند هزینه صرف شده برای خرید داروهای گران 

قیمت با همه پر مصرف ها برابری می کند.

۲ شرکت تولید دارویی همدان در آستانه بهره برداری قرار دارد

ایران نباید از روند سریع و فراگیر هوش مصنوعی در جهان عقب بماند

رُخدادها و اقدامات پیشگیرانه پیش از چهارشنبه آخر سال در اصفهان
در حالیکه تنها سه روز تا برگزاری آیین ملی چهارشنبه 
آخر سال)چهارشنبه سوری( باقی مانده، اخباری درباره 
میزان تلفات و مصدومیت ها منتشر شده که برخوردها و 

اقدامات پیشگیرانه را در برداشته است.
تدابیر اتخاذ شده برای برگزاری آیین چهارشنبه سوری 
با رویکرد پیشگیری از بروز آسیب های احتمالی جانی و 
مالی برای شهروندان و برقراری نظم و انضباط عمومی 

در برگزاری این آیین سنتی است.
با توجه به اینکه هرساله تعدادی از هنجارشکنان به بهانه 
چهارشنبه سوری با رفتارهای ضد اجتماعی و استفاده از 
مواد محترقه و صوتی آرامش شهروندان را بر هم می زنند 
این تدابیر می تواند امنیت عمومی را در این شب ایجاد 
کند. بنا به اعام مدیرکل پزشکی قانونی اصفهان، همواره 
در روزهای منتهی به چهارشنبه آخر سال با حوادثی 
که منجر به فوت و یا مصدومیت تعدادی از هموطنان 
افزود: در  می شود مواجه هستیم. منصور فیروزبخت 
سالجاری نیز شاهد انتشار اخباری در مورد آسیب دیدن 
تعدادی از هموطنان بر اثر حوادث ناشی از انفجارمواد 
محترقه بوده ایم. وی اظهار داشت: از ابتدای سالجاری 
تاکنون، پنج نفر )همگی مرد( بدنبال انفجار مواد محترقه 
در استان جان خود را از دست دادند که همگی این 
اند.  متوفی ها در سنین جوانی و نوجوانی قرار داشته 
افراد در تماس با مواد محترقه و منفجره با مکانیسم های 
متعددی دچار آسیب می شوند؛ آسیب ها می تواند ناشی 
از برخورد ترکش ماده انفجاری تا سوختگی حرارتی 
و یا شیمیایی و یا قرار گرفتن در معرض موج انفجار 
این  افزود:  اصفهان  قانونی  پزشکی  مدیرکل  باشد. 
نابینایی، قطع عضو،  مانند  حوادث عوارض متعددی 
سوختگی های وسیع، جوشگاه های دائمی روی صورت 
موجب می شود.  را  نقایص  دیگر  و  ناشنوایی  بدن،  و 
وی خاطرنشان کرد: آسیب های روانی ناشی از استرس 
وارده به افراد، یکی دیگر از این نوع صدمات است که 
از  اجتناب  و  با رعایت حقوق یکدیگر  انتظار می رود 
رفتارهای پرمخاطره، شاهد پایان سالی آرام، ایمن و 

بسیار کم خطرتر نسبت به سال های گذشته باشیم.
از ساخت مواد  ناشی  انفجار  براثر  چهار مصدوم 

محترقه در اصفهان
ایمنی  خدمات  و  نشانی  آتش  سازمان  سخنگوی 
از ساخت مواد  انفجار ناشی  از  نیز  شهرداری اصفهان 
محترقه مربوط به چهارشنبه آخر سال در این استان 

خبر داد که به مصدومیت چهار نفر منجر شد.
محمد شریعتی افزود: این حادثه در پی ساخت ترقه  
دست ساز در محل پارکینگی در خیابان کاوه اصفهان 
گزارش شد که در پی آن چهار جوان ۱۵ تا ۱۹ سال 
مصدوم شدند. وی یادآور شد: ۲ نفر از مصدومان حادثه 
دیگر  نفر  و ۲  بدن  و  صورت  دست،  سوختگی  دچار 
نیز دچار مصدومیت جزیی شدند که برای درمان به 

بیمارستان امام موسی کاظم)ع( منتقل شدند.
و  فروشندگان  با  برخورد  و  محترقه  مواد  کشف 

توزیع کنندگان
پلیس هر سال از ماه ها پیش از فرا رسیدن چهارشنبه 
آخر سال به هشدارها درباره برخورد با تهیه کنندگان و 

توزیع کننندگان مواد محترقه می پردازد.
در سال جاری نیز بنا به اعام جانشین فرمانده انتظامی 
استان اصفهان، بیش از ۶۳ هزار ماده محترقه غیر مجاز 
در ماه جاری کشف شده که ایت کشفیات شامل ترقه 
همچنین ۴۵  و  مُنفجره  و  مُحترقه  ماده  و  دست ساز 
کیلوگرم ماده پیش ساز در استان بوده است و در این 

ارتباط ۲۵ نفر نیز دستگیر شده اند. سردار هاشمی فر 
در  شده  کشف  مُحترقه  مواد  بیشترین  داشت:  اظهار 
استان مربوط به شهرستان های اصفهان، برُخوار، خمینی 
شهر، فریدن، فریدونشهر، لنجان، کاشان و گلپایگان بوده 
است.جانشین فرمانده انتظامی استان اصفهان هشدار 
داد: هرچه به آیین چهارشنبه آخر سال نزدیک می شویم 
فعالیت سودجویان و فروشندگان مواد محترقه و اشتیاق 
نوجوانان و جوانان برای تهیه این مواد بیشتر می شود، از 
این رو خانواده ها باید نظارت بیشتری بر رفتار فرزندان 
خود داشته باشند و با مدیریت هیجان آن ها از وقوع 
حوادث تلخ جلوگیری کنند. وی تصریح کرد: پلیس 
مخالف شادی و نشاط مردم در شب چهارشنبه آخر 
سال با رعایت قوانین و شئون نیست اما با ناقضانِ آرامشِ 

مردم در آیین چهارشنبه آخر سال برخورد می کند.
برخورد جدی پلیس با ناقضان آرامس مردم در 

چهارشنبه آخر سال
معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی اصفهان 
نیز از برخورد جدی پلیس با کسانی که قصد دارند تا در 
مراسم چهارشنبه آخر سال)چهارشنبه سوری(، امنیت و 

آرامش شهروندان را برهم بزنند، خبر داد.
سرهنگ جهانگیر کریمی با اشاره به حوادث سال های 
گذشته در آیین های یاد شده گفت: در سال های گذشته 
با موارد متعدد تخریب ساختمان بر اثر انفجار ترقه های 
و حتی مرگ  نابینایی  و  قطع عضو  در حال ساخت، 
بودند،  کرده  استفاده  دست ساز  ترقه   از  که  نوجوانانی 
روبرو بودیم.معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس اصفهان از 
مسوولان دستگاه ها از جمله آموزش و پرورش، اورژانس، 
آتش نشانی و بیمارستان های سوانح و سوختگی خواست 
تا با همکاری رسانه ها به آگاه سازی شهروندان و بویژه 
نوجوانان و جوانان بپردازند. وی از شهروندان خواست 
تا گزارش عینی خود از محل های تهیه، ساخت و توزیع 
مواد مُحترقه را از طریق تماس با شماره ۱۱۰ به اطاع 
این موارد  به  زیرا رسیدگی دیرهنگام  برسانند  پلیس 

سبب وقوع حوادث جبران ناپذیر می شود.

هوش  فناوری های  توسعه  ستاد  دبیر 
مصنوعی و رباتیک معاونت علمی، فناوری 
رییس جمهوری  دانش بنیان  اقتصاد  و 
گفت: هوش مصنوعی در جهان، روندی 
انکارناپذیر، سریع و فراگیر دارد و اگر در 
سال ۲۰۲۴ در این زمینه ورود نکنیم، 
عقب  و  داشت  نخواهیم  جبران  امکان 

می مانیم.
بررسی  نشست  در  مینایی  بهروز 
هوش  های  فناوری  توسعه  راهکارهای 
مصنوعی در یزد افزود: کشورها در مورد 
افزار،نرم  مغز  اصل  هوش مصنوعی سه 
افزار و سخت افزار را در دستور کار دارند و 
در قسمت نرم افزار متکی به آگاهی های 
داده ای هستند . وی ادامه داد: منابع داده 
ای بسیار ذی قیمت و زرینی در استان 
یزد وجود دارد و می تواند منشاء آورده 
بسیار خوبی برای علم و فناوری کشور و 
حتی در جهان باشد و نام یزد را در این 

زمینه درخشان کند.
هوش  فناوری های  توسعه  ستاد  دبیر 
مصنوعی و رباتیک معاونت علمی، فناوری 
رییس جمهوری  دانش بنیان  اقتصاد  و 
گفت: مشکل کشور ما کمبود نیروهای 
متخصص است و باید نیروهایی را تربیت 
کنیم تا در همه عرصه ها بتوانیم ورود 
مصنوعی  هوش  حوزه  در  یزد  و  کنیم 
فعالیت مستمر و بیشتری را شاهد هستیم 
و این استان می تواند برای استان های 

دیگر هم آموزش نیرو داشته باشد .

مینایی ادامه داد:می توان انگیزه مهاجرت 
را در استان یزد ایجاد نمود تا نخبگان 
دیگر استان ها نیز به این استان مهاجرت 
کنند و با هوش مصنوعی مشکات کشور 
قابل حل است و در زمینه علمی حرف 
های زیادی برای گفتن داریم و با ایجاد 
انگیزه می توان جذب نخبگان را افزایش 
تواند  نیز می  افزود: موسساتی  داد. وی 
تاسیس شده و تربیت نیروی انسانی ماهر 
را داشته باشد و در راستای حل مشکات 
کشور حرکت شود،عاوه بر اینکه داده ها 
می تواند منشایی برای تحولات باشد و 
برای استفاده درست از میلیون ها داده ای 
که داریم هیچ راهی جز هوش مصنوعی 
وجود ندارد. دبیر ستاد توسعه فناوری های 
معاونت  رباتیک  و  مصنوعی  هوش 
دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی، 
رئیس جمهوری گفت: فضای جدیدی که 
در اینترنت و در زمینه هوش مصنوعی 
وارد شده، باعث می شود بخش مهمی 

از زندگی آینده ما نیز در این زمینه تحت 
تاثیر قرار گیرد و به عنوان مثال رمز ارزها 
باعث ایجاد شهر هوشمند و ادامه روند پر 

سرعت هوش مصنوعی خواهد شد .
از   ۲۰۲۴ سال  در  اگر  افزود:  مینایی 
هوش مصنوعی غفلت کنیم دیگر هیچ 
راهی برای جبران نخواهیم داشت و باید 
در فرآیند چهار ساله نسبت به آموزش 
تکنسین های هوش مصنوعی و همچنین 
تامین زیر ساخت ها در این زمینه حرکت 
ما  های  داده  اکثر  داد:  ادامه  وی  شود. 
لذا  و  است  دیگر  کشورهای  به  مربوط 
باید در راستای بومی سازی به خصوص 
کشور  داخل  های  ظرفیت  به  توجه  با 
خودمان حرکت شود و در آینده حتی 
رشته هایی مثل ادبیات فارسی نیز اجبارا 

باید در زمینه هوش مصنوعی ورود کند.
هوش  فناوری های  توسعه  ستاد  دبیر 
مصنوعی و رباتیک معاونت علمی، فناوری 
رئیس جمهوری  دانش بنیان  اقتصاد  و 

یادآور شد: علوم انسانی نیز باید عوارض 
مردم  زندگی  در  را  مصنوعی  هوش 
بررسی کند و اگر آسیب هایی دارد باید 
برای آن تصمیم گیری شود و در حالیکه 
کشورهای دیگر در این زمینه ورود کرده 
اند اما کشور ما عقب افتاده و باید در زمینه 
بررسی هوش مصنوعی در فرهنگ بومی 
اقدام کنیم. در استان یزد  نیز  خودمان 
تفاهم نامه ای با بخش پزشکی مبادله می 
شود تا ضمن ذخیره داده ها برای تامین 
زیر ساخت های هوش مصنوعی در این 
دولتی  و  بخش خیری  با کمک  بخش 
یزد  استاندار  فاطمی  .مهران  شود  اقدام 
نیز در این نشست گفت: هوش مصنوعی 
و  است  آفرین  تحول  و  روز  به  موضوع 
کشورهایی که دارای این فناوری هستند 
قطعا دست برتر را خواهند داشت و در غیر 
این صورت محکوم به شکست خواهند 
بود و خوشحالیم که یزد به عنوان استان 
هدف هوش مصنوعی کشور معرفی شود 
و آماده هر گونه همکاری بوده و هستیم 
.محمد علی شاه حسینی معاون هماهنگی 
اقتصادی و دانش بنیان استانداری یزد نیز 
در این نشست گفت: ۳۵ شرکت فناور به 
صورت خاص در زمینه هوش مصنوعی در 
این استان فعالیت دارد و خوشبختانه قبل از 
دیگر نقاط کشور ،نخبگان علمی ما در این 
زمینه ورود کرده اند و در زمینه پژوهش 
و آموزش هوش مصنوعی می توانند بدون 

هیچ دغدغه ای ورود کنند.

مریم بردیده/ یاسوج: مدیرکل آموزش و پرورش استان کهگیلویه 
و بویراحمد گفت:۱۰۴ مدرسه آماده پذیرایی و   اسکان از مسافران و 

میهمانان نوروزی در سراسر استان است.
حسنعلی عزت خواه، اظهار داشت:۱۰۴ مدرسه با ۶۷۸ کاس درس 
برای پذیرایی و اسکان مسافران و میهمانان نوروزی در سراسر استان 
تدارک و آماده سازی شده اند. وی ،با تشریح جزئیات استقرار این 
تدارک  مدرسه   ۱۰۴ مجموع  گفت:از  استان  سطح  در  مدارس 
بویراحمد ۳۵  ،شهرستان  نوروزی  اسکان مسافران  برای  دیده شده 
مدرسه،گچساران ۲۶،باشت ۸،چاروسا ۷ ، کهگیلویه ۶ ،چرام ۶ ،بهمئی 
۵، دنا ۴ ،دیشموک ۲ ،لنده ۲ ،دیشموک ۲،مارگون ۲ و لوداب ۱ 
مدرسه در نظر گرفته شده است. عزت خواه گفت:ظرفیت پذیرش 
این تعداد مدرسه ۳ هزار و ۴۰۰ نفر در شبانه روز است.وی افزود :از 
مجموع ۶۷۸ کاس درس آماده سازی شده برای اسکان مسافران و 
میهمانان نوروزی، ۱۲ کاس آن از نوع ویژه،۱۵۰ کاس از  نوع و 
درجه الف ، ۲۶۴ کاس از نوع و درجه ب و بقیه عادی است.عزت خواه 
،گفت:۴۹۷ نفر عوامل اجرایی کار ثبت نام ،اسکان و هدایت مسافران 
و میهمانان نوروزی را بر عهده دارند. وی ،اولویت اسکان در این تعدا 
مدرسه و کاس درس در استان کهگیلویه و بویراحمد را فرهنگیان و 
خانواده های آنان دانست و افزود:مسافران و میهمانان نوروزی چنانچه 
قصد مسافرت به استان چهارفصل کهگیلویه و بویراحمد را داشته 
باشند می توانند با مراجعه به سامانه my medu.ir ،به ترتیب  در 
قسمت رفاهی ،سامانه رفاهی فرهنگیان و کلیک بر روی رزرو فرهنگی، 

نسبت به رزرو محل اقامت خود اقدام کنند.

نرگس حسین زاده-گرگان: رئیس اداره منابع آب شهرستان های 
مینودشت و گالیکش از انسداد ۳۸ حلقه چاه غیر مجاز در حوزه کاری 

این اداره در سال جاری خبر داد.
بخشی  تعادل  اجرای طرح  راستای  در  افزود:  لو  مرتضی مصطفی   
آب  های زیرزمینی، از ابتدای سال جاری تاکنون ۳۸ حلقه چاه غیر 
مجاز در حوزه اداره منابع آب شهرستان های مینودشت و گالیکش 
مسلوب المنفعه شد. وی اظهارکرد: در همین راستا ۵۲ حلقه چاه غیر 

مجاز جدید هم در این دو شهرستان شناسائی شده است.  
مصطفی لو تصریح کرد: پر و مسلوب المنفعه نمودن چاه های غیر 
آبهای  بخشی  تعادل  و  احیا  طرح  اصلی  های  پروژه  از  یکی  مجاز 

زیرزمینی استان محسوب می گردد.

دیرعامل شرکت آب و فاضاب سیستان و بلوچستان گفت: اکنون آب 
آشامیدنی ۲۵۱ روستا وارد مدار است و تاش برای رفع قطعی آب هفت 
روستای باقی مانده با توجه به سیابی بودن رودخانه ها و عدم امکان 
انتقال و اجرای لوله در مسیر عبور عرضی رودخانه و رهاسازی آب از 

سدهای بالادست و جاری بودن آب، همچنان ادامه دارد.
علیرضا قاسمی بیان کرد: در جریان سیل اخیر ۱۲ شهرستان سیستان و 
بلوچستان در محاصره سیل قرار گرفتند و آب آشامیدنی ۲۵۸ روستا به 

دلیل آسیب های وارده به تأسیسات با قطعی آب مواجه شد.
وی ادامه داد: روستاهایی که با قطعی آب مواجه هستند به صورت 
مدام از طریق ناوگان سیار آبرسانی می شوند و در بازدید روز گذشته 
خللی در این امر وجود نداشته، این درحالیست که بازدیدها همچنان 
در حال انجام است و گایه های مردمی وجود ندارد. آب معدنی هم 
توسط شرکت تهیه و توزیع می شود. مدیرعامل شرکت آب و فاضاب 
سیستان و بلوچستان گفت: همه روستاهایی که امکان اصاح خطوط 
و راه اندازی تجهیزات تامین و توزیع را داشته است بافاصله توسط 
تیم های عملیاتی اقدام شده و حتی در بسیاری از نقاط همکاران از 
طریق نصب تجهیزات پمپاژ و پمپ، آب را از نقاط آسیب دیده تخلیه 
کرده تا بتوانند در سریع ترین زمان ممکن آب آشامیدنی مردم را وصل 
کنند. وی افزود: در حال حاضر هفت روستای آسیب دیده هنوز با 
مشکل روبه رو هستند که تاش های شبانه روزی برای رفع مشکل این 
روستاها نیز ادامه دارد. در جریان سیل تعدادی از روستاها به دلیل 

بارش باران و جاری شدن سیاب مجدد با قطعی آب مواجه شدند.

فریـده صادق/اردبیـل: شـرکت ملـی پخـش فرآورده هـای نفتی 
منطقـه اردبیـل در تعطیـات نـوروز پیـش رو همچـون سـال های 
گذشـته بـر رونـد سوخت رسـانی مطلـوب در جایگاه هـای عرضـه 
سـوخت بخصـوص در محورهای مهـم مواصاتی نظـارت کامل دارد.

بـه گـزارش روابـط عمومی شـرکت ملی پخـش فرآورده هـای نفتی 
منطقـه اردبیـل، بـا توجـه بـه فرارسـیدن ایـام پایانـی سـال و لـزوم 
توجـه بـه ارائه خدمـات مطلوب به شـهروندان, مسـافران نـوروزی و 
همچنیـن در راسـتای ایجـاد هماهنگی بیـن نواحی تابعـه و مالکین 
جایـگاه هـای عرضه فرآورده های نفتی، جلسـه ای مورخ ۱۶ اسـفند 
مـاه سـال جاری بـا حضور مدیر منطقه، مسـؤلین شـرکت و مالکین 
جایـگاه هـا در سـالن کنفرانـس منطقـه برگـزار شـد. براسـاس این 
گـزارش, سـید حجـت مدنی با تاکید بـر رعایت حقوق شـهروندی و 
تکریـم اربـاب رجوع در کلیـه مجاری عرضه منطقه افـزود: به منظور 
ارائـه خدمـات مطلوب و مناسـب به همشـهریان و مسـافران در ایام 
تعطیـات نـوروزی، عملیات نظارت بـر عرضه مطلوب فـرآورده های 
نفتـی در جایـگاه هـای عرضه سـوخت مایع و CNG ایـن منطقه از 
اوایـل اسـفند ماه آغاز شـده و مالکیـن جایگاه ها باید بـه طور منظم 
در جایگاه ها حضور فعال داشـته و نسـبت به کنترل فعالیت جایگاه 
و ارائـه خدمـات مطلوب به مراجعین نظارت مسـتمر داشـته باشـند. 
وی سـپس با اشـاره بـه اعزام گروه های بازرسـی و کنتـرل و نظارت 
بـه مجاری عرضه افـزود: تاپایان تعطیات نـوروزی تمامی جایگاه ها 
بصـورت مسـتمر مورد پایش و بازرسـی قـرار خواهند گرفـت. مدنی 
در ادامـه تاکیـد کـرد: آمادگـی کلیـه جایـگاه هـا، نظافـت عمومی ، 
تکریـم اربـاب رجـوع ،رعایـت نکات ایمنـی در جایـگاه هـا ،آمادگی 
شـرکت های پشـتیبان فنی و سـامانه هوشمند سـوخت جهت ارائه 
خدمات بسـیار الزامی اسـت. مدیـر منطقه اردبیل درپایـان، خرید به 

موقـع فرآورده توسـط مالکیـن جایگاه هـا را مورد  تاکید قـرار داد.

رشـت  / حیـدری: توسـعه و تجهیـز مـدارس اسـتان گیـان، 
همزمـان بـا سراسـر کشـور آییـن ارسـال تجهیـزات آموزشـی و 
پرورشـی مدارس و هنرسـتان های  اسـتان با حضور مهندس علی 
دقیـق مدیـرکل نوسـازی، توسـعه و تجهیز مـدارس گیـان، دکتر 
محمدحسـین رمضانـی مدیرکل آمـوزش و پرورش اسـتان و برخی 
دیگـر از مسـئولین اسـتانی در بسـتر ویدئـو کنفراس روز دوشـنبه 
۱۴ اسـفند ۱۴۰۲ در محـل اداره کل آمـوزش و پـرورش اسـتان 
برگزار شـد. علی دقیق مدیرکل نوسـازی، توسـعه و تجهیز مدارس 
گیـان با اعـام این خبـر افزود: ارسـال تجهیزات هنرسـتان ها در 
قالب کاروان شـهید سـردار ابراهیم کشـاورز به تعداد ۷۶۶ قلم کالا 
بـه ارزش ۱۲ میلیـارد تومـان انجام شـده اسـت. وی با بیـان اینکه 
دولـت سـیزدهم بر مهارت آمـوزی و عدالت آموزشـی تاکیـد دارد، 
اظهـار داشـت: مهـارت آموزی، رفـع مشـکات و محرومیت زدایی و 
ایجـاد نشـاط در مناطـق کـم برخـوردار مهم ترین هدفی اسـت که 
بـا اعطـای ایـن تجهیزات آموزشـی مورد هـدف بوده و ایـن کاروان 
تجهیـزات آموزشـی و پرورشـی نیز که بـا نام و تمثال شـهدا مزین 

گردیـده در همیـن راسـتا صورت گرفته اسـت. 
دقیق افزود: تجهیزات ارسـالی در ۶ رشـته مکاترونیک، تأسیسـات، 
و صنایـع چـوب  داخلـی  معمـاری  خانـواده،  مدیریـت  خیاطـی، 
از محـل اعتبـار فـروش ۲ درصـد حامـل هـای انـرژی در اختیـار 
هنرجویـان قـرار مـی گیرد. گفتنی اسـت کل اعتبـار در نظر گرفته 
شـده برای سـال تحصیلی ۱۴۰۳ -۱۴۰۲ ، به اعتبـار ۳۰۰ میلیارد 
ریـال پیـش بینی شـده کـه در ایـن مرحله تجهیـزات اولویـت دار 
هنرسـتان ها بـا دریافـت ۱۲۰ میلیـارد ریال خریـداری و به مناطق 

و نواحی آموزشـی ارسـال شـده اسـت.

و  دیدار  استان   IT مدیران با  مرکزی  منطقه  مخابرات  تجاری  مدیر 
گفتگو کرد  به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه مرکزی ،سید 
مجتبی سجادی  در دیدار با مدیران فناوری اطاعات بانک ها و ادارات 
استان که در ساختمان مدیریت تجاری  برگزار شد، اظهار کرد: امروزه 
با پیشرفت های صورت گرفته در عرصه جهانی، فناوری اطاعات و 
ارتباطات به یکی از مهم ترین و اساسی ترین نیازهای بشر تبدیل شده 
است. وی با اشاره به آمادگی مخابرات جهت افزایش تعامل با نهادهای 
فعال در حوزه فناوری اطاعات در استان، بیان کرد: هم افزایی حوزه های 
فعال در صنعت ارتباطات و فناوری اطاعات تاثیر بسزایی در  افزایش 

سطح تکنولوژی ارتباطی در استان خواهد داشت.
مدیر تجاری منطقه گفت : امیدواریم در سال آینده ، بیش از گذشته 
شاهد ارتقای این نوع تعامات بین حوزه های مربوط باشیم. و توسعه 
فیبر نوری را برای زیرساخت های ارتباطی بانکها مهم و لازم الاجرا 
دانست .وی خاطرنشان کرد مخابرات در برنامه  توسعه و ارتقای کیفیت 
محصولات خود برنامه گذر از سیم مسی به فیبر نوری را در دستور کار 
و اولویت قرار داده است و آمادگی جهت تکمیل  توسعه فیبر نوری 
بانکها را دارد .  در ادامه مهندس امامی گفت : سیستم حفاظتی و 
نصب دوربین مداربسته در بانک و حفظ امنیت و مسائل مربوط به آن 
همیشه بخشی حیاتی از صنعت بانکداری بوده است و توضیحاتی در باره 

سرویس نظارتی هوبان و مزایای آن  ارائه نمود .

 بهره برداری از ۱۱ واحد نیروگاه خورشیدی در 
تاسیسات آب و فاضلاب استان مرکزی 

به منظور استفاده از انرژی پاک و حفظ محیط زیست و کمک به 
پایداری شبکه برق ، شرکت آب و فاضاب استان مرکزی با مشارکت 
بخش خصوصی در دهه فجر انقاب ۱۱ واحد نیروگاه خورشیدی در 
تاسیسات خود با حضور استاندار مرکزی و جمعی از مسئولین به بهره 
برداری رساند. حشمت اله عباسی مدیرعامل شرکت آب و فاضاب 
استان مرکزی با اعام این خبر اظهار داشت : در راستای سیاست های 
وزارت نیرو در جهت تامین انرژی از منابع تجدید پذیر ، شرکت آب و 
فاضاب استان مرکزی اقدام به راه اندازی ۱۱ واحد نیروگاه خورشیدی 
در تاسیسات خود نمود. وی در ادامه افزود : نیروگاه های خورشیدی 
با توان تولید مجموعا ۴۰۰ کیلو وات با مشارکت بخش خصوصی و 
صرف هزینه ای بالغ بر ۸۰ میلیارد ریال احداث گردیده است.مدیرعامل 
شرکت آب و فاضاب استان مرکزی تصریح کرد : ۱۰ واحد از نیروگاه 
های خورشیدی با توان تولید ۲۰۰ کیلو وات برق در شهرستانهای اراک 
، آشتیان ، فرمهین و دلیجان و یک واحد در تصفیه خانه آب محات با 
توان تولید ۲۰۰ کیلو وات در تصفیه خانه آب محات، امروز مورد بهره 
برداری قرار گرفت. حشمت اله عباسی با بیان اینکه یکی از مزیت های 
احداث نیروگاه های خورشیدی مدیریت سبز جلوگیری از تولید دی 
اکسید کربن می باشد عنوان نمود : برای افتتاح این نیروگاه ۳۶۰ پنل 

۵۵۰ واتی و ۵۲۰ پنل ۳۹۰ واتی خورشیدی به کار رفته است.
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تلاش ثمربخش دولت سیزدهم برای الزام 
جامعه جهانی به مقابله با پدیده گرد و غبار

6اجتماعی

سازمان جهانی بهداشت:
 الکل یک عامل اصلی ابتلا به سرطان سینه است

تصویب قطعنامه پیشنهادی ایران در راستای مقابله با گرد و غبار در 
سازمان ملل متحد نمونه ای از تاش های دولت سیزدهم برای جلب 
توجه جامعه جهانی نسبت به اهمیت این چالش مشترک است که بر 
اساس تصویب این قطعنامه، دیگر کشورها و دستگاه های بین المللی 

موظف شدند که در بحث گرد و غبار تکالیف خودشان را انجام دهند.
 ایران کشوری با اقلیمی خشک و نیمه خشک است از این رو بروز 
مشکاتی مانند کم آبی و یا گرد و غبار به ویژه در سال های کم بارش 
شاید برای نیاکان ما هم ناآشنا نبود و قطعا به همین دلیل بود که خود 
را با شرایط سازگار کرده بودند، برای مدیریت منابع آب قنات اختراع 
کردند و از محصولات کم آب بر برای کشاورزی استفاده می کردند؛ اما به 
مرور که جمعیت افزایش یافت این تدابیر هم کنار گذاشته شد و چرخ 
زندگی فقط بر روی مصرف بی رویه منابع شروع به چرخیدن کرد، این 
شد که این روزها به طور مداوم درگیر پدیده گرد و غبار و هزاران مشکل 
محیط زیستی هستیم. البته خشکسالی و به دنبال آن بروز گرد و غبار 
در کشور ما یک فرایند تاریخی دارد و این مساله مربوط به دیروز و امروز 
نیست، از این رو مردم ایران به طور تاریخی با پدیده گرد و غبار مواجه 
بودند اما مساله این است که در چند سال اخیر این پدیده شدت گرفته 
و مشکات زیادی را برای مردم کشور به ویژه استان های غربی ایجاد 
کرده است، البته می دانیم که امروزه فقط غرب کشور درگیر آن نیست 
بلکه ایران از جهات مختلف جنوب غرب و غرب، شمال و شمال غرب و 
جنوب شرق با گرد و غبار تهدید می شود. حتی در چند سال گذشته 
شمال کشور که سرزمینی پرآب و سرسبز است نیز درگیر گرد و غبار شد 
و این نشان می دهد که خشکسالی با سرعت، بخش های مختلف کشور 
را طی می کند و عواقب خود را با پدیده ای مانند گرد و غبار به رخ می 
کشد. شاید بخش زیادی از این پدیده طبیعی باشد اما قطعا می دانیم 
که تقصیر انسان در این سالها کمتر از عوامل طبیعی نیست بلکه بیشتر 
است، با توسعه بی رویه و مصرف بی برنامه منابع آبی؛ رودخانه ها، تالاب 
ها و سفره های آبی زیر زمینی را خشک و بستر تمام آنها را به کانون گرد 
و غبار تبدیل کردیم؛ این روند طی ۱۰ تا ۱۵ سال گذشته شدت گرفته 
است حتی کارشناسان معتقدند اگر سال های ۸۸ یا ۸۹ درست زمانی 
که با افزایش غبار وحشتناک در خوزستان مواجه شدیم، چاره ای برای 
آن می اندیشیم، توفان سال ۹۵ اتفاق نمی افتاد بنابراین به نظر می رسد 
برای مقابله با این پدیده، برنامه ریزی و مهمتر از آن زود جنبیدن است، 
البته یک مساله مهم درباره بودن این پدیده در ایران ، نقش کشورهای 

اطراف در تشدید این مساله است.

دفتـر اروپایـی سـازمان جهانـی بهداشـت هشـدار داد مصـرف الکل 
خطـر ابتـا بـه سـرطان سـینه را کـه شـایع ترین سـرطان در میان 
زنـان اروپایـی اسـت افزایـش می دهد بـا این حـال آگاهی مـردم در 
مـورد این خطر بسـیار کم اسـت. »هانـس کلوگه«، مدیـر منطقه ای 
سـازمان جهانـی بهداشـت در اروپا گفت: زمان آن فرا رسـیده اسـت 
کـه همـه بپذیرنـد کـه مصرف الـکل حتی به مقـدار کم، یـک عامل 

خطـر اصلـی برای ابتا به سـرطان سـینه اسـت.
او همچنین بر ارتباط الکل نه فقط با سرطان سینه بلکه با همه انواع 
سرطان ها تاکید کرد. تحقیقات نشان می دهد که هیچ مقدار »ایمنی« 
از نوشیدنی های الکلی وجود ندارد و حتی نوشیدن مقدار کمی الکل با 

افزایش خطر ابتا به سرطان سینه در زنان مرتبط است.
یک مطالعه دیگر نیز نشان داد با وجود بیش از ۶۰۰ هزار مورد ابتا 
به سرطان سینه در سال ۲۰۲۲ میادی در اروپا، تقریبا ۸۰ درصد از 

زنان مورد بررسی در ۱۴ کشور اروپایی از این خطر بی اطاع بودند.
به گزارش یورونیوز، اروپا بالاترین میزان مصرف الکل در جهان را دارد.

بـر گـزارش موسسـه خیریـه Breastcancer.org، خطـر  بنـا 
ابتـا بـه سـرطان سـینه در زنانـی کـه در هفته سـه نوشـیدنی الکلی 
مصـرف می کننـد در مقایسـه بـا زنانی کـه الـکل اسـتفاده نمی کنند 
۱۵ درصد بیشـتر اسـت.پس از مصرف الـکل، بدن اتانـول را به ماده ای 
بـه نـام اسـتالدئید تجزیه می کند کـه می تواند بـه دی ان ای ما آسـیب 
برسـاند. ایـن کار حتـی می توانـد منجـر بـه ایجـاد جهش شـود و گاه 
همین جهش ها عامل ابتای فرد به سـرطان هسـتند. الکل همچنین 
می توانـد در توانایـی بدن بـرای تجزیه اسـتروژن، هورمونی که می تواند 
رشـد برخی از سـرطان های سـینه را تحریک کند، تداخل ایجاد کند. 
بـر اسـاس گـزارش سـازمان جهانی بهداشـت، اگرچه کشـورها متعهد 
بـه کاهـش مـرگ و میـر ناشـی از سـرطان و عوامـل موثـر در ابتا به 
آن از جملـه مصـرف الـکل هسـتند، اما از سـال ۲۰۱۰ میـادی هیچ 
تغییـری در مصـرف سـرانه الـکل در اتحادیـه اروپا ایجاد نشـده اسـت 
و بـه همیـن دلیل اقـدام فـوری دولت هـا در این زمینه ضروری اسـت.

هانس کلوگه نیز گفت: سـازمان جهانی بهداشـت از کشورها می خواهد 
تـا هشـدارهای واضحـی را در مـورد خطرات مصـرف الـکل ارائه کنند 

همانطـور کـه قبا در مـورد محصولات دخانـی انجـام داده اند.

نزدیک به یک دهه از اجرای طرح نظام 
مراقبت اجتماعی از دانش آموزان )نماد( 
در مدارس کشور می گذرد؛ این طرح قرار 
بود با توانمندسازی نوجوانان، از سقوط 
آسیب های  و  مشکات  ورطه  به  آنان 
اجتماعی بکاهد و اکنون باید پرسید که 
این طرح چقدر در دستیابی به اهداف 

خود موثر بوده است.
کارکرد  با  اجتماعی  نهادی  مدرسه   
تربیتی و آموزشی و بستری برای درونی 
هویت  به  دادن  شکل  و  ارزشها  کردن 
افراد است. انتظار بر این است که مدارس 
از پس این کارکردها  بتوانند به خوبی 
دانش،  و  مهارت  دارای  افراد  و  برآیند 
پایبند به اصول اخاقی، مسئولیت پذیر 
کنند.مدرسه  تربیت  جو  مشارکت  و 
که  است  نهادهایی  از  یکی  همچنین 
دانش آموزان باید مهارت های مقابله با 
نامایمات زندگی را در آن بیاموزند تا 
در برابر آنها تاب آور شوند. از این جهت 
نقش مدارس و کیفیت آنها در تربیت، 
دانش آموزان  توانمندسازی  و  تاب آوری 

برجسته است.
همچنین بخشی از زندگی دانش آموزان 
در دوره بلوغ طی می شود. از چالش ها 
و تکالیف این دوره می توان به تغییرات 
رشد  استقال،  هویت یابی،  درونی، 
با  روابط  ایجاد  و  جنسی  تمایات 
از  دوره  این  لذا  کرد.  اشاره  همسالان 
نظر مراحل رشد فردی و اجتماعی حائز 
اهمیت و نتایج آن برای سامت به ویژه 
سامت اجتماعی فراگیر در نظر گرفته 
شده است.بر این اساس و با توجه به تنوع 
و شدت تحولات در این دوره از زندگی، 
برنامه ها  و  راهبردها  به  مبرمی  نیاز 
به منظور پیشگیری  بر شواهد  مبتنی 
آموزان  دانش  اجتماعی  آسیب های  از 
ما  آنها وجود دارد. در کشور  و کاهش 
به آسیب های  توجه  اخیر  در سالهای 
اجتماعی دانش آموزان در مدرسه مورد 
توجه سیاست گذاران بوده است. بر این 
مبنا نظامی تحت عنوان »نظام مراقبت 
اجتماعی دانش آموزان« )نماد( طراحی 
مجموعه ای  نماد  اســت.  شده  اجرا  و 
نظام یافته از خدمات و برنامه ها شامل 
و  توانمندسازی  غربالگری،  آموزش، 
حمایت های روانی اجتماعی، به منظور 
مراقبت از دانش آموزان در برابر رفتارهای 
پرخطر، آسیب های اجتماعی و جرائم از 
طریق مداخله به موقع و مؤثر است. این 
ظرفیت های  افزایی  هم  هدف  با  نظام 
بین دستگاهی جهت پیشگیری و نیز 
شناسایی، ارجاع، توانمندسازی، درمان 

و مددکاری اجتماعی برای دانش آموزان 
در معرض خطر، پرخطر و دارای فوریت 

روانی و اجتماعی است.
بر این اساس و به منظور پیشگیری از 
و  آموزان  دانش  اجتماعی  های  آسیب 
سال ۱۳۹۴  در  آنها،  کاهش  و  کنترل 
اجتماعی  مراقبت  ائتاف  نظام  سند 
دانش آموزان تدوین و تصویب و پله به 
پله ریزبرنامه  های آن عملیاتی شد. این 
نظام، نظامی چندبخشی و چندلایه ای 
تحت عنوان نماد است؛ بخش های نماد 
عبارتند از: آموزش، غربالگری، درمان و 
مددکاری اجتماعی و لایه های آن نیز 
مداخله در سطح مدرسه، منطقه و استان 
است. فرایند نظام مراقبت بر دو محور 
اصلی آموزش های ارتقایی و پیشگیرانه و 
محور حمایتی و مراقبتی است. براساس 
سال  در  نماد  باید  سند،  برآوردهای 
با  منطبق  توسعه  ششم  برنامه  چهارم 
همه  در  تحصیلی ۱۴۰۰-۱۳۹۹  سال 

مدارس کشور استقرار و تثبیت شود.
»پیشگیری«،  حوزه  چهار  در  نماد 
و  اجتماعی«  »مددکاری  »درمان«، 
به   » و خط ۱۵۷۰  تکمیلی  »اقدامات 
ارائه خدمات به منظور مراقبت اجتماعی 
مرکز  که  پردازد  می  آموزان  دانش  از 
پژوهش های مجلس در گزارشی عملکرد 
هر بخش را در سال تحصیلی ۱۴۰۱- 

۱۴۰۰ بررسی کرده است.
این برنامه برای آموزش مهارت های خود 
مراقبتی برای دانش آموزان و والدین و 
و  آموزان  دانش  با  مؤثر  ارتباط  مهارت 
شناخت رفتارهای پرخطر برای والدین 
و کارکنان مدارس طراحی و اجرا شده 
است. شواهد عملکرد این برنامه نشان 
می دهد ۲۶ درصد مدارس، ۴۲ درصد 
از دانش آموزان و ۳۴ درصد از کارکنان 
به همراه چهار میلیون و ۸۴۰ هزار نفر از 

والدین تحت پوشش بوده اند.
غربالگری

پیشگیری  ابزارهای  از  یکی  غربالگری 
آموزان  دانش  شناسایی  آن  هدف  و 
آسیب پذیر و آسیب دیده است. عملکرد 
غربالگری نشان می دهد حدود ۱۹ درصد 

از دانش آموزان غربال شده اند. همچنین 
غربالگری به تفکیک استان تفاوت قابل 
توجهی در بین استان های کشور را نشان 
می دهد که در برخی از استان ها نظیر 
از دانش  قزوین حدود یک سوم  استان 
آموزان غربال شده اند و در برخی از استانها 

عملکرد آن یک درصد است.
آموزش های ارتقایی

منظور از آموزش های ارتقایی بالا بردن 
آموزان،  دانش  مهارت  و  دانش  سطح 
این  است.  عوامل مدرسه  و  ها  خانواده 

آموزشها در سه مرحله انجام می شود:
و  ارتقای دانش  به  آموزش های مربوط 
مهارت های روانی - اجتماعی دانش آموزان

یعنی  اندک  ها  آموزش  این  عملکرد 
از  یکی  تنها  و  است  درصد   ۲.۴۷
سرفصل های آن یعنی مدیریت استرس 

ارایه شده است.
ارایه خدمات درمان

ساز وکار تشخیص و درمان نماد شامل 
از  مداخات مختصر در سطح مدرسه 
طریق مشاور مدرسه و در سطح منطقه 
شامل درمان در مراکز مشاوره و خدمات 
نیازمند  آموزان  دانش  به  روانشناسی 
نشان  درمان  عملکرد  های  است.یافته 
می دهد حدود ۵۱ درصد از افراد آسیب 
دیده به صورت اولیه شناسایی و ۱۲.۸۶ 

درصد درمان شده اند.
ارایه خدمات مددکاری اجتماعی

فرایند مددکاری اجتماعی در نماد در 
سطح منطقه رخ می دهد به طوری که 
برای دانش آموزان در معرض خطر به 
و  معیشتی  و  پایه  صورت کمک های 
برای دانش آموزان پرخطر شامل جذب 
تأمین هزینه های درمان  برای  کمک 
دانش آموزان پیگیری شده و همکاری 
با مراجع قضایی و انتظامی برای کاهش 
وضعیت خطرپذیری آنها نیز در دستور 
کار قرار دارد.یافته های این حوزه نشان 
می دهد خدمات مددکاری مختلفی به 
آموزان  دانش  از  نفر  و ۱۵۴  هزار   ۲۴

ارائه شده است.
اقدامات تکمیلی

اقدامات  برخی  اقدامات،  این  کنار  در 

تکمیلی نیز به منظور ارائه خدمات به 
دانش آموزان جهت پیشگیری از آسیب 
که  بوده  کار  در دستور  اجتماعی  های 
می توان به توسعه ۷۲۴ گروه مدیریت 
فوریت های روانی و اجتماعی در سطح 
استانها و مناطق، راه اندازی کانال برنامه 
ملی نماد در بستر برنامه شاد، راه اندازی 
خط ملی نماد به شماره ۱۵۷۰ اشاره کرد 
که فقط در ۴ ماه در سال تحصیلی سال 
۱۴۰۰-۱۴۰۱ که ۲۱ هزار و ۴۵۷ نفر 
در موضوعات مختلف با این خط تماس 
گرفته اند. آیا نماد در کاهش آسیب پذیری 

دانش آموزان موفق بوده است؟
هزار   21 در  فط  نماد  کامل  نسخه 

مدرسه اجرایی شده است
براساس برنامه ریزی ها باید نماد در سال 
تحصیلی ۱۳۹۹-۱۴۰۰ در همه مدارس 
کشور استقرار و تثبیت شده باشد، اما تا 
این سال نسخه کامل نماد در ۲۱ هزار 
از  درصد  یا ۱۷.۴۵  مدرسه  یا  مدرسه 
مدارس اجرا شده و البته نسخه کوتاه آن 
در همه مدارس اجرا شده است.بر این 
اساس می توان گفت چتر این نظام هنوز 
دانش  و  مدارس  همه  و  نیست  فراگیر 
دلیل  به  و  گیرد  برنمی  در  را  آموزان 
در  آن  از  هایی  بخش  سازی  یکپارچه 
برهه های از زمان از دسترس خارج شده 
یا هنوز از دسترس خارج است و هنوز 
سامانه برخط مقبول ارائه نشده و به نظر 
میرسد تا با نقطه پوشش کامل فاصله 
دارد. پرداخت اعتبارات این سامانه نیز با 
نوسان مواجه بوده و میزان پرداختی های 
آن به ازای هر دانش آموز اندک است. 
نماد همچنین همه آسیب های اجتماعی 
ندارد  پوشش  تحت  را  شده  شناسایی 
و این می تواند از یکسو منجر به عدم 
پیشگیری از برخی از آسیب ها و کاهش 
آنها شود و از سوی دیگر همین آسیبها 
در چرخه ای دیگر منجر به آسیب های 
اجتماعی دیگر شود.برای مثال عدم توجه 
به کاهش خشونت و قلدری در سطح 
در  اختال  به  منجر  تواند  می  مدرسه 
عملکرد تحصیلی و ترک تحصیل شود 
و اینها نیز منجر به بزهکاری شوند. برنامه 
های پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
در نماد دارای دو نقطه عطف غربالگری و 
توجه همزمان به دانش آموزان، معلمان 
توجه  است.این  و سرپرستان  والدین  و 
می تواند به بهبود روابط، افزایش دانش، 
مهارت های مراقبت )مراقبت از خود یا 
فرزند / دانش آموز(، دلبستگی و پیوند 
به والدین و مدرسه و لذا پیشگیری از 

آسیب های اجتماعی منجر شود.

آیا نماد در کاهش آسیب پذیری دانش آموزان موفق بوده است؟

ایران نیازمند فرهنگ سازی و
 درخت داری است تا درخت کاری

زمان طلایی برای به حداقل رساندن
 آسیب های سکته مغزی

همزمان با فرارسیدن ۱۵ اسفند روز درختکاری، همایش برای نجات 
زاگرس به میزبانی پارک ملی علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی و 

دانشگاه علم و فرهنگ برگزار شد.
همزمان با روز درختکاری، همایش برای نجات زاگرس به میزبانی پارک 
ملی علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی و دانشگاه علم و فرهنگ 
برگزار شد. در این همایش که با حضور عاقه مندان به محیط زیست 
و دانشجویان و هنرمندان رشته های هنری همراه بود، حاضران ضمن 
کاشت نمادین ۲۰۰ بذر بلوط، با روش های خاقانه برای حفظ محیط 
زیست و همچنین کسب درآمد از رشته های هنری در عین حفاظت 
از محیط زیست آشنا شدند. محمد درویش پژوهشگر و کنشگر حوزه 
محیط زیست کشور در این همایش در سخنانی اظهار کرد: امروز وسعت 
رویشگاه های جنگلی ایران به ۱۲ میلیون هکتار کاهش یافته و هشت 

میلیون هکتار جنگل را طی ۱۰۰ سال گذشته از دست داده ایم.
وی به اهمیت بسیار بالای رویشگاه های زاگرس اشاره کرد و گفت: 
زاگرس که ۴۵ درصد آب مورد نیاز ایران را تامین می کند، در معرض 
فروپاشی است و وسعت رویشگاه زاگرس به ۶ میلیون هکتار کاهش یافته 
است. عضو هیات علمی بازنشسته موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع 
با بیان اینکه اکنون ۳۰ درصد زاگرس در معرض خشکیدگی کامل قرار 
گرفته افزود: واقعیت این است که زاگرس از هیچ نهال جدیدی برخوردار 
نیست و اغلب درختان آن کهنسال شده اند. وی با بیان اینکه طی ۵۰ 
سال اخیر هیچ نهال جدیدی در زاگرس رویش نکرده است، افزود: این 
در حالیست که در ۵۰ سال اخیر پنج میلیارد نهال در قالب طرح های 
مختلف کاشته شده اما طی این سالها نه تنها این پنج میلیارد نهال جدید 
را از دست داده ایم، بلکه ۲ میلیون هکتار از جنگل های کشور نیز کاهش 
یافته است. این کارشناس محیط زیست دلیل اصلی کاهش درختان 
زاگرس را مسائلی همچون فقر مردم زاگرس نشین و وابستگی آنها به 
دام و کشاورزی، دانه های بلوط، تولید غیرقانونی زغال عنوان کرد و افزود: 

به عبارتی زاگرس می میرد تا زاگرس نشینان زنده بمانند.
وی تاکید کرد: باید بتوانیم معیشت مردم را طوری فراهم کنیم که 
دیگر برای معیشت خود به مرگ زاگرس راضی نشوند و باید به آنها 
آموزش دهیم که چگونه محیط زاگرس را حفظ کنند. درویش ادامه 
داد: درختکاری لازم است و باید درختانی در ایران کاشته شوند که با 
شرایط اقلیمی ما متناسب باشند، نه درختانی که غیر بومی هستند 
و سازگاری با ایران ندارند. به نقل از پارک علوم و فناوری های نرم و 
صنایع فرهنگی جهاد دانشگاهی، وی ضمن نقد طرح های جنگل 
بدون  نهال  در کشور، کشت  اخیر  های  سال  در  انجام شده  کاری 

مواظبت و تداوم حمایت از آن را کاری بیهوده دانست.

متخصص مغز و اعصاب دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان 
از سلول های مغز بدون داشتن  اینکه هنگام سکته مغزی بسیاری 
شانس بازسازی، می میرند و زمان از اهمیت بالایی برخوردار است، 
گفت: بعد از دیدن عائم سکته مغزی، فرد را باید هر چه سریعتر به 

مراکز درمانی برسانید تا آسیب های مغزی به حداقل برسد.
سکته مغزی یکی از عوارض سبک زندگی ناسالم است که اغلب به 
دلیل فشار خون بالا، دیابت، تغذیه نامناسب و استرس زیاد رخ می دهد 
و از آنجا که این واقعه ممکن است برای هر یک از اطرافیان ما رخ دهد، 
بهتر است اقدامات اورژانسی در زمان بروز سکته مغزی را یاد بگیریم.

دکتر آناهیتا ذوقی در این باره معتقد است:  با پیشرفت تکنولوژی، 
دانش بشر، بهداشت و دسترسی آسان تر به امکانات طول عمر بشر 
افزایش یافته و شیوع سکته های مغزی در دنیا بیشتر گزارش شده 
است. وی افزود: نخستین و مهمترین عامل بروز سکته های مغزی سن 
است یعنی هر چه سن بالاتر رود، شانس بروز سکته های مغزی هم به 
مراتب بیشتر می شود. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی با اشاره به نقش جنسیت در بروز سکته های مغزی گفت: در 
مردان سکته مغزی بیش از زنان است در حالی که نژاد نیز بر بروز 
انواع سکته ها بی تاثیر نیست. وی با اشاره به این که سیاه پوستان 
بیشتر از سفید پوستان در معرض حمله سکته مغزی قرار دارند، ادامه 
داد: سبک زندگی اشتباه هم می تواند عامل خطر سکته مغزی باشد.

به گفته ذوقی، چنانچه در خانواده یا بستگان نزدیک سابقه سکته 
مغزی وجود داشته باشد، این افراد نیز در دسته گروه های پرریسک 
ابتا به سکته هستند. متخصص مغز و اعصاب دانشگاه علوم پزشکی 
شهیدبهشتی با بیان اینکه با مداخاتی می توان از بروز سکته های 
مغزی پیشگیری کرد ادامه داد: برای مثال ابتا به فشار خون ارتباط 
با بروز سکته مغزی دارد، هر چه فشار خون بالاتر باشد  مستقیم 
شانس سکته نیز بیشتر است. دیابت قندی یکی دیگر از دلایل بروز 
سکته های مغزی است که این عضو هیات علمی دانشگاه به آن 
اشاره کرد و افزود: اگر فردی همزمان فشار خون و دیابت داشته 
باشد، شانس بروز سکته مغزی در او ۲ برابر سایرین است. وی با بیان 
این که چربی خون بالا و سطح کلسترول خون نیز در بروز سکته های 
مغزی اثر گذارند، افزود: به هر میزان که سطح کلسترول خون بالاتر 
باشد، شانس سکته های مغزی بیشتر است. ذوقی با یادآوری اینکه 
مصرف سیگار نیز می تواند منجر به سکته مغزی شود، ادامه داد: 
میزان مصرف سیگار با سکته های مغزی، ارتباط دارد به هر میزان 
که بیشتر از سیگار مصرف شود به همان اندازه احتمال سکته بالاتر 
می رود.عضو هیات علمی دانشگاه تاکید کرد: البته اگر پنج سال از 
ترک سیگار گذشته باشد و فردی دچار حمله سکته شود، علت بروز 

سکته نمی تواند ارتباطی به مصرف سیگار داشته باشد.

پزشکی و سلامت محیط زیست 

 ماری جوانا از مواد مخدر رایج بویژه در 
بین جوانان در جهان است که مصرف آن 
به هر شکل ممکن با افزایش خطر ابتا به 

حمله قلبی و سکته مغزی مرتبط است.
مطالعه، کشیدن،  این  نتایج  اساس  بر   
بخار کردن یا خوردن ماری جوانا حتی در 
افرادی که هیچ گونه بیماری قبلی ندارند و 
دخانیات مصرف نمی کنند، با افزایش قابل 
توجه خطر حمله قلبی و سکته مغزی 
همراه است. این مطالعه همچنین نشان 
می دهد که هر دو گروه مصرف کنندگان 
روزانه و غیرروزانه ماری جوانا در مقایسه 
با افرادی که این ماده مخدر را مصرف 
قرار  بیشتر  افزایش خطر  با  نمی کردند، 
گرفتن در معرض حمله قلبی و سکته 
که  درحالیست  این  بودند.  روبرو  مغزی 
خطر ابتا به عوارض یاد شده برای مصرف 
کنندگان روزانه به طور قابل توجهی بالاتر 
است، به نحوی که خطر سکته مغزی در 
میان این افراد ۴۲ درصد و خطر حمله 

قلبی نزد آنها ۲۵ درصد افزایش می یابد.
روزهای  تعداد  افزایش  با  این،  بر  عاوه 
مصرف ماری جوانا در ماه، شدت و احتمال 

وقوع این حمات نیز بیشتر می شد.
شبکه  تازگی  به  که  گزارشی  اساس  بر 
خبری یورونیوز منتشر کرده، "آبرا جفرز" 
عمومی  بیمارستان  در  داده  تحلیلگر 
و  آمریکا  بوستون  شهر  ماساچوستِ 
محقق در زمینه تبعات مصرف دخانیات 
و ترک سیگار می گوید: دود ماری جوانا 
ندارد جز  تنباکو  با دود  تفاوت چندانی 
 THC آنکه اولی حاوی ماده  روان گردان

)تتراهیدروکانابینول( و دومی آغشته به 
نیکوتین است.

به گفته وی، این مطالعه نشان می دهد 
که کشیدن )دود کردن( ماری جوانا مانند 
توجهی  قابل  خطرات  سیگار،  کشیدن 
همراه  به  عروقی  قلبی  سیستم  برای 
دارد؛ این یافته به ویژه با توجه به افزایش 
مصرف ماری جوانا و کاهش مصرف سنتی 

دخانیات، اهمیت زیادی پیدا می کند.
و  بالینی  داروسازی  استاد  پیج"  "رابرت 
طب فیزیکی در مدرسه اسکاگزِ دانشکده 
می گوید:  نیز  آمریکا  کلرادو  داروسازی 
تحقیقات  با  مطالعه  این  یافته های 
روزانه  مصرف  داده  نشان  که  دیگری 
عروق  بیماری  افزایش  به  ماری جوانا 
کرونر قلب، حمله قلبی و سکته مغزی 
گفته  به  دارد.  همخوانی  است،  مرتبط 
این محقق، نتایج این مطالعه پیامدهای 
بسیار مهمی برای سامت عمومی دارد 
و باید به عنوان فراخوانی برای عمل نزد 
تمامی متخصصین حوزه سامت مورد 

توجه قرار گیرد چرا که این تحقیق به 
داده های  و  تحقیقات  از  انبوهی  حجم 
دیگر افزوده می شود که نشان می دهند 
قلبی  بیماری های  و  ماری جوانا  مصرف 
بالقوه  ترکیب  است  ممکن  عروقی 
خطرناکی باشند. آقای پیج در انجام این 
مطالعه نقشی نداشته اما پیش تر ریاست 
بیانیه علمی  نویسندگان داوطلب  گروه 
سال ۲۰۲۰ در رابطه با مصرف پزشکی 
و تفریحی ماری جوانا و سامت قلب و 

عروق را بر عهده داشته  است.
خطر برای پیر و جوان به یک اندازه 

واقعی است
این مطالعه که به تازگی در مجله انجمن 
قلب آمریکا منتشر شد، داده های مربوط 
به ۴۳۰ هزار فرد بزرگسال را مورد تجزیه 
ها  داده  این  است؛  داده  قرار  تحلیل  و 
میادی   ۲۰۲۰ تا   ۲۰۱۶ سال های  در 
عوامل  بر  نظارت  ملی  سامانه  طریق  از 
نظرسنجی  صورت  به  رفتاری  خطر 
تلفنی سراسری توسط مراکز کنترل و 

متحده  ایالات  بیماری های  پیشگیری 
کنندگان  شرکت  بود.  شده  جمع آوری 
در این نظرسنجی بین ۱۸ تا ۷۴ سال 
سن داشتند و میانگین سنی آنها ۴۵ سال 
بود. تقریباً ۹۰ درصد از سوال شوندگان 
استفاده  جوانا  ماری  از  بزرگسال 
 ۶۳ از  بیش  که  حالی  در  نمی کردند، 
درصد آنها گفته بودند هرگز از دخانیات 

استفاده نکرده اند.
جوانا،  ماری  کنندگان  مصرف  میان  در 
تقریباً ۷۴ درصد سیگار کشیدن را رایج 
که ۴  کردند  اعام  مصرف  روش  ترین 
درصد آنها مصرف کنندگان روزانه بودند، 
میزان  از  کمتر  درصد   ۷ که  حالی  در 
توجه  جالب  کردند.  می  مصرف  روزانه 
است که تقریباً ۲۹ از مصرف کنندگان 
روزانه ماری جوانا و ۴۴ درصد از مصرف 
کنندگان غیر روزانه هرگز از سیگارهای 
معمولی استفاده نکرده بودند. این تحقیق 
نشان می دهد که جوانان، مردان زیر ۵۵ 
سال و زنان زیر ۶۵ سال که از ماری جوانا 
اینکه  از  نظر  کنند، صرف  استفاده می 
از دخانیات سنتی استفاده می کنند یا 
خیر، ۳۶ درصد بیشتر در معرض خطر 
ابتا به بیماری عروق کرونر قلب، حمله 
قلبی و سکته مغزی قرار دارند. مصرف 
ماری جوانا در میان افراد مسن در حال 
افزایش است. یک مطالعه در سال ۲۰۲۰ 
نشان داد که تعداد سالمندان آمریکایی 
بالای ۶۵ سال که طی سال های ۲۰۱۵ 
تا ۲۰۱۸ ماری جوانا مصرف می کردند دو 

برابر شده است.

عمومـی  روابـط  اعـام  اسـاس  بـر   
اسـتناد  بـا  دارو  و  غـذا  سـازمان 
داروی  مسـتند،  گزارشـات  بـه 

اعـام  تقلبـی  را  »دیسـپورت ۵۰۰« 
کـرد و از مـردم خواسـت در صـورت 
موضـوع  فـرآورده،  ایـن  مشـاهده 

دارو  و  غـذا  معاونت هـای  بـه  را 
اطـاع  پزشـکی  علـوم  دانشـگاه های 
دهنـداداره کل اعـام کنند. سـازمان 

غـذا و دارو داروی دیسـپورت ۵۰۰ را 
تقلبـی دانسـت و از افراد خواسـت از 

کننـد. خـودداری  آن  تزریـق 

مصرف ماری جوانا خطر حملات قلبی و سکته مغزی را افزایش می دهد

هشدار سازمان غذا و دارو درباره »دیسپورت ۵۰۰ تقلبی«
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گزینه جانشینی توخل تمدید کرد

ورزشـی 7
اخبارجهان ورزش

سرمربی سپاهان:  ژاوی: بارسا بهتر شده است
شرایط بازی با یک کارت قرمز عوض شد

سـرمربی آبی -اناری ها پـس از پیروزی تیمش برابر مایـورکا از تحول 
مثبت بارسـا صحبت کرد.

بارسلونا در آغاز هفته بیست وهشتم لالیگا توانست با یک گل مایورکا را 
شکست دهد. ژاوی هرناندس از عملکرد شاگردانش در این بازی راضی 
آنها را شایسته کسب پیروزی دانست. سرمربی آبی-اناری ها  بود و 
در سخنانی که روزنامه آس اسپانیا منتشر کرد، گفت: برای ما بازی 
سختی بود؛ چرا که مایورکا فوتبال بسیار خوبی را به نمایش می گذارد. 
پنالتی ای را از دست دادیم که می توانست سرنوشت بازی را تغییر دهد.

او ادامه داد: بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم و توانستیم فرصت های 
جدی را روی دروازه حریف خلق کنیم. سه امتیاز مهم را کسب کردیم؛ 

سه امتیازی که همچنان ما را در کورس قهرمانی نگه داشت. 

سرمربی تیم فوتبال سپاهان گفت: پیش از اخراج برایان دابو صحنه هایی 
بود که برای ما مشکوک بود و شرایط بازی با یک کارت قرمز عوض شد.

ژوزه مورایس شامگاه جمعه در نشست خبری پس از بازی سپاهان و 
پیکان که با برُد سه بر ۲ تیم پیکان همراه بود، افزود: بازی در مسیر 
خوبی شروع شد ولی در نهایت شرایط متفاوتی مهیا شد تا نتوانیم 
نتیجه لازم را به دست بیاوریم. وی ادامه داد: بیان اتفاقات بازی، ساده  
نیست،اشتباهاتی که تیم ما انجام می دهد، طبیعی نیست ولی امیدوارم 
به سرعت به حالت گذشته برگردیم، باید ریکاوری کنیم، تنها چهار روز 
آینده با فولاد بازی داریم و بازیکنان باید برای بازی بعدی آماده شوند 
و بیشتر مثبت فکر کنیم. سرمربی سپاهان تصریح کرد: عبور از شرایط 
فعلی تنها با برُد امکانپذیر است، تا روزی که ببریم این شرایط ادامه 
خواهد داشت، تمام تاش مان را می کنیم تا بازیکنان را تا بازی بعد 
خوب بازیابی کنیم و آماده بازی پیش رو مقابل فولاد خوزستان شویم.

مدیریت  را  بازی  دیگری  بشکل  اول  نیمه  در  اگر  اظهارداشت:  وی 
می کردیم، از آن جا که به اندازه کافی موقعیت داشتیم می توانستیم 
برنده باشیم ولی نیمه اول با نتیجه ۲ بر یک به سود حریف به پایان 
رسید. مورایس درباره خط دفاعی زردپوشان در دیدار امروز گفت: دفاع 
یک تیم تنها مربوط به یک بازیکن نیست، سیاوش بازی خوبی انجام 
داد و دانشگر نیز عملکرد فوق العاده ای داشت و بنظرم حتی دابو می تواند 
در دفاع مرکزی بازی کند ولی متاسفانه امروز اخراج شد. شما در مورد 
یک بازیکن صحبت می کنید و این در حالی است که من کار تیمی را 
می بینم، عیسی عباس از پرتغال به این جا آمده و بازیکن خوبی است 
ولی هنوز زمان کافی برای هماهنگی نداشته است. وی خاطرنشان کرد: 
فشارهای زیادی روی برخی بازیکنان هست که اجازه نمی دهد، بازیکنان 
عملکردشان را نشان دهد و در مورد عیسی عباس نیز، او بیش تر از ۱۰ 
یا ۱۵ دقیقه بازی نکرد زیرا بنظرم هنوز بطور کامل آماده نیست. او 
ادامه داد: دلیل این که در مورد عیسی عباس صحبت می کنید را متوجه 
نیستم ، عیسی عباس می تواند در آینده به تیم کمک کند و امیدوارم با 
اسم این بازیکن، از بازیکن دیگری دفاع نکنید.سرمربی سپاهان در پایان 
نشست خبری در واکنش به استعفای مدیرعامل باشگاه سپاهان گفت: 

صحبت در مورد برخی چیزها در حیطه من نیست.

سه مربی شاغل در لیگ برتر معتقدند با افزایش کیفیت 
بیشتر  اسپانسرهای  و  خارجی  بازیکن  جذب  داوری، 

می توانیم شاهد لیگی پویاتر و جذاب تر باشیم.
 بیست و سومین دوره از مسابقات والیبال قهرمانی لیگ 
برتر زنان ایران از پنجم آبان با حضور هفت تیم مهرسان، 
هوران یزد، پیکان تهران، فولاد مبارکه سپاهان، ذوب 
آهن اصفهان، مس رفسنجان و سایپا تهران آغاز شد 
که با قهرمانی تیم سایپا به پایان رسید. تیم های سایپا و 
مهرسان در سومین و آخرین دیدار فینال لیگ برتر زنان 
در سالن فدراسیون به مصاف یکدیگر رفتند که سایپا با 
کسب پیروزی سه بر صفر به مقام قهرمانی دست یافت. 
فینال این رقابت ها به صورت دو برد از سه به صورت 
متمرکز در تهران برگزار شد که دو بازی به سود سایپا به 
پایان رسید. نارنجی پوشان در مرحله نیمه نهایی با دو برد 
متوالی مقابل ذوب آهن اصفهان جواز حضور در فینال را 
به دست آوردند، سایپایی ها در مجموع ۱۷ مسابقه خود 
در لیگ برتر زنان، ۱۵ برد به دست آوردند و جام قهرمانی 
را بالای سر بردند. مهرسان نیز در مرحله گروهی هشت 
برد و ۲۵ امتیاز و جایگاه سوم جدول را کسب کرد و 
شاگران رشیدی در مرحله نیمه نهایی سه بار به مصاف 
فولاد مبارکه سپاهان رفتند که در دو دیدار نتیجه را به 
نفع خود کردند و در نهایت نایب قهرمان لیگ برتر شدند. 
ذوب آهن اصفهان همانند سال گذشته و فولاد مبارکه 
سپاهان برای نخستین حضور در جایگاه سوم مشترک 
ایستادند؛ همچنین تیم پیکان تهران که در سال گذشته 
قهرمان فصل شده بود، در رده ششم این رقابت ها ایستاد.

به فینال رسیدن تیم مهرسان دور از ذهن بود
نیلوفر حجتی، سرمربی تیم والیبال سایپا در رابطه با 
شرایط برگزاری لیگ برتر والیبال بانوان به خبرنگار ایمنا 
می گوید: در این فصل لیگ را با هفت تیم آغاز کردیم، 
اما با جریان لیگ برتر همه متوجه شدند که سطح تیم ها 
بالا رفته است و بازیکنان در همه تیم ها پخش شدند. 
رقابت ها پایاپای برگزار شد و در دور برگشت جابه جایی 
رتبه تیم ها نشان دهنده سختی رقابت ها و جذابیت لیگ 
بود. وی می افزاید: به فینال رسیدن مهرسان خارج از 
امکان حضور تیم  ذهن ها بود زیرا که عقیده داشتند 

سپاهان در فینال مسابقات بیشتر است.
سرمربی تیم والیبال سایپا بیان می کرد: نیم فصل فرصتی 
بود برای تیم ها که بتوانند مهره های جدید جذب کنند 
و این موضوع تأثیر مثبتی بر عملکرد همه تیم ها داشت؛ 

تکنیک های  بتوانند  بازیکنان  که  بود  زمانی  نیم فصل 
جدیدی را تمرین کنند و نقاط ضعف خود را رفع کنند.

هدف باشگاه روی سکو رفتن در مسابقات آسیا است
جام  مسابقات  برای  تا  تاشیم  در  می دهد:  ادامه  وی 
که  جلساتی  طبق  شویم،  آماده  آسیا  باشگاه های 
داشتیم هدف باشگاه روی سکو رفتن تیم در مسابقات 
جام باشگاه های آسیا است. اگر بتوانیم بازیکن خارجی 
بود.جای  خواهیم  موفق تر  کنیم  جذب  را  مدنظرمان 
بازیکن خارجی در لیگمان خالی است و اگر فعالیتم را تا 
سال آینده ادامه دهم، درخواست جذب بازیکن خارجی را 
به باشگاه خواهم داد زیرا که بازیکن خارجی باعث پویایی 
لیگ می شود و کیفیت بازیکن های داخلی کنار بازیکن 
خارجی افزایش می یابد. وی تصریح می کند: اشتباهات 
داوری هم پیش می آید، اما طی فصل بر سر موضوعات 
داوری به مشکل برخوردیم و همه تیم ها نسبت به سطح 
داوری اعتراض داشتند زیرا که تمرکز داور در شرایط 
سخت و پوئن های حساس ناکافی بود و تمرکز لازم را 
نداشتند، اما تا انتهای لیگ کیفیت داوری بهتر شده بود. 
سرمربی تیم والیبال سایپا می افزاید: همانطور که تیم ها 
از ابتدای فصل تاش و تمرین می کنند، داوران نیز باید 
تمرین خاص خود را انجام دهند یا در تمرینات تیم های 
دیگر را شرکت کنند و در تمرینات آنها سوت بزنند تا 
اشکالاتشان رفع شود، این امر باعث می شود از ابتدای 

فصل آینده پر قدرت ظاهر شوند.
برگزاری لیگ به صورت متمرکز در تهران مفیدتر 

خواهد بود
وی بیان می کند: با توجه به شرایط اقتصادی اگر بخواهیم 
لیگ متمرکز برگزار شود، برای تیم های شهرستانی سخت 
خواهد شد، اما اگر تیم ها بتوانند برای برگزاری لیگ به 

تهران بیایند شرایط مساعدتر خواهد شد زیرا رفت وآمدها 
و به خصوص در شرایط جوی بد کیفیت بازی ها را کم 
می کند. حجتی ادامه می دهد: اگر اسپانسرهای بیشتری 
جذب شوند باعث می شود کیفیت لیگ بالا رود و تیم های 
زیادی شرکت کنند زیرا که در لیگ دسته یک تیم های 
زیادی داریم که از کیفیت خوبی برخوردار هستند، اما 
دیده نمی شوند. وی تشریح می کند: اکنون روند استفاده 
از بازیکنان جوان دیده شد که تا انتهای لیگ پیشرفتشان 
را شاهد بودیم، نسلی که در گذشته حاضر بوده است به 
تقویت شدن نیاز دارد و جوان های خوب و با استعدادی 
داریم که امیدوارم بتوانند به پیشرفت والیبال کمک کنند.

تصمیم  می کند:  عنوان  سایپا  والیبال  تیم  سرمربی 
خوب فدراسیون با هم اندیشی مربیان، برگزاری فینال 
دو اصله بود زیرا که تیم ها شانس مجدد داشتند و 

حساسیت مسابقه فینال کمتر شده بود.
در نیمه دوم فصل عملکرد بهتری را به نمایش گذاشتیم

در  مهرسان  والیبال  تیم  سرمربی  رشیدی،  فاطمه 
خصوص سطح لیگ برتر والیبال بانوان به خبرنگار ایمنا 
می گوید: بازیکنان جوان و با استعداد بسیار خوبی را داریم 
و این بازیکنان وارد میدان شوند و تورنمنت های زیادی 
انجام دهند.  تجربه  کنند، می توانند کسب  را شرکت 
تاش ما در زمان نیم فصل رفع نقاط ضعف بازیکنانمان 
بود و در نیم فصل دوم توانستیم عملکرد بهتری را به 
نمایش بگذاریم. وی می افزاید: تیم هایی که بازیکن جوان 
بیشتری در اختیار داشتند در نیم فصل دوم بهتر موفق تر 
بودند و با توجه به تمرینات بیشتری که داشتند از لحاظ 

کیفی نیز از کیفیت خوبی برخوردار شده بودند.
ترکیب  می کند:  بیان  مهرسان  والیبال  تیم  سرمربی 
جوانان و بازیکنان با تجربه می تواند کمک کننده باشد، 
اما مربیان باید اجازه بازی به بازیکن های جوان را بدهند 
تا شاهد رشد و شکوفایی آنان باشیم، تا بتوانیم در ادامه 
نیروی جوان را به تیم ملی تزریق کنیم. در سال جاری 
توانستم رسالتم را در کشورمان به اتمام برسانم زیرا تیمی 
را که هیچکس انتظارش را نداشت به مقام نایب قهرمانی 

رساندم با اینکه بازیکنانم جوان و کم تجربه بودند.
رشیدی ادامه می دهد: داوران مانند مربیان و بازیکنان 
باعث  که  موضوعی  همیشه  اما  ندارند،  زیادی  تجربه 
اعتراض من بوده است شرایط داوری شهرستان ها است 
عملکرد  و  می کنند  عمل  داوران خطمان ضعیف  که 

ضعیف آنها بر امتیازات تأثیر گذار است.

فدراسیون جهانی شطرنج در واکنش به شکست مرد شماره یک شطرنج ایران مقابل قهرمان مسابقات شطرنج مسترز 
پراگ نوشت: شطرنج باز ازبکستانی در یک بازی پرتنش موفق شد به پیروزی دست یابد.

پرهام مقصودلو در دور نهم و پایانی مسابقات شطرنج مسترز پراگ، به مصاف گوکش هندی رفت و به تساوی 
رسید. مرد شماره یک شطرنج ایران با این تساوی پنج امتیازی شد و در رده سوم این رقابت ها قرار گرفت. در پایان 
این رقابت ها، نودیربک عبدالستارُف ازبکستانی با کسب ۶.۵ امتیاز قهرمان این مسابقات شد. فدراسیون جهانی 
شطرنج در واکنش به پایان این رقابت ها نوشت: نودیربک عبدالستارُف ۱۹ ساله موفق شد قهرمانی این مسابقات را 
به نام خود کند. او مهم ترین آزمونش را در دور ماقبل پایانی برابر پرهام مقصودلو برگزار کرد که توانست شطرنج باز 
ایرانی را در نبردی پرتنش شکست دهد و عنوان قهرمانی را از آن خود کند. نودیربک عبدالستارُف در این باره 
ابراز خوشحالی کرد و گفت: بدیهی است که بسیار خسته ام اما در عین حال از قهرمانی در این تورنمنت بسیار 
خوشحالم. این یک دستاورد بزرگ برای من و حرفه من است. در این مسابقات بهترین عملکردم را به نمایش 
گذاشتم.  مرد شماره یک شطرنج ایران با پنج امتیاز در رده سوم این رقابت ها قرار گرفت. مقصودلو در دور اول و 
دوم این مسابقات به پیروزی رسید و در دور سوم، چهارم و پنجم برابر حریفانش به تساوی دست یافت. او در دور 
ششم این رقابت ها شکست خورد اما با پیروزی در دور هفتم توانست نتایج را جبران کند. مرد شماره یک شطرنج 
ایران در دور هشتم مقابل نودیربک عبدالستارُف بازی را واگذار کرد و همین باعث شد که امید قهرمانی را از دست 
بدهد. در دور نهم و پایانی مقصودلو بازی را با تساوی به اتمام رساند تا از ۹ امتیاز ممکن، ۵ امتیاز را کسب کند.

یس فدراسیون تنیس روی میز گفت: بخت نخست رزرو تیمی المپیک هستیم. اگر تیمی انصراف دهد ما به سهمیه تیمی 
می رسیم اما محال است که تیمی انصراف دهد.مهردادعلی قارداشی درباره عملکرد تیم ملی تنیس روی میز در مسابقات 
جهانی کره جنوبی، اظهار کرد: عملکرد بچه ها در این مسابقات خیلی خوب بود و ما از رده ۲۷ دنیا به رده ۱۶ جهان صعود 
کردیم. در این سطح واقعا تیم ملی تنیس روی میز ما شاهکار کرد و این عملکرد بی سابقه بود. با عملکرد بسیار عالی برادران 
عالمیان و امیرحسین هدایی نتیجه آن را دیدیم که الان جزو ۱۶ تیم برتر جهان و بخت نخست رزرو تیمی المپیک هستیم. 
امیدوارم این موفقیت ها برای کسب سهمیه به ویژه در آسیایی میانه ادامه داشته باشد. اگر تیمی انصراف دهد ما به سهمیه 
تیمی می رسیم اما محال است که تیمی انصراف دهد.در مسابقات قهرمانی جهان کره جنوبی ۲۰۰ کشور دنیا از ۵ قاره 
جهان مسابقه دادند و در نهایت ۴۰ تیم منتخب به فینال جام جهانی راه یافتند که مدعی و قوی بودند و نتایج ما نسبت 

به دوسال قبل، بی نظیر بود. نسبت به ۸۰ سال گذشته در مسابقات جهانی شاهکار تاریخی کردیم.

حضور اسپانسرهای قدرتمند لیگ برتر را جذاب تر می کند

واکنش فدراسیون جهانی شطرنج 
به شکست مقصودلو مقابل قهرمان مسترز پراگ

تیم ملی تنیس روی میز چگونه المپیکی می شود؟

دروسی: کار خاصی در رم نکردم

نقطه قوت لیورپول برابر سیتی از دید کاراگر

سران اشتوتگارت از تمدید قرارداد هوینس با این تیم خبر دادند. سباستین 
هوینس، سرمربی اشتوتگارت قرارداد خود را با این تیم تمدید کرد تا 
زمزمه ها مبنی بر رفتن او از این تیم از بین برود.  قرارداد قبلی او در سال 
۲۰۲۵ به پایان می رسد و حالا قرارداد جدید این مربی جوان با اشتوتگارت 
تا ۳۰ ژوئن ۲۰۲۷ اعتبار دارد. به گزارش بیلد، پیش از این رسانه ها گزارش 
داده بودند که هوینس کاندیدای جانشینی توماس توخل در بایرن است. 
سباستین برادرزاده اولی هوینس، رییس پیشین بایرن است. او مربیگری 
تیم جوانان بایرن را بر عهده داشته است و پس از آن با هوفنهایم همکاری 
داشت و آوریل ۲۰۲۳ به عنوان سرمربی راهی اشتوتگارت شد و تا این جا 
خوب ظاهر شده است. اشتوتگارت در فصل جاری، در رده سوم بوندس 

لیگا قرار دارد و توانسته عملکرد خوبی داشته باشد.

سرمربی رم از عملکرد شاگردانش در دیدار با برایتون تمجید کرد.
رم در بازی رفت مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا ۴ بر صفر برایتون را 

شکست داد تا برای دیدار برگشت کار نسبتا راحتی داشته باشد.
دانیله دروسی، سرمربی رم بعد از این دیدار به اسکای گفت: بازیکنان 
من تقریباً کامل بودند و بازی فوق العاده ای ارائه کردند. با تاشی که 
انجام دادند توانستیم برنده شویم. امشب همه بازیکنانم جنگیدند و 
حتی دیدم دیبالا وسط زمین تکل می زد. اگر در چنین بازی هایی 
چنین نگرشی نداشته باشید به مشکل می خوریم. ما مستحق این برد 
پرگل بودیم. تیم های روبرتو دزربی زمانی که مالکیت توپ را در اختیار 
دارند بسیار متنوع و خطرناک در زمین عمل می کنند بنابراین باید با 
تمام هوش تان برابر حریف قرار بگیرید.  او درباره پیشرفت رم زیر نظرش 
اضافه کرد: فکر می کنم هر تیمی فراز و نشیب دارد. راستش من کار 
زیادی نکردم. همه چیز خیلی راحت پیش رفت. خیلی خوشحالم اما 
فکر می کنم با توجه به بازیکنانی که داریم باید در بازی های مان اینطور 
ظاهر شویم. بازیکنانی داریم که هر مربی آرزوی داشتن آن ها را دارند. 
سعی می کنم بازیکنان را در تمرینات قوی کنم چون در فوتبال باید 
زیاد بدوید. در نیمه دوم لازم بود بیش تر بدویم و تاش خواهیم کرد در 
دیدارهای بعدی بهتر ظاهر شویم. او در پایان درباره تمدید قراردادش 
با رم گفت:  من فقط کاری را که دوست دارم انجام می دهم. الان فقط 
به دیدار با فیورنتینا فکر می کنم که بازی دشواری برای ما است و  یک 
هفته دیگر به انگلیس خواهیم رفت. اگر فکر کنیم  صعودمان قطعی 

است مشکل ساز خواهد شد. اصا به تمدید قرارداد فکر نمی کنم.

مدافع پیشین لیورپول عقیده دارد نیمکت قوی، عامل برتری لیورپول 
برابر سیتی در دیدار یک شنبه خواهد بود. یک شنبه در دیداری حساس 
و فینال گونه در لیگ برتر انگلیس دو تیم لیورپول و سیتی باید در 
آنفیلد برابر هم قرار گیرند. برنده این دیدار می تواند گام بلندی برای 
قهرمانی در این فصل لیگ برتر بردارد. به گزارش گاردین، جیمی کاراگر، 
مدافع پیشین لیورپول پیش از این دیدار درباره پیش بینی از نتیجه این 
سابقه گفت: از زمان اجرایی شدن قانون ۵ تعویض، هیچ کس بهتر 
از یورگن کلوپ از آن استفاده نکرده است. منچسترسیتی بهترین 
تیم در اروپاست و اکثر بازیکنانش ویژگی های فردی خوبی دارند اما 
لیورپول می تواند قهرمان لیگ شود چون لیورپول نیمکت قوی دارد و 
کلوپ می تواند با اتکا بر آن دیدار یک شنبه را پیروز شود.  لیورپول بعد 
از بیست و هفت هفته در صدر جدول رده بندی لیگ برتر قرار دارد 

و رقابت سختی با سیتی و آرسنال برای کسب عنوان قهرمانی دارد.

مربیان لیگ برتری والیبال بانوان:
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اور چینی بخش بین الملل سیزدهمین جشنواره بین المللی پویانمایی تهران بیان کرد: فیلم های 
انیمیشن ایرانی در سطح بسیار خوبی بودند و به پیشرفت فیلمسازی در ایران پی بردم.

یانتونگ زو داور چینی بخش بین الملل سیزدهمین جشنواره بین المللی پویانمایی تهران با ارزیابی 
مثبت از کیفیت فیلم هایی که دیده و داوری کرده است گفت: فیلم های انیمیشن با تکنیک های 
متفاوتی دیدم که بسیار جالب توجه بود. همچنین فیلم ها از کشورهای مختلفی بودند که نشان 

می دهد جشنواره پویانمایی تهران از سطح قابل قبولی برخوردار است.وی درباره معیارهای ارزیابی 
و سنجش فیلم ها در جلسه های داوری بیان کرد: تکنیک، احساسات، داستان و جلوه های بصری در 
داوری برایم مهم بود اما این موارد هیچ کدام به تنهایی در انتخاب یک فیلم دخیل نیست و همه این 
موارد را با هم در نظر می گیرم.به نظرم مخاطبان جشنواره پویانمایی تهران، دانشجوها و هنرجویان 

هستند که تماشای فیلم های جشنواره همچون کاس درسی برای آنها است.
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روایت سینماگر چینی از پیشرفت سینمای انیمیشن در ایران

کاریکاتور

  

معصومه طاهری / کیمیای ایران:   
»برمودا«  اسرارآمیز  مثلث  ماجرای 
که به دهه نود میادی برمی گردد، 
سالها پیش نقل رسانه های مکتوب 
رایج آن زمان بود. مجله دانستنی ها،  
داستان های هیجان انگیزی از اتفاقات 
»برمودا« را  برای مخاطبان در نشریه 
خوانندگان  رغبت  تا  می گنجاند 
کند،  بیشتر  کردن   دنبال  برای  را 
ولی این روزها به مدد تنوع و تعدد 
رسانه ها و داستان ها مختلف پرتهییج  
و  جذابیت   » برمودا  مثلث»  دیگر  
سوغات   حالا  و  نیست  اعجاب آور 
بیش از یک دهه زندگی کامران نجف 
زاده  خبرنگار بیست و سی در آمریکا 
در قالب برنامه »برمودا« دوباره روی 
آنتن آمده است و از شبکه نسبم در 
نه  که  برنامه ای  است؛  پخش  حال 
برای صداوسیما   آورده ای  هیچ  تنها 
تولیدی  یک  به  بلکه  است،  نداشته 
کسالت بار و خسته کننده صرفا برای 
پر کردن زمان و آنتن شباهت دارد 
قدیمی  و  سوخته  عنوان  از  غیر  به 
مخاطب  برای  که  »برمودا«  یعنی 
کششی  اطاعات  بمباران  تحت 
موضوعات  و  سوژه ها  تقریبا  ندارد  
تکراری و کلیشه ای است که نه حرف 
آن  در  تازه ای  نگاه  نه  دارند  تازه ا ی 
در  زاده  نجف  هرچند   دارد؛  وجود 

عمدتا  می خواهد  خود  »برمودا«  ی 
افراد حاشیه دار را دعوت کند تا کمی 
به محتوا هیجان بدهد و جاذب باشد، 
اما موفق نشده است اجرای خشک و 
منفعل و  تنبانه او همراه با مهمانان 
سایر  مثل  که  جذابش  چندان  نه 
می گویند  خود  زندگی  از  برنامه ها 
هم مزید بر علت شده است. او حتی 
نای حرف زدن هم ندارد چه برسد 
و  شصت  دهه  هیجانی  »برمودا«ی 
هفتاد را احیا کند و در رسانه ملی  

بیاورد!! 
البتـه همـان زمانـی کـه در آمریـکا  
و  اینترنتـی  گزارش هـای  بـود 
صـدای  انفعالـش  و  او  ترجمـه ای 
اعتـراض خیلی هـا را در آورده بـود؛ 
شـاید بتـوان گفـت نجـف زاد امروز 
تنهـا روی تولیـدات  دو دهـه قبـل 

خود در بیسـت و سـی موج سـواری 
می کنـد و در همـان دوران طایـی 
خبر بیسـت و سـی مانده است برای 
همین نیـاز به روز رسـانی دارد، زیرا 
قطعـا  شـرایط و زمـان تغییـر کرده  
مخاطب امروز هم مشـکل پسـندتر 
شـده اسـت و  نمـی تـوان  با ژسـت 
روشـنفکری و گذشـته  پیـش رفت. 
گفـت   بایـد  بـه صراحـت  هرچنـد 
انصافـا خبر بیسـت و سـی  سـکوی 
پـرش بسـیاری از خبرنگاران رسـانه 
انحصـار  در  ظاهـرا  کـه  بـود  ملـی 
هـم قـرار داشـت و کامـران نجـف 
از محصـولات آن  یکـی  زاده  هـم 
دوره درخشـان بیسـت و سی است؛  
دوره ای کـه  ایـن بخـش خبـری به 
نسـیت سـایر بخش های خبـری به 
بودنـد و  دلیـل خاقیـت و موجـز 

البته  شکسـتن سـاختارهای خبری  
بـه اصـاح بـرای مخاطـب گل کرد، 
بخـش  تنهـا   ۸۸ فتنـه  در  حتـی 
خبـری بود که  اجـازه پخش تصاویر 
مسـتقیم و خـاص را داشـت  همین 
انحصـار باعث شـده بود تـا خبرنگار 
آن و گوینـدگان  آن نـه تنها بیشـتر 
دیـده شـوند،  بلکـه  به برنـد هم در 
خبـر تبدیـل گردنـد و از همـان جا 
خبرنگاران بیسـت و سـی توانستند  
بـه جایگاههـای خـوب و معتبـری 
دعـوت و منتقـل گردند و نجـف زاده 
هـم راهـی آمریـکا شـد، ولـی گویـا 
خبرنـگار پویـا و فعال مـا تحت تاثیر 
و  شـور  آن  یانکی هـا  اسـتیک های 
بـرای گـزارش هـای  هیجانـی کـه 
اجتماعـی خـود داشـت را از دسـت 
داد و بـا آب بـه آب شـدن  خاقیـت 
و انـرژی خـود را  کنـار گذاشـت؛  به 
گونـه ای که انفعـال و خنثی بودنش 
را در »برمـودا« برخـاف اسـم برنامه  
بـه وضـوح می تـوان احسـاس کـرد؛ 
اتفاقـی کـه درایـن رقابـت تنگانـگ 
رسـانه ای امروز در رسـانه ملـی برای 
جلـب مخاطـب خـوب نیسـت و اگر 
بـدون خاقیت همین رویـه را دنبال 
کنـد قطعا باعث ریـزش مخاطب و از 
بیـن رفتن چهره سـابق این خبرنگار 
فعـال در ذهن مخاطبانش می شـود.  

علیرضا طلیسچی که این روزها مسیر حرفه ای اش در موسیقی دستخوش 
تغییراتی شده و دو قطعه اخیرش حال و هوای دهه ۶۰ را یادآور می شود، 
را منتشر کند.  ماندگاری  بازار موسیقی های مصرفی قطعات  توانسته در 
قطعاتی که شاید هر خواننده ای با جایگاه او ریسک انتشارش را به جان نخرد 
اما انتشار دو قطعه »پاقدم« و »بی پناهی« با استقبال خوب مخاطبان رو به 
رو شد. علیرضا طلیسچی که به تازگی قطعه احساسی »بی پناهی« را در 
سبک و سیاقی متفاوت از کارهای پیشین خود منتشر کرده، برای نخستین 
بار این قطعه را در کنسرت چهارشنبه شب اجرا کرد و برج میاد شاهد یک 
هم صدایی متفاوت از جنس دهه ۶۰ بود. کنسرت این خواننده چهارشنبه 
-۱۶ اسفندماه - در برج میاد تهران برگزار شد و طلیسچی به دلیل استقبال 
مخاطبان؛ شب گذشته نیز در سالن رویال هال هتل اسپینال پالاس به روی 
صحنه رفت و چهار سانس پایانی سال در پایتخت را با همخوانی مخاطبانش 
به ثبت رساند. طلیسچی که این روزها مسیر حرفه ای اش در موسیقی دست 
خوش تغییراتی شده و دو قطعه اخیرش حال و هوای دهه ۶۰ را یادآور 
می شود، توانسته در بازار موسیقی های مصرفی قطعات ماندگاری را منتشر 
کند. قطعاتی که شاید هر خواننده ای با جایگاه او ریسک انتشارش را به جان 
نخرد اما انتشار دو قطعه »پاقدم« و »بی پناهی« با استقبال خوب مخاطبان 
رو به رو شد. البته این استقبال فقط از سمت مخاطبان عرصه موسیقی نبود 
و پس از موفقیت چشمگیر قطعه »پاقدم«، خوانندگان بسیاری شروع به 
تولید و انتشار قطعاتی با حال و هوای دهه ۶۰ و فضای ارکسترال کردند که 
هیچکدام نتوانستند آنطور که باید و شاید به محبوبیت این قطعه دست پیدا 
کنند. این خواننده پس از اجرای دوباره قطعه »پاقدم« با همراهی ارکستر 
زهی بیان کرد: به نظر من هویت گمشده ای در موسیقی دهه ۶۰ ایران 
وجود دارد که ادامه پیدا نکرد و امیدوارم همکاران خوش صدای من هم 
چنین آثاری تولید کنند. کمااینکه خودم هم قطعه دیگری چند شب پیش 
در همین سبک و سیاق منتشر کردم.طلیسچی پیش از آنکه به سراغ اجرای 
قطعه »بی پناهی« با همراهی ارکستر برود، با خواندن ابتدای ترجیع بند 
»بی پناهی نکشیدی…« به یکباره با همخوانی تماشاگران مواجه شد که 
یکصدا »… قدر آغوشو بفهمی/دل تنگت منو میخواد ولی قهری ولی قهری 
…« ادامه دادند و طلیسچی شاهد همخوانی مخاطبانش با جدیدترین اثر 
خود بود که تنها چند روز از انتشار آن می گذشت. این خواننده پس از 
همخوانی مخاطبانش با قطعه »بی پناهی« ابراز خوشحالی و از مخاطبانش 
برای این همراهی تشکر کرد. در ادامه هم به دلیل درخواست تماشاگران 
برای اجرای مجدد آن، این قطعه برای دومین بار اجرا شد. او که از این 
همخوانی غافلگیر و به یکباره اشک هایش جاری شده بود؛ اجرای قطعه »بی 
پناهی« را قشنگ ترین تجربه  خود خواند.قطعات »زندگی جونم«، »تو فکر 
می کنی کی ای«، »نفس کی بودی تو«، »ای داد بر من«، »دیوونه دوست 
به دل«، »قاف« و »سختگیر«،  نریم«، »دل  داشتنی«، »لیا«، »یه دریا 
»به تو چه«، »پاقدم« و »بی پناهی« در کنسرت دو شب گذشته او اجرا 
نیما  الکتریک(،  )گیتار  رفیع  پارسا  نایلون(،  )گیتار  عارف  محمد  شدند. 
اشکباری )بیس(، امیرحسین آزموده )پرکاشن(، ادوارد دانیال زاده )درامز( 
و مسیح منتظری )گیتار الکتریک( اعضای ارکستر علیرضا طلیسچی به 
رهبری امیربهادر دهقان نوازنده کیبورد را تشکیل می دادند.کنسرت علیرضا 
طلیسچی چهارشنبه ، ۱۶ اسفندماه در برج میاد تهران و پنجشنبه شب ۱۷ 
اسفندماه در هتل اسپیناس پالاس به تهیه کنندگی موسسه فرهنگی هنری 
نوای سپند برگزار شد. کنسرت نوروزی این خواننده؛ سوم فروردین ماه در 

سالن میاد نمایشگاه بین المللی تهران برگزار می شود.

همصدا با دهه ۶۰
طلیسچی از »بی پناهی« خواند

تاسیس بنیاد پویانمایی فصلی نو در این 
عرصه آغاز می کند

»برمودا« سوغات کسالت بار نجف زاده از نیویورک؛

وزیر ارشاد گفت: تاسیس بنیاد پویانمایی را براساس پیشنهادی که در شورای 
هنر به تصویب رسانده بودیم به شورای عالی انقاب فرهنگی پیشنهاد کردیم 
که در نهایت به تصویب رئیس جمهور رسید و فصلی نو در عرصه پویانمایی 
آغاز شد.  آیین پایانی سیزدهمین جشنواره بینالمللی پویانمایی تهران روز 
جمعه )۱۸ اسفند( با حضور محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسامی در محل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با حضور جمعی از 

فعالان فرهنگی و هنری برگزار شد.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی، 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ در این آیین گفت: خوشحال هستم در ایام 
پایانی ماه شعبان و در آستانه ماه مبارک رمضان در آیین اختتامیه این جشنواره 
حاضر شدم. وی افزود: خدای متعال را شاکر هستم چراکه حوزه فرهنگ و هنر 
در بهترین مقطع تاریخی خود قرار گرفته است و رونق در بخش فعالیت های 
هنری به حد بالا رسیده است. عضو شورای عالی انقاب فرهنگی تصریح کرد: 
در بخش های مختلف هنری شاهد حضور پررنگ هنرمندان و استقبال گسترده 
مخاطبان هستیم، هیچ برنامه فرهنگی و هنری نیست که برگزار شود و ما شاهد 
استقبال خارج از تصور مخاطبان نباشیم؛ این نشان می دهد جامعه ما عمیقا 
فرهنگی و با ریشه های کهن است، جامعه ای چند هزار ساله و فرهنگی که در 
دوره ورود اسام عزیز به رونق مضاعف رسیده است و شاهد هستیم در گوشه و 

کنار کشور استعدادهای کم نظیری وجود دارد.
وزیر فرهنگ گفت: نگاه دولت عدالت محور و شعار اصلی ما عدالت فرهنگی 
است که معنای آن این است که همه فرزندان ایران در هر نقطه از کشور 
امکان رشد داشته باشند. اسماعیلی تاکید کرد: همکاری و فهم مشترک میان 
بخش های مختلف دولت جاری است و دولت در حوزه های فرهنگی هنری 
مانند مجموعه ای واحد است. وی افزود: وزارت آموزش و پرورش با دارا بودن 
مسئولیت مضاعف و پایه ای مهمترین رکن فرهنگ سازی برای کشورمان است 
چراکه بیش از شانزده میلیون دانش آموز در اختیار وزارت آموزش و پرورش 
هستند. وزیر فرهنگ گفت: با طراحی های که صورت گرفته، فعالیت های 

آموزشی و فرهنگی و هنری به خوبی در کنار هم به پیش می رود.
عضو شورای عالی انقاب فرهنگی تصریح کرد: کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان که اساسا سازمانی هنرپایه است به خوبی به ماموریت های خود 
عمل می کند که جشنواره های متعدد فرهنگی هنری از قصه گویی تا تئاتر و 
پویانمایی و... نشان از درک این موضوع است.اسماعیلی با بیان اینکه بر سرمایه 
گذاری گسترده در بخش پویانمایی تاکید داریم، ادامه داد: این جشنواره در 
حالی برگزار می شود که چند روزی بیشتر از اباغ تاسیس بنیاد پویانمایی 
توسط آقای رئیس جمهور نگذشته است. تاسیس بنیاد پویا نمایی را براساس 
پیشنهادی که در شورای هنر به تصویب رسانده بودیم به شورای عالی انقاب 
فرهنگی پیشنهاد کردیم که در نهایت به تصویب رئیس جمهور رسید و فصلی 
نو در عرصه پویانمایی آغاز شد. اسماعیلی با بیان اینکه پویانمایی را آغاز سررشته  
فعالیت های ترویجی و آموزشی در حوزه فرهنگ و هنر می دانیم، گفت: امروز 
هنرمندان ما در این عرصه درخشیده اند؛ آخرین نمونه از این آثار به حدود ۶۵ 
میلیارد تومان فروش و نزدیک به دو میلیون مخاطب دست یافته است.این 
پویانمایی نشان داد این گزاره که حوزه فروش در سینما به آثارطنز محدود شده 
است صحیح نیست. وزیر فرهنگ با بیان اینکه این پویانمایی داستانی دینی 
دارد، گفت: اگر کار فاخری با ذائقه مخاطب سازگار باشد حتما مورد توجه قرار 
خواهد گرفت. وی افزود: ایجاد بازی هایی با شخصیت این پویانمایی در دستور 
کار قرار گرفته است. در میان ده شخصیت محبوب کودکان تنها یک شخصیت 
ساخته شده توسط جریان هنری در حوزه پویانمایی به چشم می خورد که باید 

افزایش یابد و قشر جوان را با مفاخر بزرگ فرهنگی هنری آشنا کنیم.

افعی تهران؛ شکل استاندارد سریال  سازی
افعی تهران« در نخستین قسمت خود توانست با 
ساختار نوینی بصری و روایی، شکل استانداردی 
به  پیشگاه مخاطب  در  را  از یک سریال مهیج 
نمایش بگذارد. در سال جاری، چندین سریال در 
شبکه نمایش خانگی رونمایی شدند که آخرین 
مورد آن، افعی تهران است که نخستین قسمت 
آن چه  شده.  منتشر  اسفندماه  شانزدهم  آن، 
سبب می شود تا کنجکاوی های بسیاری نسبت 
به این سریال وجود داشته باشد، نخست، حضور 
پیمان معادی به عنوان نویسنده و بازیگر نقش 
اول این کار است؛ افعی تهران، نخستین حضور 
معادی در شبکه نمایش خانگی است. همچنین 
سامان مقدم با این کار، پس از ۵ سال به عرصه 
و  نکته سنج  کارگردان  است.  بازگشته  تولید 
سخت پسندی که حالا ۱۰ سال پس از تجربه 
در  خود  حضور  تجربه  دومین  در  یخی،  قلب 
شبکه نمایش خانگی، با افعی تهران حضور پیدا 
کرده است. نخستین قسمت افعی تهران، بالاتر از 
آن چه تصور می شد، ظاهر شد. داستان، سوپاپ 
اطمینان خود را از هم اکنون کشیده و خود را 
فصل  معمول  بزرگ نمایی های  و  حشو  درگیر 
نکرد. حال آن که طبق رسم معمول،  افتتاحیه 
افتتاحیه سریال ها با حادثه ای گل درشت مواجه 
فراهم  مخاطب  کذایی  ترغیب  زمینه  تا  است 
داستان،  کردن  فروکش  با  ادامه،  در  و  آمده 

می شود  فراهم  مخاطب  نارضایتی  زمینه های 
بر  حرکت  شد،  دیده  تهران  افعی  در  آنچه  اما 
روی دور ثابتی از روایت گری است که می تواند 
با عطف های خود، مخاطب را مشتاق نگه دارد. 
در قسمت نخست، ما با خطوط روایی متعددی 
مواجه هستیم که به خوبی می تواند وابستگی و 
ربط خود را به قطب اصلی داستان نشان دهد. 
این ارتباط مضمونی، وحدت بصری و محتوایی 
نشانه گذاری های  رسوب  به  و  دارند  میزانی 
بسیاری  کمک  مخاطب،  ذهن  در  داستان 
می کنند. هم پازل شخصیت پردازی آرمان بیانی 
را تکمیل می کنند و هم فرآیند قصه گویی را با 
منتظم  ساختار  می برند.  پیش  جلو  به  مهارت 
روایی، اما برگ برنده این سریال است. سریال از 
دریچه روایی پیش برنده ای به داستان ورود کرده 
است. هم خاقیت های بصری و تدوینی مکرری 

را در پیشگاه مخاطب قرار می دهد و هم با توجه 
به تعدد فضاهای روایی و شخصیت هایی که در 
توالی یکدیگر تعریف می شوند، می تواند عاوه بر 
جذابیت بهتر، ساختار استانداردی را به نسبت 
این  از  فارغ  نمونه های رایج جهانی حفظ کند. 
پارامترهایی که عنوان شد، سریال در قسمت 
موسیقی  و  فیلمبرداری  در  خود،  نخست 
معادی،  بازی  است.  کرده  عمل  موفق  نیز 
پردازش شده است. آگاهانه وارد چنین پروسه  
قسمت  همین  در  توانسته  و  شده  پرچالشی 
به  را  خود  بازی  از  متفاوتی  تجربه  نخست، 
از  برخورداری  با  تهران،  افعی  بگذارد.  نمایش 
اول خود، نمره  امتیازهایی، در قسمت  چنین 
قبول خوبی می گیرد. سریالی که خوشبختانه، 
اعضای  کنار  در  را  آن  می توان  و  است  سالم 
هیچ  مسیر،  این  در  و  کرد  تماشا  خانواده 
آن  در  مثبت هجده  بصری  و  کامی  ارجاع 
که  پارامترهایی  این  با  نمی شود.  مشاهده 
اگر  کردیم،  مشاهده  نخست  قسمت  در 
داشته  ادامه  دست فرمان  همین  با  سریال 
به  را  بسیاری  موفقیت های  می تواند  باشد، 
مخاطب  جذب  زمینه  در  و  محتوایی  لحاظ 
نیز  این  جز  البته  که  باشد  داشته  همراه  به 
این سریال  دو قطب خاق  از  دیگری  انتظار 
یعنی سامان مقدم و پیمان معادی نمی رود.

جلال طاهری: سوفی پترونین بانویی فرانسوی است که پس 
از نزدیک به چهار سال اسارت در مالی آزاد شد و به کشورش 
برگشت او با استقبال رئیس جمهور جمهوری امانوئل مکرون و 
وزیر امور خارجه، ژان ایو لودریان قرار گرفت . اما با کمال تعجب 
سوفی پترونین ۷۵ ساله تغییر دین داده و مسلمان شده است. 
او از مقامات عالی کشورش برای ازادی و استقبال قدردانی کرد 
و  در توییت خود مطلبی نوشت  که مبارزه با تروریسم در 
ساحل عاج همچنان ادامه دارد و خود را در یک آرامش بزرگ 

می بیند که شاید سالها پیش از این نداشته است.
همراه با سوفی پترونین، یک کشیش و یک جوان ایتالیایی 
همچنین سومایا سیسه، سیاستمدار مالیایی هم که گروگان 
بودند آزاد شد، اما مدت زمان اسارت همه آنها به اندازه این 
زن فرانسوی نبود. او ۲۴ دسامبر ۲۰۱۶ در گائو شمال مالی 
محل سکونتش و سال ها یک سازمان کمک به کودکان را اداره 
می کرد دزدیده شد و به اسارت گرفته شده بود. سومائا سیسه 
رهبر مخالفان هم ۲۵ مارس ۲۰۲۰به دلیل مبارزات قانونگذاری 

در نزدیکی تیمبوکتو ربوده شده بود.
حالا هفتادمین سال از عمر سوفی می گذرد و در سامت و 
آرامش کامل قرار دارد وقتی خبرنگاران دور او جمع شدند تا 

درباره دوران اسارتش سوال کنند ، مسلمان شدن خود را اعام 
کرد و گفت: برای  مردم مظلوم مالی دعا می کنم و از خداوند 
برکت  و خوشبختی برایشان می خواهم، زیرا امروز من  مسلمان 
هستم.  شما به من  می گویید سوفی، اما اسم من دیگر سوفی 
نیست، مریم است. سوفی پترونین  یا مریم در دوران اسارت در 
دست گروهی مسلمان بود گروهی که مخالف درگیری مسلحانه 

بودند و شرایط ارام و خوبی برای سوفی ایجاد کرده بودند.
سوفی به خبرنگاران گفت: آنها در سال ۱۹۹۶ قرارداد صلح امضا 
کرده اند واگر ما واقعاً خواهان صلح در مالی هستیم، همه باید به 

تعهد خود احترام بگذارند و سپس افزود: من نمی دانم چرا آنها را 
تروریسم می گویید، چون جهاد می کنند؟

سه  و  است  شده  رفتار  خوب  او  با  گفت:  پترونین  سوفی 
گروگان سابق دیگر در ازای زندانیانی که به عنوان مظنون 
یا محکوم به جهاد معرفی شده بودند آزاد شدند، هرچند آنها 

باعث شروع جنجال در فرانسه نشده  بودند.
باید به خاطر داشت که این ایالت مالی بود که آنها را آزاد کرد؛ 
بنابراین این مبادله به هر طریقی صورت می گرفت صحنه های 
شادی را در مالی ایجاد می کرد و یک پیروزی محسوب می شد.

اتین دیگنات، متخصص گروگان گیری گفت: به طور کلی این 
یک شکل کاسیک از تعامل بین متخاصمان است. تجارب 
گذشته و همچنین مطالعات انجام شده در مورد این موضوع 
باقی  حاشیه ای  اغلب  تبادلات  این  تأثیر  که  می دهد  نشان 
می ماند و به هویت مسلمانان، نقش های مربوطه و همچنین 
شرایط آزادی آنها بستگی دارد. وی پیش از این یادآوری می 
کند؛ مهم است که این لحظه وحدت ملی با توجه به سوفی 
پترونین و عزیزانش محترم شمرده شود.البته  سوفی گروگان 
سابق تمایل خود را برای بازگشت به کشور مالی ابراز کرده 

است، کشوری که قطعاً آن را دوست دارد.

بعد از تشرف به اسلام آرامش کاملی دارم
سوفی پترونین، آزاد و مسلمان شده فرانسوی؛


